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روزنامه صبح ایران
آمریکا  حداکثری  فشار  طرح  گفت:  جمهوری  رئیس  اول  معاون   
را به شکست کشانده ایم و آنها می دانند که این طرح بر ایران جواب 
نمی دهد.  اسحاق جهانگیری صبح روز سه شنبه در آیین اختتامیه 
پنجمین جایزه جهانی اربعین اظهار داشت: طرح فشار حداکثری 
آمریکا را با یاری خدا و همت ملت بزرگ ایران و رهبری مقتدرانه مقام 
معظم رهبری تقریبا به شکست کشانده ایم وآمریکایی ها می دانند که 
طرح فشار حداکثری بر ایران جواب نمی دهد  معاون اول رئیس جمهوری

 رئیس جمهوری گفت: جامعه بین المللی باید با اتخاذ تصمیمی قاطع 
و اقداماتی موثر با رویکرد خصمانه و یکجانبه گرایانه آمریکا مقابله نماید. 
سران  اجلاس  در  روحانی  حسن  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
بسیار  داشت:  اظهار  اوراسیا  اقتصادی  اتحادیه  عضو  کشورهای 
خوشحالم که فرصت تاریخی حضور در اجلاس بزرگ سران اتحادیه 
اقتصادی اورآسیا در شهر زیبا و تاریخی ایروان، همزمان با مهیا شدن 

مقدمات اجرای موافقت نامه موقت ترتیبات تجاری جمهوری اسلامی

اسحاق جهانگیری: 

طرح فشار حداکثری آمریکا را به شکست 
کشانده ایم

روحانی در اجلاس سران اتحادیه اقتصادی اوراسیا؛

جامعه بین الملل با یکجانبه گرایي آمریکا 
مقابله کند 

یک تحلیل گر مسائل بین الملل:

 سعودی ها جلو ضرر را هرجا بگیرند 
منفعت است

محمود صادقی تاکید کرد

تضمین آزادی رسانه ها، جلوی فساد را می گیرد

ماجرای برخورد مأمور امنیتی با ظریف چه بود؟

علی لاریجانی: 

درهای ایران به روی 
سعودی ها باز است

 یک تحلیلگر مسائل بین الملل در واکنش به عملیات 
زمینی نیروهای یمنی علیه عربستان و گمانه زنی ها 
آنجا که عملیات زمینی  از  آرامکو گفت:  درباره حمله 
یمنی ها علیه نظامیان تا دندان مسلح عربستانی صورت 

گرفته، کسی نمی تواند بگوید که یمنی ها نباید چنین 
می کردند. زیرا عملیات آنها علیه نظامیانی بوده که قصد 
تجاوز به خاک یمن را داشتند. حسن بهشتی پور در 

گفت و گویی درباره حمله اخیر آرامکو و سناریوهای
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رییس ستاد کل نیروهای مسلح ایران :

جسارت  آغاز جنگ در دشمنان ایران نیست

رئیس مجلس شورای اسلامی کشورمان ضمن استقبال از مواضع اخیر محمد بن سلمان گفت که درهای ایران به سوی 
سعودی ها باز است. علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای اسلامی کشورمان در گفت وگو با شبکه الجزیره گفت که درهای ایران 
به روی سعودی ها باز است و از حل اختلافات از طریق گفت وگو استقبال می کنیم. وی افزود: از اخباری که شنیدیم مبنی بر 

اینکه محمد بن سلمان خواستار حل اختلافات با تهران از طریق گفت وگو است، استقبال می کنیم.

قم باید به الگوی 
شهرترازاسلامی

 تبدیل شود
لازمه تحقق این امر کاهش آسیب های اجتماعی است

آیت الله جوادی آملی دردیدار استاندارقم:

 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: مقدمات ایجاد شهرک تخصصی 
سرمایه گذاری خارجی در شهرک الغدیر قم در دست پیگیری و اقدام است.  اسرافیل 
شعاعی روز سه شنبه در بیست و یکمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم در سالن 
جلسات استانداری بیان کرد: ایجاد نواحی صنعتی و شهرکهای تخصصی از هدف گذاری 
های اصلی استان است. وی بیان کرد: شهرک الغدیر حلقه مفقوده استان است  که با وجود 
مساحت ۸۰۰ هکتاری، هنوز زیرساخت های صنعتی و خدماتی در آن به درستی شکل 
نگرفته است. وی اظهار داشت: برای ایجاد شهرک تخصصی سرمایه گذاری در شهرک 
الغدیر در درجه نخست باید زیرساخت های مورد نیاز از جمله برق و گاز به صورت کامل و 
مورد نیاز سرمایه گذاران خارجی تامین شود. شعاعی همچنین تصریح کرد: برای ایجاد ناحیه 

تخصصی پوشاک در شهر کهک قم طرحهای ابتدایی نهایی شده و آغاز عملیات عمرانی 

معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی استان قم گفت: طبق آمار رسمی کشور، قم 
مطلوب ترین و بهترین استان کشور درمناسب سازی فضاهای شهری برای استفاده افراد 
معلول است. محمد علی مقدم خواه در جلسه ستاد هماهنگی و مناسب سازی قم افزود: 
میانگین مناسب سازی قم ۷۲ درصد بوده است. معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی 
قم بیان کرد: مناسب سازی دستگاههای استان در مقایسه با متوسط کشوری بیش از ۳۳ 
درصد بیشتر بوده که نشان از وضعیت مطلوب استان در مقایسه با شهرهای دیگر است. 
مقدم خواه خاطرنشان کرد: در رابطه با مناسب سازی توسط دستگاههای دولتی استان قم 
در رتبه نخست کشور قرار گرفته اما نیاز به مناسب سازی همچنان احساس می شود. وی 
تصریح کرد: در رابطه با مناسب سازی در سطح بانکهای استان، تعاملات و هماهنگی های 
لازم با مدیریت شعب بانکها انجام گرفته است. معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی قم

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم:

شهرک تخصصی سرمایه گذاری خارجی در قم احداث می شود
معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی استان قم :

قم بهترین استان کشور در مناسب فضای شهری است
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از حل و فصل اختلافات استقبال می کنیم

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

 رئیس جمهوری حفظ صلح و ثبات در منطقه و از جمله 
خلیج فارس و تأمین آزادی و امنیت کشتی رانی در تنگه 
هرمز را سیاست قطعی جمهوری اسلامی ایران بر شمرد 
و گفت: امنیت و صلح پایدار در خلیج فارس، دریای عمان 
و تنگه هرمز تنها با مشارکت کشورهای این منطقه تأمین 

می شود. 
روسیه   فدراسیون  و  ایران  اسلامی  جمهوری  رئیسان 
عصر سه شنبه در ایروان پایتخت ارمنستان دیدار و درباره 
مهمترین مسائل دوجانبه، منطقه ای و بین المللی گفت و 

گو و تبادل نظر کردند.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی و ولادیمیر 
پوتین در این دیدار که در حاشیه اجلاس سران اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا برگزار شد، به موضوعات برجام و توافق 
هسته ای و همچنین امنیت خلیج فارس و تنگه هرمز و 

ابتکار صلح هرمز پرداختند.
روحانی در این دیدار برجام را  به عنوان الگوی کارآمدی 
فصل  و  حل  برای  چندجانبه  دیپلماسی  موفقیت  از 
این  تاکید کرد: موفقیت  و  المللی دانست  مسائل بین 
توافق مستلزم اجرای کامل تعهدات متقابل از سوی همه 
امضاکنندگان آن و حمایت همه کشورها از اجرای مفاد آن 

است.
رئیس جمهوری تصریح کرد که ایران از امضا کنندگان 
توافق برجام انتظار دارد در راستای اجرایی شدن آن اقدام 

کنند و نقش مسکو در این زمینه حائز اهمیت است.
روحانی همچنین حفظ صلح و ثبات در منطقه و از جمله 
خلیج فارس و تأمین آزادی و امنیت کشتی رانی در تنگه 
هرمز را سیاست قطعی جمهوری اسلامی ایران بر شمرد 
و گفت: امنیت و صلح پایدار در خلیج فارس، دریای عمان 

و تنگه هرمز تنها با مشارکت کشورهای این منطقه تأمین 
می شود. رئیس جمهوری با تشریح و تبیین “ابتکار صلح 
و رفاه  ثبات، پیشرفت  ارتقای صلح،  را  هرمز” هدف آن 
همه ساکنان تنگه هرمز و تفاهم متقابل و روابط صلح آمیز 
و دوستانه میان آنها ذکر کرد و اظهار داشت: این ابتکار 
حوزه های مختلف همکاری مانند تأمین همگانی امنیت 
انرژی، آزادی کشتی رانی و انتقال آزادانه نفت و سایر منابع 
نسبت به کشورهای حوزه تنگه هرمز و فراتر از آن را در 

برمی گیرد.
حمایت پوتین از برجام و توافق هسته ای 

با  دیگر  بار  دیدار  این  در  نیز  روسیه  جمهوری  رئیس 

حمایت از برجام و توافق هسته ای تاکید کرد که مسکو 
همه تلاش خود را برای اجرای کامل تعهدات از سوی همه 

طرف های امضا کننده این توافق بکار می گیرد.
ولادیمیر پوتین از آغاز همکاری رسمی ایران در مناسبات 
اقتصادی با اتحادیه اوراسیا استقبال و آن را زمینه ساز 

همگرایی و توسعه بیشتر منطقه ای دانست.
رئیسان جمهوری اسلامی ایران و روسیه در این دیدار 
همچنین بر تقویت بیش از پیش روابط تهران – مسکو در 
همه حوزه های مورد علاقه تاکید و در خصوص طرح ارائه 
شده رئیس جمهوری کشورمان در سفر اخیر به سازمان 

ملل موسوم به “ابتکار صلح هرمز” گفت وگو کردند.

روحانی در دیدار رئیس جمهوری روسیه:
امنیت و صلح پایدار خلیج فارس با مشارکت 

کشورهای منطقه تامین می شود

عکس: ایمان/هادی انصاری
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اخبار

یمن در کانون توجهات 
جهانی!

تا یک سال پیش بحران سوریه کانون توجهات منطقه ای 
و جهانی بود، اما رفته رفته به دلایل داخلی و منطقه ای 
به یمن داد؛ در حالی که سوریه  را  متعددی جای خود 

با توجه به مجاورت آن با اسرائیل از اهمیت ویژه ای برخوردار بود، اما یمن هم به دلیل 
همسایگی با عربستان و جنگ پیدا و پنهان میان ریاض و تهران به همان اندازه اهمیت 
دارد و در شرایط کنونی نیز در سایه تنش های یک سال اخیر ناشی از خروج آمریکا از 

برجام به دلایلی این اهمیت مضاعف است. 
اگر به تحولات و بحران های منطقه، نه در قالبی مجزا بلکه در یک بسته تحلیلی در 
دو چهارچوب، یکی تنش میان ایران و آمریکا و دیگری رقابت و نزاع میان سه محور 
ترکی ایرانی سعودی به ویژه دو محور اخیر بنگریم، یمن امروز از اهمیت کارکردی بزرگی 
برخوردار است و فعلا به عنوان بزرگ ترین اهرم فشار جبهه ایران در تقابل با آمریکا و محور 

عربستان مطرح می باشد.  
 ـقطر نیز فارغ از اهمیت نبوده وچنان  البته در این میان، تحولات یمن برای محور ترکیه 
با آب و تاب عملیات های مهم جنبش انصار الله )حوثی ها( را پوشش می دهند که کاملا 
ریاض را نزد افکار عمومی عربی تحت فشار قرار داده اند. البته این پوشش گسترده 

رسانه ای هم با رعایت یک نوع فاصله از ایران انجام می شود.  
این مساله هر چه بیشتر اشتباهات راهبردی عربستان در منطقه و اتکای سیاست های 
آن بر زر و زور قبیله ای و بدون دوراندیشی را نمایان تر می سازد. در واقع اگر بحران مربع 
عربی با قطر نبود که سیاست رسانه ای غول رسانه ای قطری در قبال تحولات یمن دچار 
چنین شیفت پارادایمی نمی شد. این رسانه ها قبل از این بحران در همان چارچوب 
سیاست ائتلاف عمل می کردند؛ اما امروزه با تمرکز بر اوضاع انسانی ناگوار یمن و تحولات 
جنگ و عملیات های حوثی ها کاملا سیاست منطقه ای ریاض و ابوظبی را به چالش 
می کشند.   البته قبلا هم بخش رسانه ای بلوک ایران نیز چنین کاری را انجام می داد، اما 

به دلایلی جز در میان هواداران مورد توجه قرار نمی گرفت.  
اما در این میان، آنچه بیش از گذشته یمن را کانون توجهات جهانی قرار داده است، 
حملات فزاینده یمنی ها به عربستان و مراکز حساس آن است؛ حملاتی که در یک سال 

اخیر در یک تحول معنادار همپای افزایش تنش میان آمریکا و ایران شدت یافته است.  
در این راستا هم پس از حملات "بی سابقه" به تاسیسات نفتی آرامکو در بیست و سوم 
شهریور و قطع صادرات نیمی از صادرات نفت ریاض، در روزهای اخیر نیز حوثی ها اعلام 
کردند که یک عملیات بزرگ و راهبردی تحت عنوان "نصر من الله" را در محور نجران علیه 
نیروهای عربستانی و نیروهای یمنی همپیمان با ریاض انجام داده اند و طی آن سه تیپ 
نظامی را ساقط و ۳۵۰ کیلومتر مربع را آزاد کرده و ۲۰۰ نفر را کشته و حدود دو هزار نفر 
از جمله چندین نظامی و افسر سعودی را اسیر کرده اند. ائتلاف نظامی عربستان پس از 
دو روز سکوت، امروز واکنش نشان داده و این عملیات را "نمایش" خوانده و آن را تکذیب 
کرد.   به نظر، فارغ از این تکذیبیه ائتلاف و اعداد و ارقام اعلام شده و مبالغه های برخی 
رسانه های داخلی که عده ای از ۷ هزار اسیر عربستانی هم گفتند، اما تصاویر و فیلم های 
پخش شده نشان می دهد عملیات "نصر من الله" سهمگین بوده است. این که چنین 
حمله ای پس از حدود پنج سال از آغاز جنگ یمن انجام می شود، در حد خود گویای یک 
نکته کلیدی است: این که این جنگ در هدف خود برای پایان دادن به سلطه حوثی ها، 
نه تنها ناکام مانده بلکه عربستان یک بار دیگر و برای هفتمین بار در طول ۸ دهه گذشته 
در باتلاق یمن گرفتار شده است؛ همان اتفاقی که در دهه شصت میلادی قرن گذشته 
هم افتاد و جمال عبدالناصر رهبر ناسیونالیسم عربی گفت یمن را به باتلاقی برای آل 
سعود تبدیل می کند.   اما پرسش کانونی این است که این حمله چرا یک ماه پس از 
انجام آن اعلام می شود؟ یک پاسخ احتمالی می تواند این باشد که اعلام آن پس از طرح 
پیشنهاد آتش بس از جانب صنعا، تلاشی برای اثبات این است که این پیشنهاد از موضع 
ضعف نبوده است.   به نظر جنگ یمن به یک دردسر بزرگ برای ریاض تبدیل شده که 
اگر بخواهد در چنین شرایطی به این جنگ پایان دهد، هم شکست بزرگی نه تنها در برابر 
حوثی ها، بلکه در برابر ایران تلقی می شود و هم به نوعی پذیرش تحمیلی واقعیتی به 
نام یک دولت شیعی همپیمان ایران در سرزمینی است که عربستان آن را حیاط خلوت 
خود می دانست.   از این رو، پایان یک  طرفه جنگ یمن از جانب عربستان زیاد محتمل 
نیست؛ مگر این که هم ریاض و هم واشنگتن متفقا به این جمع بندی برسند که بخواهند 
با یک آتش بس، یک اهرم فشار را از ایران در تنش های برآمده از سیاست فشار حداکثری 
بگیرند. به هر حال سرنوشت جنگ یمن امروز با آینده یک تنش بزرگ تر میان ایران و 
آمریکا گره خورده است و جهت این تنش است که سرنوشت منطقه و بحران های پیچیده 

و چند لایه آن را مشخص خواهد کرد.

زنان توانمند و حضور در 
ورزشگاه ها

انسانی  سرمایه  افزایش  همپای  گذشته  دهه های  در 
زنان، شاهد افزایش تقاضا و نیز مشارکت جویی آنها در 
فعالیت های سیاسی، فرهنگی و اجتماعی هستیم. حضور 

پرشور زنان در انتخابات شوراهای اسلامی شهر دوره پنجم و تکیه دادن آنها بر کرسی های 
نمایندگی شورا یکی از آخرین این مشاهدات است. 

اینکه تعداد داوطلبان زن نمایندگی مجلس از دوره های اول تا هفتم ۱۶.۵ برابر شده 
و نیز سهم زنان از داوطلبان نمایندگی مجلس در این دوره ها، نرخی معادل ۲۲۷ درصد 

رشد را نشان می دهد، نمایانگر یک تغییر اجتماعی بزرگ است.
حضور سه برابری زنان در میان ثبت نام کنندگان انتخابات مجلس دهم نسبت به 
دوره های قبلی نیز رخدادی بود که نشانه ای از فراگیرتر شدن مشارکت سیاسی زنان 
داشت. هم چنین حضور ۱۶ تن از زنان در انتخابات خبرگان دوره قبلی، گواهی بر 
مشارکت سیاسی زنان به شمار می رفت. اما در خصوص مشارکت اجتماعی و اقتصادی 
و فرهنگی زنان، این مشارکت جویی بیشتر نیز هست و عملا تقاضای زنان بسیار بیشتر 
از عرضه هست و همین مسئله متاسفانه به ایجاد و گسترش حس محرومیت در آنان 
انجامیده است که یکی از این بزنگاه های ظهور و بروز این حس محرومیت، بزنگاه های 
ورزش یست. متاسفانه در سال های گذشته تعداد زنانی که با گریم مردانه وارد ورزشگاه ها 
شده اند، بیشتر شده؛ زنانی که برای تجربه کردن حضور در ورزشگاه به مردنمایی و 
تغییر ظاهر متوسل شده اند و این تجربه را نیز در فضای مجازی با دیگران به اشتراک 
گذاشته اند، زنانی که از قضا به اتفاق همسرانشان به ورزشگاه رفته اند. این مشاهده و این 
مشاهدات نشانه پیشرفت بیشتر هنجارپریشی در این قضیه است. اگر قبل تر بخش هایی 
از جامعه زنان این قانون را باور نداشت و راجع به آن تردید داشت، اینک همان بخش های 
جامعه از این قانون عبوری عملگرایانه می کند و از قضا تجربه این عبور را با دیگران با 
افتخار به اشتراک می گذارد. چه اتفاقی افتاده؟ چرا زیر پا گذاشتن یک قانون این چنین 
با افتخار انجام می گیرد؟ پاسخ در جرم انگاری های ما خلاصه شده، فرآیندهایی که به 
موجب آن قانونگذار با در نظر گرفتن هنجارها و ارزش های اساسی جامعه و با تکیه بر 
مبانی نظری مورد قبول خود، فعل یا ترک فعلی چون حضور زنان در ورزشگاه را ممنوع 
و برای آن ضمانت اجرای کیفری وضع می کند. جرم انگاری هایی که گویا با عرف جامعه 
در جاهایی فاصله پیدا کرده است و بخش هایی از جامعه آن را نقض می کند. فارغ از آن، 
گسترش رفتارهای زیرزمینی در جامعه، تزویر را به یک نهاد اجتماعی بدل می کند. توسل 
این دختران به گریم برای حضور در ورزشگاه در واقع تزویر و فریب و تظاهر را به عنوان 
یک راه حل در میان بخش هایی از جامعه جا می اندازد، راه حلی که تبعات روانی آن برای 
خود همان دختران و زنان کم نیست، تبعات روانی که ناشی از انکار جنسیت است. 
در واقع دختران و زنانی که برای حضور در ورزشگاه گریم مردانه  می کنند، برای تجربه 
کردن این حضور به نوعی دارند جنسیت خود را انکار می کنند و این یک تحقیر به حساب 
می آید. متاسفانه با به اشتراک گذاشتن این تحقیر در فضای مجازی حتی ردپای نوعی 
خودآزاری را نیز مشاهده می کنیم. این وضعیت قابل تاملی است که با تصویر یک زن 
توانمند در تضاد است، زن توانمند، زنی است که بدون انکار جنسیت خود یا پنهان کردن 
آن برای حضور در ورزشگاه تلاش می کند و اگر حقوقی برای خود متصور است، این 
حقوق را نه در خفا و به شکل پنهانی، بلکه آشکارا مطالبه و پیگیری می کند. زن توانمند، 
زنی است که در فرآیند تصمیم سازی شریک می شود و جهت و راستای تصمیمات مردانه 
را نه هنجارشکنانه بلکه بسیار هنجارمندانه عوض می کند. زن توانمند، زنی است که برای 
خود و مطالبات اش بدون هنجارشکنی احترام قائل است و به جای زیرزمینی زندگی 
کردن، با همه اهداف و آرزوهایش روی زمین زندگی می کند. خوشبختانه آنطور که مشاور 
رئیس جمهوری در امور زنان می گوید و با توجه به آنکه برای حضور زنان در ورزشگاه ها به 
چارچوب و تدابیری نیاز است، آیین نامه ای تصویب شده است تا شرایط برای حضور زنان 
در ورزشگاه ها تسهیل شود. این آیین نامه می تواند شروع یک فرآیند مثبت برای تغییرات 

در این زمینه باشد.

یدالله طاهرنژاد: 

شرط  گذاری برای شرکت در انتخابات درست نیست
یک عضو حزب کارگزاران سازندگی با بیان اینکه شرط گذاری در انتخابات درست 
نیست، گفت: حزب کارگزاران از ابتدا گفته که انتخابات مشروط را نمی پذیریم، از طرفی 
در شورای عالی اصلاح طلبان پذیرفته شده است که شرکت در انتخابات مستلزم شرط 
گذاری و پیش شرط نیست.  یدالله طاهرنژاد درباره استراتژی اصلاح طلبان برای حضور 
در انتخابات پیش روی مجلس و اینکه آیا باید به صورت مشروط در انتخابات شرکت 
کنند، گفت: ما قائل به انتخابات مشروط نیستیم و اصولًا شرط گذاری برای انتخابات که 
طبیعی ترین مسیر دستیابی به توسعه سیاسی است را خیلی وارد نمی دانیم. وی ادامه 
داد: حزب کارگزاران از ابتدا گفته که انتخابات مشروط را نمی پذیریم، از طرفی در شورای 
عالی اصلاح طلبان پذیرفته شده است که شرکت در انتخابات مستلزم شرط گذاری و 

پیش شرط نیست.

ناهید تاج الدینی*

صابر گل عنبری*

رییس ستاد کل نیروهای مسلح ایران :

جسارت  آغاز جنگ در دشمنان ایران نیست 
رییس ستاد کل نیروهای مسلح جمهوری اسلامی با بیان اینکه ایران بیش از هر کشوری 
علاقه مند به امنیت خلیج فارس و تنگه هرمز است ، گفت که تهران هرگز علاقه ای به 
برخورد و درگیری نظامی با هیچ کشوری و در هیچ نقطه ای از جهان و در منطقه ندارد 
اما با هر اقدامی که امنیت منطقه را به مخاطره بیندازد، مقابله و از خود و کل منطقه دفاع 

خواهد کرد. 
سردار سرلشکر »محمد باقری« در مصاحبه با تلویزیون فونیکس هنگ کنگ مواضع 
ایران را درباره مسایل مهم منطقه ای و بین المللی تشریح کرد و گفت که ایران با قدرت 
در مسیر خود گام بر می دارد. وی خاطر نشان کرد که در جریان سفرش به چین در ماه 
سپتامبر بی سابقه بوده و اولین بار بوده که هیاتی در راس رییس ستاد کل نیروهای مسلح 
از چین دیدار کرده و علت آن راهبردی شدن روابط پس از سال ۲۰۱۶ میلادی و بعد از 
تحولات مرتبط با خروج آمریکا از برجام و اقدامات آن کشور بوده است. وی افزود که نیاز 
بوده است مذاکرات و همفکری هایی میان دو کشور با نظرداشت تهدید امنیت منطقه ای 
از سوی آمریکا با طرف های چینی صورت گیرد و اینکه دو کشور چطور می توانند با چنین 

اقداماتی مقابله کنند و باید چه راهکارهایی دنبال شود.
سردار باقری به وضعیت خاورمیانه و خلیج فارس اشاره کرد و گفت : ایران به هیچوجه 
علاقه مند به وقوع جنگ در این منطقه و در هیچ جای دنیا نیستیم. ایران همیشه صلح 
خواه بوده و در سه قرن گذشته دیده نشده است که ایران نسبت به همسایگان طمع ورزی 
داشته باشد. وی گفت : اقداماتی تهدید آمیز و یا جنگی از سوی ایران نبوده و اگر جنگی 
هم بوده همیشه دفاع ایران در برابر تهاجم دیگران بوده است. وی افزود که ما بیش از 
دیگران به امنیت خلیج فارس علاقه مند هستیم . زیرا منافع ما به صادرات و استخراج 
منابع نفتی و سایر کالاها و همچنین واردات است که همه باید با امنیت از تنگه هرمز خارج 
و وارد شود و برای همین ایران علاقه ای به درگیر شدن و جنگیدن در خلیج فارس و تنگه 
هرمز و هیچ جای دیگری نیستیم اما با اقتدار در برابر هر اقدامی که بخواهد امنیت ما و 
دریای عمان و خلیج فارس و تنگه هرمز را به خطر بیندازد ایستادگی خواهیم کرد. او گفت 
: ایران بیش از همه به امنیت منطقه علاقه دارد. صلح و آرامش خواست ایران است و برای 
همین ایران مهمترین مسوول برای حفظ امنیت تنگه هرمز است و در برابر ناامنی ها از 
خود و همسایگانش دفاع خواهد کرد. او ادامه داد که برخی از تبلیغات توسط آمریکا و یا 
دیگران مبنی بر اینکه منطقه در آستانه جنگ است ، واقعی نیست. دقیقتر اینکه جسارت  
آغاز جنگ در دشمنان ایران نیست و می دانند که اگر بخواهند  با ملت ایران وارد جنگ 

شوند زیان زیادی می بینند و آسیب های جنگ برای آنها بسیار خواهد بود.

 نصرالله پژمانفر :

قانون گذاری گرفتار رفتارهای پوپولیستی 
شده است

 عضو فراکسیون ولایی گفت: هیئت رئیسه و روسای مجلس قوانین را تصویب می کردند 
اما مطابقت آن با قانون اساسی و شرع را در نظر نمی گرفتند تا دیگران هزینه اش را بدهند.
نصرالله پژمانفر با اشاره به ابلاغ سیاست های کلی نظام قانونگذاری از سوی مقام 
معظم رهبری اظهار داشت: متأسفانه جریانی در قانونگذاری کشور ایجاد شده است 
که می گویند ما باید صرفاً قانونگذاری کنیم و اگر قوانین با شرع و قانون اساسی مغایرت 
داشته باشد، شورای نگهبان آن را اصلاح کند و یا آنکه با برگشت از شورای نگهبان به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام برود و در آنجا مورد اصلاح قرار گیرد. وی با بیان اینکه این رویه 
بدعت بزرگی در قانونگذاری کشور بود، گفت: مقام معظم رهبری به عنوان دیده بان این 

نظام این خطر را ملاحظه فرمودند و به موقع تذکر دادند.
عضو فراکسیون نمایندگان مجلس تأکید کرد: قوانین و ریل گذاری کشور باید به سمتی 
حرکت کند که قانونگذار خود ملاحظات شرع، قانون اساسی و اسناد بالادستی را در 
نظر بگیرد. پژمانفر خاطرنشان کرد: متأسفانه ما بعضاً رفتاری پوپولیستی از هیئت رئیسه 
و روسای مجلس مشاهده می کردیم که قوانین را تصویب می کردند اما مطابقت آن با 
قانون اساسی و شرع مقدس را در نظر نمی گرفتند تا دیگران هزینه اش را دهند. وی یادآور 
شد: بارها هیئت رئیسه مجلس به صراحت اعلام می کردند که ما فلان قانون را تصویب 
کنیم و به شورای نگهبان می فرستیم تا در آنجا مطابقت آن مورد بررسی قرار گیرد و این 
اظهارات گویای آن بود که انگار مجلس هیچ وظیفه ای در رعایت شرع، قانون اساسی و 
مصالح کشور ندارد. پژمانفر با بیان اینکه این افراد پوپولیست هستند و برای کسب رأی 
و افزایش محبوبیت خود ترجیح می دهند که هزینه ها را بر دوش دیگر نهادهای نظام 
بگذارند، تصریح کرد: چندین بار ما در مجلس تذکر دادیم که اگر مصوبات مغایرتی 
با قانون اساسی و شرع دارد، آن را به تصویب نرسانیم اما هیئت رئیسه مجلس یا به این 
مسئله توجه نمی کردند ویا آنکه نهایتاً می گفتند باید دو سوم رأی بیاورد! عضو کمیسیون 
فرهنگی مجلس افزود: ما باید در چارچوب قانون اساسی و شرع مقدس تصمیمات را در 
نهاد قانونگذاری اتخاذ کنیم و امیدواریم با ابلاغ سیاست های کلی نظام قانونگذاری از 

سوی مقام معظم رهبری، مجلس و دیگر نهادها رفتار خود را در این زمینه اصلاح کنند.

علی لاریجانی: 

درهای ایران به روی سعودی ها باز است
رئیس مجلس شورای اسلامی کشورمان ضمن استقبال از مواضع اخیر محمد بن 

سلمان گفت که درهای ایران به سوی سعودی ها باز است.
علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای اسلامی کشورمان در گفت وگو با شبکه الجزیره 
گفت که درهای ایران به روی سعودی ها باز است و از حل اختلافات از طریق گفت وگو 
استقبال می کنیم. وی افزود: از اخباری که شنیدیم مبنی بر اینکه محمد بن سلمان 

خواستار حل اختلافات با تهران از طریق گفت وگو است، استقبال می کنیم.
مذاکره با واشنگتن حرام نیست 

لاریجانی گفت: با برگزاری هرگونه گفت وگوی ایرانی - سعودی بسیاری از مشکلات 
امنیتی و سیاسی منطقه حل می شود. ما خواستار ایجاد یک نظام امنیتی در خلیج 
فارس با مشارکت تمام کشورهای حاشیه خلیج فارس هستیم. رئیس مجلس شورای 
اسلامی کشورمان گفت: به انصارالله یمن توصیه می کنیم که هرگونه آتش بس را بپذیرند 
و به سعودی ها می گوییم که این مساله به سود شما خواهد بود. وی در رابطه با احتمال 
مذاکره ایران و آمریکا گفت: مذاکره با واشنگتن حرام نیست اما این کشور در ابتدا باید 

تحریم ها را بردارد.

رئیس قوه قضاییه عنوان کرد

تحقق دولت الکترونیک در گرو 
ارتباط همه بخش ها 

 رئیس قوه قضاییه گفت: خودداری نهادها و دستگاه ها در ارائه اطلاعات به یکدیگر، 
مانع از شکل گیری دولت الکترونیک می شود. 

حجت الاسلام و المسلمین سید ابراهیم رئیسی روز سه شنبه در جلسه شورای راهبری 
دادرسی الکترونیکی گفت: دستگاه ها در ارائه اطلاعات به یکدیگر امساک می کنند و 
این روحیه، مانع از شکل گیری دولت الکترونیک می شود. باید در جهت نهادینه سازی 
فرهنگ اتصال دستگاه ها به یکدیگر و ارائه اطلاعات به دستگاه های مربوط و مسئول، 
تلاش کرد. وی اساس شکل گیری دولت الکترونیک را منوط به تعامل و همکاری جدی 
دستگاه ها با یکدیگر دانست و تصریح کرد: همکاری دستگاه ها در جهت شکل گیری 
دولت الکترونیک، علاوه بر تسهیل امور و دسترسی آسان همگان به عدالت، موجب می 
شود که متجاسران )افراد جسور( به قانون نتوانند میدان بیابند و با تسلط دستگاه ها به 
اطلاعات و تبادل داده ها با یکدیگر، مانع از تشکیل حیاط خلوت و فرصت های مجرمانه 
برای افراد قانون گریز می شود. رئیسی، ارزش افزوده دولت الکترونیک برای کشور را از 
جهات گوناگون بسیار بالا دانست و تاکید کرد: این ارزش افزوده، به هیچ عنوان با نگاه 
جزیره ای و بخشی نگری به دست نمی آید. آیین نامه اجرایی نحوه و میزان دسترسی به 
اطلاعات مرکز ملی داده های قوه قضاییه در این جلسه مورد بررسی قرار گرفت و اعضای 

حاضر به بیان دیدگاه ها و نقطه نظرات خود پرداختند.

دادستان کل کشور:

تولید مواد مخدر در افغانستان پس از حضور 
ناتو ۵۰ برابر شد

 دادستان کل کشور گفت: میزان تولید و توزیع مواد مخدر قبل از حضور نیروهای ناتو 
و ائتلاف در افغانستان ۲۰۰ تن بود که این آمار پس از حضور آنان ۵۰ برابر شده است. 

اجلاس  دوره  هفدهمین  در  شرکت  برای  که  منتظری  محمدجعفر  الاسلام  حجت 
دادستان های کشورهای عضو سازمان همکاری های شانگهای به شهر بیشکک پایتخت 
قرقیزستان سفر کرده است، با ارائه گزارشی از وضعیت مبارزه با مواد مخدر در ایران این 

مطلب را بیان کرد.
وی با اشاره به همسایگی ایران و افغانستان و با بیان اینکه این کشور پس از حضور 
نیروهای نظامی و ائتلاف تبدیل به قطب تولید مواد مخدر شده است گفت: میزان تولید 
و توزیع مواد مخدر قبل از حضور نیروهای ناتو و ائتلاف در افغانستان ۲۰۰ تن بود که 
بر اساس آمار دفتر جرم و مواد مخدر سازمان ملل متحد پس از حضور آنان به ۱۰ هزار 
تن یعنی ۵۰ برابر رسیده است که در حال حاضر به تولید مواد مخدر صنعتی مبادرت 

می ورزند.
منتظری افزود: جمهوری اسلامی ایران در راه مبارزه با مواد مخدر تاکنون سه هزار و 
۸۱۴ شهید داده و ۱۲ هزار نفر نیز جانباز داشته ایم. همچنین سالانه بیش از ۳۰۰ میلیون 

دلار بابت طرح های مبارزه با مواد مخدر در ایران هزینه می گردد.
وی برای مبارزه با گستردگی شبکه تولید و توزیع مواد مخدر داشتن یک عزم همگانی و 
جدی از سوی کشورها را ضروری اعلام کرد و افزود: در این خصوص اهتمام و همکاری 

همه کشورها برای جلوگیری از این بلای خانمانسوز ضروری است.

 معاون اول رئیس جمهوری گفت: طرح فشار حداکثری آمریکا را به شکست کشانده ایم و 
آنها می دانند که این طرح بر ایران جواب نمی دهد. 

اسحاق جهانگیری صبح روز سه شنبه در آیین اختتامیه پنجمین جایزه جهانی اربعین 
اظهار داشت: طرح فشار حداکثری آمریکا را با یاری خدا و همت ملت بزرگ ایران و رهبری 
مقتدرانه مقام معظم رهبری تقریبا به شکست کشانده ایم وآمریکایی ها می دانند که طرح 

فشار حداکثری بر ایران جواب نمی دهد 
معاون اول رئیس جمهوری اظهار داشت : ایران در یک شرایط مهم،  خطیر و حساسی 
قرار گرفته و تحریم های ظالمانه برضد ملت و کشور وضع شده است. آمریکایی ها به تعبیر 
خودشان فشار حداکثری را بر ملت ایران تحمیل کرده اند. وی بیان کرد: منطقه ما حساس 
شده و مجموعه ای از باروت در منطقه جمع شده است که هر آن می تواند مشتعل شود و 

انفجار در این منطقه به وجود بیاورد و ما باید خیلی هوشیار و مراقب باشیم.  
جهانگیری گفت: در اربعین و عاشورا درس هایی وجود دارد  که باید برای به شکست 
کشاندن توطئه های دشمنان تبیین کنیم و به کار بگیریم.   معاون اول رئیس جمهوری 
تصریح کرد: درس همدلی، همزبانی، ایستادگی و مقاومت، تاب آوری مقابل فشار از  
عاشورا و اربعین حسینی گرفته شده که باید برای جامعه به خوبی تبیین شود تا بتوانیم این 

دوران را با یکپارچگی و انسجام ملی و همدلی پشت سر بگذاریم. جهانگیری افزود:مطمئنا 
جمهوری اسلامی ایران با شرایط امروز منطقه و شرایطی که آمریکایی ها و کشورهای ضد 
ایرانی با آنها دست دوستی داده اند پیدا کرده اند، می تواند سربلند از این حوادث بیرون 

بیاید فقط باید در داخل کشور انسجام و وحدت جدی داشته باشیم
معاون اول رییس جمهوری اضافه کرد: رویداد اربعین از این نظر در دنیا استثنایی است 
که جمعیت میلیونی از یک کشور در یک دوره بسیار کوتاه و محدودی به کشور دیگری سفر 
می کنند. وی یادآورشد: ممکن است بگویند در طول سال چند میلیون ایرانی به کشورهای 
مختلف سفر می کنند اما در یک دوره کوتاه ١٠ تا ٢٠ چند میلیون ایرانی از مرز زمینی به 
کشور دیگر می روند. این به معنای این است که دولت زمینه ساز چنین حرکتی بوده و باید 
نشان دهد که در کنار ملت و زائرین است. خصوصا در سال هایی که مسایل امنیتی عراق 
کمی نگران کننده بود. معاون اول رئیس جمهوری افزود: در سال هایی که داعش در عراق 
حضور داشت مردمی که به عراق سفر می کردند دغدغه امنیت داشتند اما مطمئن بودند 
که دولت در آن مرحله هم در کنار آنهاست.   جهانگیری با بیان اینکه دولت و مردم عراق به 
عنوان میزبان کار بسیار بزرگ و استثنایی در راه پیمایی اربعین انجام می دهد، گفت: این 
راه پیمایی سال ها در داخل عراق و میان مردم این کشور بوده و این آیین را حفظ کرده اند اما 
امروز عراق میزبان میلیون ها زائری است که از کشورهای مختلف از شرق آسیا تا کشورهای 
اروپایی و حتی آمریکا به این کشور سفر می کنند. وی تصریح کرد: با فشارهایی که بر دولت و 
ملت عراق بوده، میزبانی از زائرین اربعین یک کار استثنایی است. باید با زبان مهمتر از زبان 
بنده و رییس جمهوری و یا تلفن تشکر می کردیم، بنابراین باید به نوعی در راه پیمایی حضور 
پیدا کرده و در میان مردم و زوار قدردانی مجموعه نظام، رهبر معظم انقلاب و دولت جمهوری 

اسلامی ایران از میزبانی سخاوتمندانه دولت و مردم عراق را بیان می کردیم.
هم  با  سال  هشت  که  کشوری  دو  کرد  نمی  تصور  هیچ کس  گفت:شاید  جهانگیری 
جنگیدند و مردم و دولت های آنها درگیر جنگ بودند، با این سرعت به جایی برسند اگر 
زائر ایرانی، پذیرایی عراقی را نپذیرد، موجب ناراحتی و گلایه آنها شود. معاون اول رئیس 
جمهوری اقدامات مردم و دولت عراق را در میزبانی از زائران اربعین سخاوتمندانه توصیف 
کرد و افزود: پذیرایی آنها فقط آب و چای و غذا نیست اصرار می کنند زائران به خانه های آنها 
بروند و استراحت کنند و حتی پاهای زائرین را ماساژ دهند و به نوعی به آنها رسیدگی کنند 

تا خستگی زوار برطرف بشود. این اتفاقات، استثنایی است که در اربعین اتفاق می افتد.
معاون اول رئیس جمهوری با قدردانی از دولت و مردم عراق برای میزبانی اربعین تاکید 
کرد: از ملت ایران هم که در چهارچوب قوانین و مقررات به این کشور سفر می کنند و به نحو 
مطلوبی شکوه وعظمت سفر میلیون ها زائر ایرانی را به نمایش می گذارند و همه جهان شاهد 

آن هستند، باید تشکر کنیم.

اسحاق جهانگیری: 

طرح فشار حداکثری آمریکا را به شکست کشانده ایم

وزیر دفاع گفت: مبارزه با افراط گرایی و تروریسم نیازمند 
عزم جهانی و به ویژه پیوستگی امنیتی میان دو منطقه 

شرق و غرب آسیا است. 
امیر حاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در 
گفتگوی تلفنی با »تارو کونو« وزیر دفاع ژاپن با تبریک  
انتصاب وی به عنوان وزیر دفاع ژاپن گفت: امیدوارم این 
گفتگوی تلفنی زمینه ساز و آغازگر فصل جدیدی در روابط 
دفاعی دو کشور باشد. وی در ادامه با بیان اینکه دو کشور 
جمهوری اسلامی ایران و ژاپن تاکنون روابط خوبی در کلیه 
زمینه ها ازجمله سیاسی، اقتصادی و فرهنگی با یکدیگر 
داشته اند گفت: سفر آقای آبه شینزو به تهران و ملاقات 
مهم ایشان با رهبر معظم انقلاب اسلامی و همچنین 
دیدار مجدد با آقای  روحانی در حاشیه نشست مجمع 

عمومی سازمان ملل در نیویورک بیانگر روابط دوستانه 
مابین دو کشور می باشد. امیر حاتمی با تشریح شرایط 
محیط پیرامونی ایران و عوامل تأثیر گذار در آن اظهار 
داشت: هیچ کشوری نمی تواند امنیت خود در منطقه 
را در سایه بی ثباتی کشور دیگر به دست آورد؛ امنیت در 
جهان و ازجمله در منطقه خلیج فارس به صورت جزیره ای 
قابل دسترسی نیست. امروز تروریسم فاقد عنصر زمان و 
مکان است؛ لذا معتقدیم مبارزه با افراط گرایی و تروریسم 
میان  امنیتی  پیوستگی  به ویژه  و  جهانی  عزم  نیازمند 
دو منطقه شرق و غرب آسیا است. وزیر دفاع با اشاره به 
حادثه آرامکو  گفت : اتهاماتی که برخی در مورد این واقعه 
به جمهوری اسلامی ایران وارد کرده اند، پایه و اساسی 
این  در  ایران  دخالت  بر  مبنی  سندی  هیچ  و  نداشته 

موضوع وجود ندارد و کسانی که ایران را متهم می کنند یا 
نمی توانند یا نمی خواهند توانایی های نظامی ملت یمن 
را باور کنند. امیر حاتمی تأکید کرد: ایران به دنبال ایجاد 
ثبات و امنیت در منطقه به کمک سایر کشورها می باشد و 
از صلح و امنیت حمایت می کند. وی افزود: ایران شریک 
و دوست خوبی برای همکاری های دفاعی است و تمایل 
دارد روابط خود را با کشور ژاپن توسعه دهد. تارو کونو 
وزیر دفاع ژاپن نیز در این گفتگو دیدگاه های خود را در 
مورد تحولات منطقه بیان و مواضع کشور خود را تشریح 
و از ایفای نقش جمهوری اسلامی ایران در امنیت منطقه 
استقبال کرد. وزیر دفاع ژاپن در پایان این مذاکره از امیر 
سرتیپ حاتمی برای سفر به ژاپن دعوت به عمل آورد و دو 

طرف در مورد تداوم رایزنی ها توافق کردند.

امیر حاتمی در گفتوی تلفنی با وزیر دفاع ژاپن:

مبارزه با تروریسم نیازمند عزم جهانی است

 فرمانده نیروی قدس سپاه با تاکید بر این که امروز حصارها برابر اراده سپاه اعتبار و کارایی 
ندارند، گفت: سپاه هیمنه بزرگترین و مجهزترین ارتش دنیا یعنی ارتش آمریکا را شکست و 

پوشالی بودن آن را به جهانیان نشان داد. 
سردار سرلشکر پاسدار قاسم سلیمانی روز سه شنبه در بیست و سومین مجمع سراسری 
فرماندهان سپاه، از سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به عنوان پرچمدار عزت مسلمین یاد 
کرد و اظهار داشت: این نهاد انقلابی و مردمی به اعتبار هویت و پیشینه تاریخی و انقلابی 
خود، از پایبندی به ارزش ها و آرمان های دینی و اخلاقی فاصله نگرفته و روز به روز باید به 
تقویت و تعمیق رفتار دینی و ارزش مدار بیاندیشد. وی شهدا را الگوها و اسوه های واقعی و 
مجسم پایداری توصیف و با تاکید بر ضرورت اهتمام به آموزه های هشت سال دفاع مقدس 
به عنوان گنجی بی بدیل اظهار کرد: فرماندهان و کارکنان سپاه دارای منهج مدیریتی و 
رفتاری معین هستند که عمل مقدس، خطرپذیری و جهاد مستمر از جمله شاخص ها و 
معرف های آن است. سردار سلیمانی شهیدان همت، باکری، خرازی، باقری، زین الدین 
و کاظمی را از جمله تربیت یافتگان مکتب ولایت فقیه و سپاه برشمرد و خاطرنشان کرد: 

سپاه به برکت این سرمایه های جاودانه و برخورداری از خیل عظیم شهدای زنده و پاسدارانی 
متدین، و متعصب به دین و آموزه های عاشورا و تاسوعای حسینی، خود را فراتر از هر جریان 
و جناح سیاسی جلودار پاسداری از انقلاب می داند. فرمانده نیروی قدس در ادامه تصریح 
کرد: سپاه به برکت هوشمندی و هوشیاری و پشتوانه مردمی و تبعیت از ولی فقیه و رهبر 
معظم انقلاب اسلامی طی ۴۰ سال گذشته از متن بحرانهای سخت و تاریک فراروی انقلاب 
اسلامی با سربلندی و عزت عبور کرده و فرصت های مهم و بزرگی را برای پیش روندگی 
انقلاب و پیشرفت کشور ایجاد کرده است. وی در ادامه با تبیین وضعیت جاری منطقه و 
تحولات راهبردی و اعجاز گون جبهه مقاومت و ضد صهیونیستی و تاثیرات آن در معادلات 
آینده اظهار کرد: راه غلبه بر دشمنان هموار شده است، اما پیوسته باید با حکمت عمل 
کنیم؛ همان گونه که طی ۲۰ سال اخیر با استراتژی و راهبرد های متنوع دشمن را زمین گیر 
و وادار به شکست کرده ایم.  فرمانده نیروی قدس سپاه در پایان با تاکید براینکه امروز حصارها 
برابر اراده سپاه اعتبار و کارایی ندارند، گفت: سپاه هیمنه بزرگترین و مجهزترین ارتش دنیا 

یعنی ارتش آمریکا را شکست و پوشالی بودن آن را به جهانیان نشان داد.

سردارسلیمانی: 

سپاه هیمنه بزرگترین ارتش دنیا را شکست

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس با بیان اینکه ولیعهد 
عربستان راه حل اختلافات بین تهران و ریاض را سیاسی 
می داند، گفت: باب مذاکره بین مقامات دو کشور باز است 
باید  ایرانی و سعودی  بنابراین کارشناسان و دیپلمات های 

گفت وگوهایی را آغاز کنند. 
حشمت الله فلاحت پیشه  در خصوص تغییر لحن محمدبن 
سلمان در قِبال ایران و ابراز تمایل وی به صلح و کاهش تنش 
میان تهران و ریاض، گفت: فارغ از اتهاماتی که بن سلمان به 
ایران وارد کرده است، نوع پیام وی برای ما قابل تأمل است زیرا 
علی رغم گذشته موضعی عمل گرایانه مبنی بر اینکه »تحولات 
منطقه راه حل نظامی ندارد« را اتخاذ کرده است. نماینده 
مردم اسلام آباد غرب در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: 
ولیعهد عربستان راه حل اختلافات مطرح بین تهران و ریاض 
ایران می توانند  و  این یعنی عربستان  را سیاسی می داند، 
باب مذاکره را باز کنند البته ایران هیچ گاه باب مذاکره با 

سعودی ها را نبسته بود اما عربستان به دلیل اطمینانی که 
به راهبرد نظامی و تهامجی خود داشت، دیپلماسی را در این 
مدت کُشت. وی افزود: شرایط در حال حاضر به گونه ای است 
که راه حل منطقه ای شکل بگیرد. به نظر می آید که اظهارات 
بن سلمان از سویی واکنش غیرمستقیم به بن بست تحولات 
جنگ علیه یمن، شکل گیری نوعی توازن نظامی در تحولات 
و افزایش آسیب پذیری عربستان در حوزه های مختلف بود. 
فلاحت پیشه ادامه داد: از نگاه دیگر این اظهارات واکنش 
برای  ایران  اسلامی  جمهوری  صلح  طرح  به  غیرمستقیم 
حل منطقه ای معضل ناامنی در منطقه هرمز بود، بنابراین 
می توانند  عربستان  و  ایران  دیپلمات های  و  کارشناسان 
درباره این موضوع به عنوان باب جدید مذاکره استفاده و 
مجلس  در  مردم  نماینده  این  کنند.  آغاز  را  گفت وگوهایی 
شورای اسلامی، یادآور شد: مقامات امارات متحده عربی 
نیز چند ساعت قبل از بن سلمان موضع مشابهی را مطرح 

کرد، جمهوری اسلامی ایران باید از این شرایط استقبال کند. 
طرح صلح ما مقدماتی بود اما در شرایط کنونی که زمینه 
فراهم شده است، دیپلمات ها باید به صورت جامع به گفت وگو 

بپردازند تا این فضا به چند موضع گیری محدود نشود.
پایان کارشکنی های آمریکا بین ایران و عربستان 

کارشکنی  تاکنون  هرچند  نیز  آمریکایی ها  افزود:  وی 
مانع  نمی توانند  دیگر  مختلف  دلایل  به  اما  می کردند 
جانبه  دو  راهکارهای  شکست  اصلی  دلیل  تاکنون  شوند، 
جنوب  کشورهای  دلخوشی  منطقه ای،  سازوکارهای  و 
خلیج فارس به توافقنامه امنیتی با آمریکا بود اما نه تنها این 
موافقت نامه ها امنیت ایجاد نکرد بلکه ناامنی ها را گسترش 
داد. عضو کمیسیونامنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
در  تازه ای  دیپلماتیک  فضای  کرد:  تاکید  اسلامی  شورای 
منطقه شکل گرفته که با حفظ احترام متقابل و در نظر گرفتن 

دغدغه های متقابل می تواند شرایط جدیدی را رقم بزند.

یک نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
فرصت طلب ها با چادر، ریش و محاسن خود را حزب اللهی 
نشان می دهند، گفت: مسئولان نظام باید اخلاق مدار و 
الگوی دیگران باشند نه اینکه با بداخلاقی، پرخاش و ارعاب 

دیگران را از میدان به در کرده و جایگاه خود را تثبیت کنند.
جلال جلالی زاده در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه یکی 
از علل بروز بداخلاقی در جامعه ما تربیت اشتباه در خانواده 
آنهاست،  واقعی  رفتار  نه  و  افراد  و گفتار  به ظاهر  توجه  و 
اظهار کرد: فراموشی آموزه های اخلاقی و رفتار ریاکارانه از 
عوامل بروز بداخلاقی است. در واقع افراد با رفتار ریاکارانه و 
ظاهرسازی یک جایگاه و مقامی بدست می آورند ولی چون 
آنها نشده  مسائل اخلاقی و آموزه های دینی ملکه ذهن 

است، در زمان عصبانیت بداخلاقی می کنند.
خود  هدف  به  اینکه  برای  افراد  داد:برخی  ادامه  وی 
آنها  از  برسند، ظاهرسازی می کنند گویی که مسلمان تر 
وجود ندارد اما وقتی به هدف مدنظر رسیدند، شخصیت 
واقعی خود را بروز می دهند. این رفتارها خطری برای کشور 
نظام زحمت  و  انقلاب  برای  که  افرادی  زیرا  است  نظام  و 
کشیده اند چون اهل ریا نیستند، کنار گذاشته می شوند و 
افراد متملق و فرصت طلب میدان دار شده و در دستگاه ها 
رشوه ها  و  اختلاس  جاسوسی،  می کنند.  نفوذ  نهادها  و 
دستگاه هاست.  به  فرصت طلب  افراد  همین  نفوذ  نتیجه 
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
افراد  باشد،  به ظاهر ملاک گزینش  توجه  وقتی  واقع  در 

فرصت طلب می توانند به دستگاه ها نفوذ کنند، تصریح کرد: 
آنها با چادر، ریش و محاسن خود را حزب اللهی نشان می 
دهند اما با سوء استفاده از جایگاه خود به ملت خیانت می 
کنند. برای مقابله با این افراد باید در شیوه گزینش ها و تایید 
صلاحیت ها بازنگری شود. این فعال سیاسی در پایان گفت: 
اسلامی  نظام  که یک  اسلامی  نظام جمهوری  مسئولان 
است، زیر ذره بین هستند و افرادی که می خواهند نماینده، 
وزیر و استاندار شوند، باید اخلاق مدار و الگوی دیگران باشند 
نه اینکه با بداخلاقی، پرخاش و ارعاب دیگران را از میدان به 
در کرده و جایگاه خود را تثبیت کند. اگر میدان برای نقد 
رفتار مسئولانی که بی اخلاقی می کنند باز نشود، این افراد 

حتی می توانند نظام و انقلاب را به خطر بیندازند.

حشمت الله فلاحت پیشه:

باب مذاکره میان ایران و عربستان باز است

 جلال جلالی زاده :
جاسوسی و اختلاس نتیجه نفوذ افراد فرصت طلب به دستگاه هاست

عضو فراکسیون امید مجلس گفت: اگر در ایران آزادی رسانه تضمین شود، جلوی 
بخش قابل توجهی از فساد گرفته می شود که معتقدم این کار باید صورت بپذیرد. 

محمود صادقی در پاسخ به سوالی درباره نهادسازی به منظور مقابله با فساد اظهار 
داشت: طرحی در گذشته در این رابطه مطرح شده بود که سازمانی تحت نام سازمان 
"مبارزه با مفاسد اقتصادی" راه اندازی شود، چنین نهادی را برخی از کشورها ایجاد 
کرده اند. وی در ادامه افزود: بنده این رویکردی که حالا یک نهاد نظارتی دیگر برای مبارزه 
با فساد، شکل بگیرد را نمی پذیرم؛ اما این موضوع را نباید فراموش کرد، که همه نهادهایی 
که در قانون اساسی برای مبارزه فساد پیش بینی شده اند، باید به جایگاه واقعی خود 
برگردند و کار خود را انجام دهند؛ چراکه اگر هر نهادی کار خود را به شایستگی انجام 

دهد، در واقع زمینه های فساد در کشور از بین می رود.
اگر به قانون اساسی عمل می شد، فساد شکل نمی گرفت

نماینده مردم تهران، ری و شمیرانات به رویکردهای مبارزه با فساد در کشور اشاره و  
تصریح کرد: باید رویکرد مبارزه ساختاری و به گونه ای ضمنی با فساد شکل بگیرد، نه 
اینکه رویکرد مبارزه به اصطلاح صریح با فساد صورت بپذیرد؛ یعنی اگر اجازه می دادند، 
ساختارهای کشور متناسب با قانون اساسی عمل می کرد؛ قطعا بسیاری از فسادهای 
موجود در کشور شکل نمی گرفت؛ مثلا اگر در ایران آزادی رسانه تضمین می شد، جلوی 

بخش قابل توجهی از فساد گرفته می شد.

از منکر  و نهی  به معروف  امر  افزود:  اصل  ادامه  امید مجلس در  عضو فراکسیون 
می گوید؛ دولت نسبت به مردم و مردم نسبت به دولت وظایف متقابلی را دارا هستند و 
یکی از ابزارهای مهم آن هم به تعبیر شهید مطهری رسانه ها هستند و در واقع اگر آزادی 
رسانه را تضمین می کردند، خود به خود فساد برطرف می شد و در دنیا هم به همین شکل 

است که از رسانه هایی که فساد را گزارش می دهند، حمایت می شود.
این نماینده مردم در مجلس دهم اظهار کرد: اگر مصونیت پارلمانی نمایندگان مجلس 
و حالا قبل از آن فیلترهایی که برای ورود به مجلس وجود دارد، اصلاح بشود و نمایندگان 
منتخب مردم بیشتر به آرای مردم نزدیک باشند، خود این مسئله جلوی فساد را می گیرد.

باید استقلال و بی طرفی قضات تضمین شود
رئیس فراکسیون شفافیت مجلس به لزوم استقلال قضات در قوه قضائیه اشاره و تاکید 
کرد: قوه قضائیه که مجزا است و تشکیل سازمان جدید نمی خواهد، اما باید قاضی در 
این قوه مستقل باشد؛ یعنی استقلال و بی طرفی قاضی تضمین بشود، که وجود این 
مسائل از فساد جلوگیری می کند. وی در ادامه افزود: سازمان بازرسی و دیوان محاسبات 
از نهادهایی هستند که تعبیه شده اند، برای نظارت و مبارزه با فساد، اما باید مطالبه 
کنیم که چرا با وجود بیش از 3٠ نهاد نظارتی در حال حاضر این حد از فساد را در کشور 
مشاهده می کنیم؛ یعنی تا این را آسیب شناسی نکنیم، اگر چندین سازمان دیگر هم 

ایجاد شوند، بازهم مشکل فساد حل نمی شود.

محمود صادقی تاکید کرد

تضمین آزادی رسانه ها، جلوی فساد را می گیرد
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دلایل ایجاد اگزمای پوستی

بیماری پوستی که فصل پاییز خودنمایی می کند

از جمله بیماری های شایع در فصل پاییز عبارت اند از خارش پوست، اگزما، شوره 
سر، ترک پوست، دردهای مفاصل و... بیماری اگزما هم از بیماری هایی است با رسیدن 
فصل پاییز و زمستان به دلیل تغییرات ناگهانی دما شدت بیشتری پیدا می کند. اگزما 
یک بیماری پوستی همراه با خارش زیاد است که زمانی اتفاق می افتد که پوست ملتهب 
شده و نمی تواند رطوبت کافی را در خودش نگه دارد بنابراین این بیماری در هوای 

خشک و سرد سریعتر خودنمایی می کند.
مدت یک هفته است که پوست دست هایم جوش های ریزی زده که با خارش و 
سوزش همراه است. با مراجعه به پزشک اگزمای پوستی تشخیص داده شد. علت ابتلا 

به این بیماری چیست و چگونه درمان می شود؟
اگزما عارضه پوستی آزار دهنده ای که ممکن است بدون هیچ پیش زمینه ای به یکباره 
ایجاد شود و عوارض وحشتناکی با خود به همراه داشته باشد. عارضه ای که کودک و 
بزرگ، زن و مرد نمی شناسد و ممکن است هر کسی را هدف بگیرد. اولین اقدام بعد از 

مشاهده ی علائم بیماری مراجعه به پزشک برای شروع درمان است.
علائم اگزمای پوستی 

۱. خشکی تکه ای در قسمت هایی از پوست ۲. تورم، فلسی شدن و قرمزی پوست
۳. خارش و سوزش ۴. تاول  ۵. ترک و شکاف خوردن پوست ۶. تغییر رنگ پوست

۷. آلرژی )در برخی اوقات این بیماری با علائمی چون تب، مشکلات تنفسی، آسم 
و خستگی همراه است(

عواملی ایجاد اگزمای پوستی
۱. حساسیت به برخی از مواد غذایی ۲. حساسیت به برخی از مواد شیمیایی

۳. دود و هوای آلوده ۴. مصرف بیش  از اندازه آنتی بیوتیک ها ۵. هوای سرد و خشک 
۶. استرس ۷. عوامل ژنتیکی ۸. گرد و خاک 9. تغییرات هورمون ها )مثل زمان بارداری(

اگزما چگونه درمان می شود؟
۱. اولین قدم در درمان اگزما پیشگیری از خارش است. برای این منظور حتماً 
ناخن ها را کوتاه نگه دارید. ۲. استفاده از کرم های موضعی گیاهی مثل شنبلیله، بابونه، 
گردو و ختمی جهت مرطوب کردن پوست. ۳. استفاده از کمپرس سرد بروی ضایعات 
خارش دار. ۴. استفاده از پمادهای کورتیکوستروئید موضعی مثل فلوئوسینولون برای 

کاهش التهاب. ۵. در صورت تشدید ضایعات استفاده از کورتیکوستروئید خوراکی.
۶. درمان هایی مثل فتوتراپی یا نوردرمانی. ۷. استفاده از سیکلوسپورین. ۸. استفاده 
از لباس های پنبه ای و نرم و اجتناب از پوشیدن لباس تنگ و دارای الیاف خشن. 9. 
اجتناب از فعالیت هایی که باعث تعریق زیاد می شوند. ۱۰.  گرفتن حمام گرم ۱۱.  

روغن مالی با روغن هایی مثل بادام یا بنفشه
توصیه طب سنتی برای حفظ سلامتی و تندرستی در فصل پاییز

پرهیز از انجام برخی کارها از جمله: - مواجهه با گرمای سرظهر و سرمای بامداد و 
شبانگاه - خوابیدن در جای سرد - استحمام با آب سرد - نوشیدن آب خیلی سرد - 
نزدیکی جنسی زیاد - خوابیدن با معده پر - مصرف مسهل های قوی - فصد و حجامت 
و هر کاری که خون را کم کند - زیاد خوابیدن و زیاد بیداری کشیدن - حرکات بدنی زیاد، 
غم و غصه زیاد، کم خوری و پرهیز بی دلیل، تعریق بسیار و... - خواب میانه روز - مصرف 

زیاد مواد غذایی و نوشیدنی ها
مواد غذایی مفید برای اگزمای پوستی 

میوه ها و سبزیجات: میوه ها و سبزیجات مهم ترین تأمین کننده های آنتی اکسیدان ها 
در بدن هستند. آنتی اکسیدان ها مواد مغذی ای هستند که به توانایی بدن برای دفاع و 

حمایت از خود در برابر بیماری ها و عفونت ها کمک می کنند.
ویتامین C آنتی اکسیدانی که به وفور در میوه ها و سبزیجات رنگی یافت می شود، 

می تواند به  عنوان یکی آنتی هیستامین و کاهش دهنده ی علائم اگزما نیز مطرح شود.
میوه ها و سبزیجاتی که از نظر ویتامین C غنی هستند، عبارت اند از: توت فرنگی، 
دیگر توت ها، مرکبات، طالبی یا گرمک، کیوی، گوجه فرنگی، سیب زمینی پخته شده 
با پوست، سیب زمینی شیرین، سبزیجات برگ دار، کلم بروکلی، کلم بروکسل و فلفل 

دلمه ای قرمز.
گوشت های لخم: گوشت های لخم مقدار قابل ملاحظه ای پروتئین و مواد مغذی 
مانند روی، ویتامین های گروه B و آهن را تأمین می کنند. غذاهایی که غنی از عنصر 
روی و پروتئین هستند به  طور خاص برای افرادی که از اگزما رنج می برند مهم است، 
زیرا موجب ترفیع سیستم ایمنی بدن و تقویت آن می شوند و جایگزین خوبی برای 
منابع پروتئینی التهاب زا مانند گوشت های پُرچرب هستند. برای این که بهترین نتیجه 
را برای کاهش اگزما بگیرید گوشت سینه ی مرغ و بوقلمون بدون پوست را جایگزین 
گوشت های قرمز و فرایند شده مثل سوسیس و کالباس نمایید. گوشت چرخ کرده های 
کاملًا بدون چربی و لخم و همچنین جوجه کباب، اردک و گوشت برّه نیز از انتخاب های 

خیلی خوب هستند.
اسیدهای چرب  از گیاهان حاصل می شود،  که  روغن هایی  روغن های گیاهی: 
غیراشباع را در دسترس ما قرار می دهند که این اسیدهای چرب، جذب مواد مغذی و 
عملکرد مغز را بهبود می بخشند و به  سلامت قلب کمک می کنند. توصیه ها مبنی بر این 
است که کره و مارگارین را با روغن زیتون خیلی خالص، روغن کنجد و روغن تخم کتان 
به  منظور بهبود اگزما جایگزین نمایید. از دیگر روغن های بر پایه ی گیاهان می توان به 
روغن آفتابگردان، روغن دانه گلرنگ، روغن ذرت، روغن سویا و روغن کانولا اشاره کرد. 
روغن بذر کتان و روغن کانولا همچنین حاوی اسیدهای چرب امگا ۳ نیز هستند که 

می تواند به کاهش التهاب کمک کند.
ماهیان چرب: ماهی های چرب نیز مانند روغن کانولا و روغن بذر کتان، مقدار 
قابل ملاحظه ای از اسیدهای چرب امگا ۳ را برای بدن فراهم می کنند. ازآنجایی که 
روغن ماهی به طور خاص غنی از چربی های امگا ۳ است، استفاده از آن به  صورت 

منظم در افرادی که از اگزما رنج می برند، توصیه می شود.
از: ماهی سالمون، شاه ماهی،  امگا ۳ هستند عبارت اند  از  ماهی هایی که غنی 
خال مخالی، ساردین و ماهی هالیبوت. ماهی های چرب همچنین منبع فوق العاده ای 

از نظر عنصر روی نیز هستند.
ماست: ماست علاوه بر تأمین مقادیر قابل قبولی از کلسیم، ویتامین D و پروتئین، 
پروبیوتیک هایی را نیز در دسترس بدن قرار می دهد. پروبیوتیک ها باکتری های سالم و یا 

دوست هستند که به سلامت دستگاه گوارش کمک می کنند.

در دانشگاه "ام.ای.تی" صورت می گیرد

درمان و پیشگیری از سرطان با کمک
 واکسن آر.ان .ای

پژوهشگران دانشگاه "ام.آی.تی"، راهبرد جدیدی برای ارائه واکسن های آر.ان .ای 
ابداع کرده اند تا سیستم ایمنی بدن را به مقابله با سرطان ترغیب کنند.

واکسن هایی که از آر.ان .ای ساخته می شوند، می توانند یک راه احتمالی برای درمان 
سرطان یا پیشگیری از انواع بیماری های عفونی باشند. بسیاری از شرکت های فعال 
در حوزه زیست فناوری در حال حاضر سعی دارند تا چنین واکسن هایی را ابداع کنند و 

تعداد کمی از این واکسن ها نیز به آزمایش های بالینی راه پیدا کرده اند.
یکی از چالش های ابداع واکسن های آر.ان .ای، اطمینان از این موضوع است که 
آر.ان .ای حتما به سلول های ایمنی مورد نظر برسد و پروتئین رمزگذاری شده را به 
اندازه کافی تولید کند. همچنین، واکسن باید بتواند سیستم ایمنی بدن را برای مقابله با 

باکتری ها، ویروس ها و یا سلول های سرطانی تحریک کند.
واکسن هایی،  چنین  ارائه  برای   )MIT("ام.ای.تی "دانشگاه  شیمی  مهندسان 
مجموعه ای از نانوذرات لیپید را ابداع کرده اند. آنها در پژوهش خود نشان دادند که این 
نانوذرات می توانند تولید پروتئینی که توسط آر.ان .ای رمزگذاری شده، راه اندازی کنند 
و تاثیر واکسن را افزایش دهند. آنها واکسن آر.ان .ای را روی موش ها آزمایش کردند و 

توانستند رشد تومورهای ملانوما را با موفقیت مهار کنند.
"دنیل اندرسون")Daniel Anderson(، استادیار مهندسی شیمی دانشگاه ام.آی.تی 
گفت: یکی از اکتشافات مهم پژوهش ما این است که می توانیم لیپیدهای آر.ان .ای که 

سیستم ایمنی بدن را فعال می کنند، بسازیم.
وی افزود: مزیت دیگر واکسن آر.ان .ای این است که به ما امکان می دهد بیماری 
مورد نظر را به سرعت تغییر دهیم. ما می توانیم فقط با تنظیم توالی آر.ان .ای، به سرعت 
واکسن هایی را برای بیماری های گوناگون بسازیم. شاید روزی بتوانیم بیش از ۱۰۰۰ 
لیپید با ساختارهای متفاوت ارائه دهیم و با بررسی ساختارهای متفاوت در آزمایشگاه، 

به آر.ان .ای کمک کنیم تا به سلول های مورد نظر برسد.
پژوهشگران، این واکسن را روی دو مدل موش مبتلا به ملانوما آزمایش کردند و 
دریافتند که واکسن می تواند رشد تومور را متوقف کند و امکان نجات موش بیمار را 

افزایش دهد.
اندرسون ادامه داد: ما باور داریم که می توانیم از این واکسن، در سطح گسترده و 
حوزه های گوناگون استفاده کنیم و به جنگ بیماری هایی برویم که در حال حاضر، 

واکسنی برای آنها وجود ندارد.

علائم پولیپ های بینی بسیار شبیه به علائم رینوسینوزیت 
هستند و از آن جمله می توان به احتقان بینی، آبریزش بینی، 

تغییر در مزه و بو، و احساس فشار در صورت اشاره کرد.
احتقان بینی می تواند به واسطه هر چیزی که بافت های 
بینی را تحریک یا ملتهب می کند، رخ دهد. عفونت ها، مانند 
از شایع ترین دلایل  آلرژی ها  و  سرماخوردگی و سینوزیت، 

احتقان و آبریزش بینی هستند.
اگر از احتقان مداوم بینی رنج می برید باید بدانید که تنها 
نیستید. احتقان بینی یک علامت شایع است که به دلایل 
مختلفی شکل می گیرد و با شناسایی دلیل این شرایط می 
توان اقدامات لازم در راستای تسکین و بهبود احتقان را انجام 
داد. در ادامه با برخی دلایل شایع بروز احتقان مزمن بینی 

بیشتر آشنا می شویم.
به آلرژی مبتلا هستید

پوشش داخلی بینی انسان مجموعه ای پیچیده است و 
افزایش جریان خون عبوری از آن می تواند به احتقان منجر 
شود. زمانی که چیزی مانند گرده گیاهان وارد بینی شما 
می شود، می تواند به عاملی برای بروز تحریک تبدیل شود. 
التهاب پوشش داخلی بینی می تواند احساس گرفتگی و 
پری مزمن بینی را ایجاد کند. اگر به آلرژی مبتلا هستید و 
در مدیریت آن با دشواری مواجه هستید، می توانید برای 
پزشک  به  آلرژی،  ضد  های  آمپول  مانند  درمان،  دریافت 

مراجعه کنید.
به ضد احتقان ها وابسته هستید

در تلاش برای پاکسازی بینی، ممکن است بیش از حد از 
اسپری های ضد احتقان استفاده کنید. این داروها می توانند 
برای عفونت های حاد سینوس مفید باشند، اما حداکثر باید 
برای سه روز استفاده شوند. استفاده طولانی تر از آنها می تواند 
وابستگی غشاهای بینی به دارو را موجب شود، از این رو، آنها 
دیگر نمی توانند به تنهایی احتقان را تسکین دهند که می 

تواند به تشدید احتقان مزمن بینی منجر شود.

با خشکی مواجه هستید
گرمایش  سیستم  مطبوع،  تهویه  سیستم  واسطه  به  چه 
داخلی و یا یک رطوبت گیر، خشکی می تواند بافت های بینی 
را ملتهب سازد و احساس احتقان و پری را در بینی ایجاد کند. 
افزون بر این، با افزایش سن، بافت های بینی نیز خشک تر می 
شوند. این ترکیب می تواند به بروز احتقان بینی منجر شود. 
استفاده از اسپری ها و ژل های سالین بدون نسخه در طول 

روز می تواند به بهبود این شرایط کمک کند.
به یک عفونت سینوس مبتلا هستید

تحریک  دلایل  شایع ترین  از  یکی  ویروسی  های  عفونت 
بینی هستند که التهاب و تورم بافت های بینی را به همراه 
دارد. با این وجود، منبع عفونت می تواند باکتری یا قارچ نیز 

باشد. افراد بسیاری علائم عفونت سینوس، مانند سردرد، 
آلرژی،  با  را  و فشار در صورت  یا درد  بویایی،  کاهش حس 
سرماخوردگی یا آنفلوآنزا اشتباه می گیرند. اگر علائم و احتقان 
از بین نمی روند و پس از گذشت هفت تا ۱۰ روز، بهبودی در 
شرایط شما حاصل نشده است، به ویژه اگر با تب بالا یا سردرد 
شدید مواجه هستید، به پزشک مراجعه کنید. بدن انسان می 
تواند با بسیاری از عفونت ها مقابله کند. همه افراد به مصرف 
دارو یا یک آنتی بیوتیک نیاز نخواهند داشت، اما اگر علائم از 
بین نمی روند بهترین گزینه مراجعه به پزشک برای بررسی 

دقیق شرایط است.
با یک مشکل ساختاری مواجه هستید

اگر مشکلی در بینی خود نداشته و به ناگاه نمی توانید از یک 

سوراخ بینی تنفس کنید، مقصر اصلی ممکن است انحراف 
تیغه بینی باشد. تیغه بینی دیواره ای در بخش داخلی بینی 
است که مسیرهای چپ و راست بینی را از یکدیگر جدا می 
کند. ضربه و آسیب دیدگی می تواند موجب انحراف تیغه 
بینی شود، اما این تنها دلیل آن نیست. فرد ممکن است با 
یک تیغه منحرف متولد شده باشد. اگر این شرایط آزاردهنده 
نیست و می توانید به راحتی تنفس کنید، نیازی به ترمیم آن 
وجود ندارد، در غیر این صورت، بهترین روش اصلاح مشکل 
از طریق عمل جراحی است، به ویژه اگر داروها در تسکین 

احتقان مزمن بینی کارایی لازم را ندارند.
دارای یک پولیپ بینی هستید

بد به نظر می رسد، اما پولیپ یک توده غیرسرطانی در دیوار 
داخلی بینی یا سینوس ها است که می تواند در توانایی تنفس 
فرد اختلال ایجاد کند. علائم پولیپ های بینی بسیار شبیه به 
علائم رینوسینوزیت هستند و از آن جمله می توان به احتقان 
بینی، آبریزش بینی، تغییر در مزه و بو، و احساس فشار در 
صورت اشاره کرد. پولیپ ها می توانند به واسطه التهاب ناشی 
از شرایطی مانند آلرژی شکل بگیرند. اگر پزشک شما طی 
معاینه متوجه یک پولیپ شود، ممکن است استفاده از اسپری 
استروئید بینی یا در مواردی که پولیپ مساله ساز است یا با دارو 

کوچک نمی شود، حتی انجام عمل جراحی را تجویز کند.
ممکن است به سرطان مبتلا باشید

اگرچه نادر است، اما در برخی موارد سرطان می تواند عامل 
احتقان مزمن بینی باشد. تومورها می توانند خوش خیم یا 
سرطانی باشند و علائم اغلب شبیه به علائم آلرژی ها و عفونت 
های سینوس هستند که از آن جمله می توان به احساس فشار 
در صورت و احتقان بینی اشاره کرد. اگر احتقان بینی برای 
مدتی طولانی ادامه داشته یا به ناگاه این شرایط را تجربه می 
کنید و تا پیش از این احتقان مزمن بینی را تجربه نکرده اید، 
سرطان می تواند یکی از مواردی باشد که پزشک به عنوان 

دلیل بروز این شرایط مد نظر قرار می دهد.

7 دلیل احتقان مزمن بینی

طبق بررسی های مراکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها، میزان مرگ و میر مردان از 
بیماری های قلبی عروقی، سرطان، دیابت، آنفلوانزا/ ذات الریه، بیماری های کلیوی، 
حوادث و خودکشی ها در مقایسه با زنان بیشتر است. تشخیص زودرس و درمان می تواند 
شانس زنده ماندن در بیماری ها را بهبود بخشد. بسیاری از این مشکلات با یک شیوه 

زندگی سالم و کمی تغییرات ساده قابل پیشگیری هستند.
»سلامتی« موضوعی نیست که معمولًا آقایان در مورد آن زیاد با هم گفتگو کنند؛ اما 
خوشبختانه این روزها تعداد مردهایی که برای بدون اینکه دچار مشکل خاصی شوند، 
برای بررسی وضعیت سلامتی خود به پزشک مراجعه می کنند بیشتر از گذشته است. 
امروزه تقریباً همه ی افراد، علائم خود را جدی می گیرند و سعی دارند سبک زندگی 
خود را اصلاح کنند؛ اما باز هم نکاتی وجود دارد که به عنوان یک آقا باید بیشتر به آن ها 

اهمیت بدهید تا زندگی سالم تری داشته باشید.
 10 تهدید اصلی سلامت مردان

یک پزشک خوب برای خود پیدا کنید
خیلی از آقایان به دلیل ترس از قضاوت یا خجالت، مشکلات خود را که بر سلامت 
جسم و روحشان اثر می گذارد به پزشکشان اعلام نمی کنند. هر چه سنتان بیشتر 
می شود طبیعتاً با علائم بیشتری ممکن است روبرو شوید بنابراین لازم است یک پزشک 
خوب و قابل اطمینان انتخاب کنید که با او راحت باشید و بتوانید در مورد تمام جنبه های 
سلامتی تان با او حرف بزنید، از وضعیت روحی و روانی تان گرفته تا تمام عملکردهای 

جسمی و وضعیت تندرستی تان.
به طور منظم چکاپ شوید

اینکه فقط احساس می کنید حالتان خوب است دلیل نمی شود هیچ مشکلی در 
بدنتان نداشته باشید. مراجعه به پزشک و انجام چکاپ های منظم می تواند زندگی تان 
را نجات بدهد. سطح کلسترول و فشارخونتان را به طور مرتب چک کنید و اگر در طیف 
نرمال نبود، به توصیه ی پزشکتان عمل کنید. ضمناً چیزهایی مانند تیرگی مدفوع، 

ضعف بینایی، مشکل در ادرار کردن یا درد در قفسه سینه را جدی بگیرید.

مراقب سلامت قلبتان باشید
متأسفانه بیماری قلبی یکی از اصلی ترین علت های مرگ در میان مردان است اما 
خوشبختانه یکی از چیزهایی است که می دانیم چگونه از طریق تغذیه آن را کنترل 
کنیم. اول از هر چیز، هر روز از طیف متنوعی از میوه ها و سبزی های تازه استفاده 
کنید. دوم اینکه غذاهای بدون ارزش غذایی را از رژیم غذایی خود حذف کنید. کاهش 
کربوهیدرات های سفید مانند پاستا و برنج برای شروع بسیار خوب است. به جای این 
مواد غذایی از غلات کامل و محصولات سبوس دار استفاده کنید. چربی های ترانس را از 
رژیم غذایی تان کنار گذاشته و بیشتر چربی های سالمی مانند آووکادو، مغزها و سالمون 
مصرف کنید که حاوی ترکیباتی هستند که لیپیدهای خون را افزایش داده و خاصیت 

ضدالتهابی دارند.
وزنتان را کنترل کنید

جدال با چاقی و اضافه وزن چالشی جدی است. داشتن وزن سالم یکی از بهترین 
سالم،  وزن  داشتن  با  دهید.  انجام  سلامتی تان  برای  می توانید  که  است  کارهایی 
اندامی متناسب تر خواهید داشت و احساس بهتری نیز پیدا خواهید کرد. ضمناً خطر 
بیماری های قلبی، دیابت، فشارخون بالا و سایر ریسک فاکتورها را نیز به حداقل خواهید 

رسانید. هرچند در عمل کمی سخت است اما ممکن و شدنی است.
وضعیت پروستاتتان را بررسی کنید

با افزایش سن، غده ی پروستات بزرگ می شود و این اتفاق می تواند علائمی مانند تکرر 
ادرار ایجاد کند. علت بزرگ شدن پروستات می تواند هایپرپلازی خوش خیم پروستات 
باشد و راهکارهای درمانی گوناگونی دارد؛ اما خیلی مهم است که با افزایش سن، 
وضعیت پروستات خود را کنترل کنید. هر علامتی مانند بی اختیاری ادرار باید به پزشک 

اطلاع داده شود.
وضعیت بیضه ها را نیز کنترل کنید

بزرگ شدن پروستات مشکلی برای سنین بالا در مردان است اما وضعیت بیضه ها نیز 

چیزی است که مردان جوان باید به آن اهمیت بدهند. بیشتر موارد سرطان بیضه در 
مردان جوان بین ۲۰ تا ۳9 سال روی می دهد. چک کردن وضعیت بیضه ها به طور منظم 
کمکتان می کند هرگونه گره یا برآمدگی غیرعادی را متوجه شوید و به پزشک مراجعه 
کنید. هرگونه بثورات پوستی غیرمعمول، قرمزی یا برآمدگی و درد هنگام ادرار یا ترشحات 

از سر آلت تناسلی را جدی بگیرید.
تحرک داشته باشید

تحقیقات نشان می دهد تنها ۳۰ دقیقه ورزش با شدت متوسط در روز می تواند کمک 
از  و دوچرخه سواری  آهسته، شنا  تند، دوی  پیاده روی  بکند.  به سلامتی تان  بزرگی 

فعالیت های ورزشی بسیار مفید هستند.
عملکرد جنسی تان را کنترل کنید

بیشتر موارد اختلال نعوظ، علت فیزیکی خاصی دارند. علت اصلی اختلال نعوظ، 
کمبود جریان خون به سمت ناحیه ی مورد نظر است که می تواند ریشه در بیماری 
جسمی داشته باشد؛ مانند دیابت یا بیماری قلبی. به همین دلیل باید خجالت را کنار 
بگذارید و در مورد مشکلتان با پزشک حرف بزنید. پزشک می تواند علت اصلی اختلال 

در عملکرد جنسی تان را پیدا کند.
به سلامت روح و روانتان اهمیت بدهید

آیا می دانستید مردها چهار برابر زن ها ممکن است اقدام به خودکُشی کنند که گفته 
می شود ناشی از افسردگیِ تشخیص داده نشده است؟ اختلالات خلقی مانند افسردگی 
و اضطراب در میان مردان کم نیستند که اگر نادیده گرفته شوند، پیامدهای گسترده ای 

برای کیفیت زندگی خواهند داشت.
 گاهی مردهایی که احساس می کنند کسی را برای درددل کردن ندارند سراغ 
الکل و مواد مخدر و پرخوری می روند یا دست به رفتارهای پُرخطر می زنند که 
مشکلاتشان را بیشتر می کند. اگر به هر دلیلی احساس بی انرژی بودن و اندوه 
می کنید، مشاوران حرفه ای زیادی هستند که بدون قضاوت کردن می توانند به 

شما کمک کنند.
به خوابتان اهمیت بدهید

کمبود خواب در جوامع امروزی به شدت شایع است؛ اما یکی از ساده ترین راه های 
تقویت سلامتی محسوب می شود. سعی کنید دست کم هفت ساعت در شب بخوابید. 
خواب کافی چیزی است که نباید آن را با هیچ چیز دیگری معامله کنید. اثرات کمبود 
خواب بسیار زیاد است و بر توانایی دقت و تمرکز، خلق و خو و سلامت فیزیکی تان اثر 

می گذارد.
روابط صمیمی تان را حفظ کنید

روابط مثبت را پرورش دهید. در کنار عزیزانتان حضور داشته باشید. در منزل تا حد 
ممکن از کار با گوشی همراهتان بپرهیزید و لحظات خوبی را با خانواده تان سپری کنید. 
به دیگران کمک کنید. مهربان باشید. بیشتر بخندید و کمتر شکایت کنید! انسان بدون 
ارتباط اجتماعی زنده نمی ماند. ارتباط سالم و صمیمی با دیگران برای سلامت روح و 
روان لازم است. به دعوت دوستانتان پاسخ دهید، با آن ها تماس بگیرید و گپ بزنید و از 

دوستی های جدید نترسید.
استرستان را کنترل کنید

خیلی از مردها خودشان را در مشغله های کاری غرق می کنند، که می تواند استرس 
برانگیز باشد. استرس به مرور زمان می تواند تأثیرات مخربی بر هیجانات و جسمتان 
بگذارد. آسیب پذیری، تنش در عضلات و دندان قروچه از ساده ترین عوارض استرس اند؛ 
اما با ورزش و مدیتیشن و ماساژ می توانید استرستان را کاهش بدهید. در پایان روز، درباره 

چیزهایی که آموخته اید و چگونگی استفاده از آن ها برای بهبود فردایتان فکر کنید.
سیگار و قلیان را ترک کنید

ترک سیگار و قلیان سلامتی شما را بهبود می بخشد و خطر ابتلا به بیماری های قلبی، 
سرطان، بیماری ریه و سایر بیماری های مرتبط با استعمال دخانیات را کاهش می دهد. 

از دود دست دوم آن ها نیز خودداری کنید.

مردان و مراقبت های جسمی روانی

نکات سلامتی برای آقایان

آبریزش بینی، تب و سرفه تنها نشان دهنده ابتلا به سرماخوردگی نیست و می تواند از بروز 
یک بیماری خطرناک خبر دهد. هپاتیت B یک عفونت کبدی است که در اثر ویروس هپاتیت 
B ایجاد می شود. انواع دیگری از این عفونت شامل هپاتیت A، C، D و E هستند که هرکدام 
توسط نوع دیگریاز ویروس ها ایجاد می شوند. این نوع عفونت می تواند حاد یا مزمن باشد. در نوع 
حاد علائم در بزرگسالان به سرعت ظاهر شود ، اما نوزادان آلوده در بدو تولد به ندرت به هپاتیت 
حاد مبتلا می شوند و تقریباً همه عفونت های هپاتیت B در نوزادان مزمن می شوند. نوع مزمن 
به آرامی پیشرفت می کند وعلائم آن ممکن است مورد توجه قرار نگیرد مگر اینکه عوارض ایجاد 
شود. هپاتیت B بسیار مسری است و از طریق تماس با خون آلوده و برخی مایعات دیگر بدن 
منتشرمی شود. هرچند این ویروس در بزاق هم یافت می شود، اما از طریق به اشتراک گذاشتن 
وسایل آشپزخانه، بوسیدن، عطسه، سرفه یا شیردهی گسترش نمی یابد. علائم این بیماری 
ممکن است به مدت ۳ ماه پس از مواجهه با ویروس ظاهر نشود و پس از بروز می تواند برای ۲ تا 
۱۲ هفته ادامه داشته باشد. شایعترین  علائم آن شبیه علائم یک سرماخوردگی معمولی استکه 
خود را به صورت آبریزش بینی، تب و سرفه  نشان می دهد. خستگی، ادرار تیره، درد مفاصل و 
عضلات، از دست دادن اشتها، تب، اختلالات گوارشی، ضعف، زردی چشم ها و پوست از علائم 
دیگر این بیماری هستند.  این علائم نیاز به ارزیابی فوری دارد و در افراد بالای ۶۰ سال حادتر 
خواهد بود. اگر در معرض ابتلا به هپاتیت B قرار دارید، سریعاً به پزشک اطلاع دهید، زیرا ممکن 
است بتوانید از عفونت جلوگیری کنید. بیشتر بخوانید: بیماری مزمن که با تشخیص به موقع، 
 ،B شکست می خورد +علائم و راهکار های درمانی هپاتیت روش های ممکن برای انتقال هپاتیت
شامل هرگونه تماس مستقیم با خون یا مایعات بدن فرد آلوده، انتقال از مادر به نوزاد در هنگام تولد، 
استفاده از وسایل مشترک که ممکن است به خون فرد مبتلا آلوده باشد، است. برخی از گروه ها 
در معرض خطر ویژه ای از ابتلا به ویروس HBV قرار دارند که از آن جمله می توان به کارمندان 
خدمات درمانی، افرادی که از دارو های IV استفاده می کنند، افراد با رفتار های پرخطر، مبتلایان 
به بیماری مزمن کبد و کلیوی، افراد بالای ۶۰ سال مبتلا به دیابت و کسانی که به کشور هایی با 
شیوع بالای عفونت HBV مسافرت می کنند، اشاره کرد. پزشکان معمولًا می توانند این بیماری را 
با آزمایش خون تشخیص دهند. از آزمایش آنتی بادی سطح هپاتیت B برای بررسی ایمنی در برابر 
ویروس مربوط به آن استفاده می شود. یک آزمایش مثبت به معنای مصون بودن در برابر هپاتیت 
B است. مثبت بودن این ازمایش دو دلیل می تواند داشته باشد؛ ممکن است شما واکسینه شده 
باشید، یا ممکن است از عفونت حاد HBV بهبود یافته و دیگر عامل سرایت نباشید. آزمایش 
عملکرد کبد هم در افراد مبتلا به هپاتیت B یا هر بیماری کبدی بسیار مهم است. آزمایشات 
عملکرد کبد، خون فرد را از نظر میزان آنزیم های ساخته شده توسط کبد بررسی می کند. مقادیر 
زیاد آنزیم های کبدی حاکی از کبد آسیب دیده یا ملتهب است. همچنین این نتایج می تواند به 
تعیین اینکه کدام قسمت از کبد شما ممکن است عملکرد غیرعادی داشته باشد، کمک کند. 
اگر این آزمایش مثبت باشد، ممکن است نیاز به آزمایش هپاتیت B، C یا سایر عفونت های کبدی 
داشته باشید. ویروس های هپاتیت B و C عامل اصلی آسیب کبدی در سراسر جهان است و به 

احتمال زیاد فرد نیاز به سونوگرافی از کبد یا سایر آزمایش های تصویربرداری خواهد داشت.

بیماری خطرناکی که شبیه یک 
سرماخوردگی ساده است!
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شهردار قم :

روحیه شجاعت و ایثارگری بین آتش نشانان 
تقویت شود

شهردار قم گفت: باید روی تقویت روحیه شجاعت و ایثارگری بین آتش نشانان بیشتر کار 
شود که هم اکنون هم آتش نشانان در این زمینه زبان زد هستند.

سیدمرتضی سقائیان نژاد پیش از ظهر دیروز در مراسم رونمایی از نربان ۴۰ متری امداد 
و نجات و اطفای حریق آتش نشانی قم و تقدیر از آتش نشانان که در ایستگاه ۲۱ سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم برگزار شد، ضمن قدردانی از زحمات آتش 
نشانانی که با صداقت، استقامت و شجاعت برای حفظ جان و امنیت مردم تلاش می کنند 
اظهار کرد: امروز از نظر استاندارد آتش نشانی قم در سطح استاندارد قرار دارد البته این به 
معنی آن نیست که همه مشکلات برطرف شده است. وی با اشاره به همت و تلاش ویژه 
آتش نشانان قمی اضافه کرد: قبل از تمسک به تجهیزات و امکانات برای خدمت به مردم 
تمسک ما باید به خدا باشد. شهردار قم با اشاره به ایام اسارت خاندان عصمت و طهارت 
گفت: زینب کبری هیچ اسلحه ای در مجلس یزید نداشت اما شجاعت و حقانیت داشت و 
با همین سلاح مجلس یزید به خاک کشیده شد. وی با تاکید بر اینکه در یمن هم عربستان 
با اینهمه تجهیزات به زانو درآمده است افزود: در دفاع مقدس هم رزمندگان ما ابهت 3٧ 
کشوری که مستقیما با نظام اسلامی درگیر بودند از هم پاشیدند. سقائیان نژاد با تاکید بر 
اینکه روح شجاعت، پایداری و از خو گذشتگی از همه امکانات فراتر است و آتش نشانانی 
می خواهیم که متمسک به همین سلاح ها باشند تصریح کرد: تئوری های مختلفی در 
خصوص گزاره های یک کشور وجود دارد؛ ترتیب امنیت، اقتصاد و دموکراسی یک تفکر 
است و ترتیب دموکراسی، اقتصاد و بعد امنیت تفکر دیگری است اما باید دانست کشوری 
که امنیت ندارد دموکراسی ندارد. وی با تاکید بر اینکه امنیت برای ما در وهله اول مهم 
است و بعد اقتصاد و بعد دموکراسی است گفت: برخی تلاش دارند آزادی بیان را در راس 
بگذارند تا بستر از هم پاشیدن نظام را فراهم کنند. شهردار قم با اذعان به اینکه تجهیزات 
و امکانات با حضور آتش نشان شجاع اهمیت پیدا می کند افزود: باید روی تقویت روحیه 
شجاعت و ایثارگری بین آتش نشانان بیشتر کار شود که هم اکنون هم آتش نشانان در این 
زمینه زبان زد هستند. وی بیان کرد: در شرایط تحریم ابهت کشور همه را مغبون کرده است 
و امروز با عنایت خدا به این جایگاه رسیدیم و دنیای غرب هنوز آن را درک نکرده و فکر می 
کند با تجهیزات می توان موفق شد. سقائیان نژاد با اشاره به امکانات گسترده ای که در 
سال های اخیر برای سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم تامین شده است 
افزود: برخی کلانشهرها همین یک نردبان را هم ندارند و با قیمت فعلی تهیه این تجهیزات 

برایشان میسر نیست و باید قدر این امکانات دانسته شود.
 

معاون استاندارقم:

معضل سد معبر مغازه های اطراف گلزار شهدای 
شیخان قم پیگیری شود

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: موضوع سامان دهی گلزار شهدای 
شیخان قم از حساسیت ویژه ای برخوردار است، از این رو معضل سد معبر ناشی از 

مغازه های اطراف این مکان باید طبق ضوابط شهرداری پیگیری و رفع شود.
محسن بهشتی روز سه شنبه در جلسه ساماندهی گلزار و یادمان شهدای قم در سالن 
جلسه های معاونت عمرانی استانداری اظهار داشت: مغازه های حوالی این گلزار شهدا  
باید با مغازه های میدان بزرگ امام خمینی تهاتر می شد که این کار صورت نگرفت لذا نیاز 
است که دراین خصوص تصمیم گیری شود.  وی با تاکید بر اینکه موضوع  این مغازه ها نباید 
بحث ساماندهی گلزار شهدای شیخان را تحت الشعاع قرار دهد، افزود: برای ساماندهی 
این مکان باید یک طرح کلی در نظر گرفته شود، و اگر قرار است کف سازی و مرمت قبور 
صورت بگیرد، طراحی آن باید هماهنگ باشد. معاون استاندار قم بیان کرد: باید قبل از 
انجام هر اقدامی برای ساماندهی شیخان، افراد ذی نفوذ شهر اعم از علما، مراجع تقلید و 
امامان جمعه را در جریان کار قرار دهیم. وی یاد آور شد: آرامستان و گلزار شهدای شیخان 
با بیش از یکهزار و ۳۰۰ سال پیشینه و قدمت از بناهای کم نظیر تاریخی و مذهبی در 
کشور به شمار می آید، و به همین علت نیازمند توجه ویژه ای می باشد. وی همچنین با 
اشاره به گلزار شهدای علی بن جعفر)ع( به عنوان بزرگترین گلزار شهدای قم افزود:  در این 
مکان سه هزار و ۵۰۰ مزار شهید وجود دارد که از زیبایی خاصی برخوردار است اما اصلاح 
و بازسازی سنگ قبرها باید تداوم داشته باشد. بهشتی در بخش دیگری از سخنان خود 
موضوع گلزارهای شهدای روستایی استان را نیز مورد توجه قرار داد و خاطر نشان کرد: 
در برخی از روستاها خانواده شهیدان و یا اهالی در خصوص گلزارهای شهدا حساسیت 

زیادی دارند، لذا باید آنها را ساماندهی کنیم.
 

معاون کمیته  امدادامام خمینی)ره( استان قم:

۱۵۰ هزار پاکت ویژه جشن عاطفه ها در 
مدارس قم توزیع شد

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد امام خمینی)ره( قم گفت: ۱۵۰ هزار 
پاکت جمع آوری کمک های مردمی ویژه مرحله دوم جشن عاطفه ها درمدارس این استان 

توزیع شد.
علی شهبازی نیا  افزود: جشن عاطفه ها در ۲ مرحله برگزار می شود که مرحله نخست 
در هفتم شهریورماه ترتیب یافت و شهروندان قمی 9 میلیارد و ۴۰۰ میلیون ریال به صورت 
نقد و کالا به نیازمندان کمک نمودند. وی اضافه کرد: سرانه دانش آموزان بی بضاعت از 
محل کمک های دریافتی در مرحله نخست جشن عاطفه ها ماهانه به حساب آن ها واریز 
شد تا لوازم موردنیاز مدرسه را تهیه نمایند. به گفته وی، سرانه دانش آموزان مقطع ابتدایی ۲ 

میلیون ریال و مقطع متوسطه اول و دوم نیز ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار ریال می باشد.
شهبازی نیا بیان کرد: مرحله دوم جشن عاطفه ها با شعار »با رنگ مهر رویایی بسازیم« ۱۰ 
مهرماه برگزار می شود که در این راستا پاکت های جمع آوری پول تحویل دانش آموزان شده 

است تا بر حسب توانمندی خانواده ها مبلغی داخل پاکت ها گذاشته شود.
وی بابیان این که این آیین در قالب زنگ عاطفه ها برگزار می شود،  ادامه داد: کمک هایی که 
در این طرح جمع آوری می شود در اختیار مدیران مدارس قرار می گیرد تا میان دانش آموزان 
نیازمند همان مدرسه که تحت پوشش کمیته امداد نیستند، توزیع شود تا نیازمندی های 
خود را تهیه نمایند. وی افزود: اگر مدرسه ای دانش آموز نیازمند ندارد، مبلغ کمک ها با 
هماهنگی انجمن اولیا و مربیان آموزش وپرورش به مدارس مناطق کمتر برخوردار داده 
می شود. معاون کمیته امداد قم خاطرنشان کرد: ۱۵۰ هزار پاکت ها در ۶۵۰ مدرسه قم که 
دانش آموزان آن از توان اقتصادی مطلوب تری برخوردار هستند، توزیع شده است تا بخشی 
از نیازهای دانش آموزان بی بضاعت و یتیم در این برهه سخت اقتصادی تامین شود. وی با 
تاکید بر این که شهروندان در حد وسع و توان خود به دانش آموزان نیازمند کمک کنند، 
ادامه داد: خیران می توانند کمک های نقدی خود را از طریق کد دستوری۰۲۵#*۸۸۷۷* 
و شماره کارت ۶۰۳۷99۷9۰۰۰۰۱۱۲۵ به نام صندوق قرض الحسنه امداد ولایت واریز 
نمایند. وی گفت: چهار هزار و 9۳9 دانش آموز و ۵۵9 دانشجو تحت حمایت کمیته امداد 
امام خمینی)ره( هستند که ۲۲۴ تن  در مقطع پیش دبستانی، ۲ هزار و ۳9۱ تن در مقطع 

ابتدایی و ۲ هزار و ۳۲۴ تن نیز در مقطع متوسطه اول و دوم تحصیل می کنند.
شهبازی نیا افزود: از این تعداد یک هزار و ۳۵۰ دانش آموز یتیم هستند و مابقی نیز پدری 

بیمار و ازکارافتاده دارند و یا پدرشان خانواده را ترک نموده است.
به گفته وی،  ۲ هزار و ۵۰۰ دانش آموز نیازمند نیز به صورت موردی در قالب جشن 

عاطفه ها و نیکوکاری از کمیته امداد قم خدمات دریافت می کنند.

مدیر کل سیاسی استانداری قم:

۹کارگروه ذیل دفتر ارتباط استانداری با 
دانشگاه های قم فعال شد

مدیر کل سیاسی و انتخابات استانداری قم گفت:9کارگروه ذیل دفتر ارتباط استانداری 
با دانشگاه ها و مراکز علمی و پژوهشی این استان فعال شده است.

  مرتضی بابایی در گفت و گویی بیان داشت: به دنبال نشست استاندار قم با روسای 
دانشگاهها و مراکز آموزش عالی و طرح دغدغه فاصله ی بین دانشگاهها با جامعه و ضرورت 
چاره اندیشی دراین زمینه و همچنین اهتمام جدی برای بهره گیری از ظرفیت های 
نخبگان دانشگاهی در امور اجرایی؛ به دستور وی  »دفتر ارتباط استانداری با دانشگاهها 
و مراکز علمی و پژوهشی استان « شکل گرفت. وی افزود: پس از نشست های کارشناسی 
با صاحب نظران مختلف و از طرفی مسایل و مشکلات و نیازهای جامعه و همچنین با در 
نظر گرفتن ظرفیت های موجود آموزش عالی استان )۳۱دانشگاه و مرکزآموزش عالی با 
بیش از ۷۰هزار دانشجو(؛ 9کارگروه به منظور تلاش و برنامه ریزی در جهت کاهش این 
فاصله طراحی شد. وی از مهم ترین اهداف و مأموریتهای این دفتر را جلب مشارکت 
نخبگان استان در فرآیند سیاست گذاری و برنامه ریزی در مسایل استان، ارتقاء توان علمی 
دانشگاههای سطح استان و سوق دادن فعالیتهای علمی دانشگاه به سمت رفع نیازهای 
استان، ایفای مسئولیت اجتماعی دانشگاه،ایجاد هماهنگی و هم افزایی بین دانشگاهها، 
مراکز پژوهشی و فناوری و دستگاههای دولتی استان در زمینه استفاده از ظرفیت های 
و مشکلات  در جهت حل معضلات  کاربردی  تحقیقات  انجام  و  راهکار  وارائه  یکدیگر 
فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی، دانست.  مدیر کل سیاسی استانداری در تبیین ساز و 
کار فعالیت هر کارگروه اظهار داشت: یک دانشگاه و یک دستگاه اجرایی که بیشترین 
ارتباط و ظرفیت را در موضوع آن کارگروه دارند به عنوان محور و مسئول انتخاب شده و 
سایر دانشگاههائی که رشته های تحصیلی مرتبط را دارند و همچنین سایر دستگاههای 
اجرائی مرتبط با موضوع کارگروه ،به عنوان عضو انتخاب شده و طی نشست های مشترک 
می بایست نسبت به اجرای وظایف کارگروه برنامه ریزی و اقدامات لازم را به عمل آورند. وی 
بیان کرد:  نخستین جلسات کارگروه با حضور استاندار محترم در محل دانشگاه محور برگزار 
و مصوبات آن به عنوان نقشه راه ابلاغ می شود سپس جلسه دوم در محل دستگاه اجرایی 
محور و بعد از آن جلسات به صورت تخصصی و گردشی در محل دانشگاهها و دستگاههای 

عضو برگزار می گردد که در همین زمینه تاکنون ۷نشست برگزار شده است.

امام محمدباقر)ع( پنجمین نور هدایت، جایگاه علمی 
امامت را با اقدام های شایسته خویش در مناظره های 
جامعه  به  انحرافی  های  فرقه  با  مبارزه  در  روشنگرانه 
شناساند و در این امر به چنان موفقیتی دست یافت که 

از ایشان به عنوان جلوه امامت در افق دانش تعبیر شد.
امام محمدباقر)ع( در سوم صفر ۵۷ هجری قمری در 
شهر مدینه چشم به جهان گشود و سالیان بعد پیام آور 
معرفت و احیاگر دین اسلام شد. پدر ایشان امام زین 
العابدین)ع( و مادر بزرگوارشان، فاطمه دختر امام حسن 
مجتبی)ع( بود. پیامبر اکرم)ص( در هنگام بشارت تولد 
ایشان  برای  را  محمد  نام  شیعیان،  پیشوای  پنجمین 
برگزیدند. باقر به معنای شکافنده لقب مشهور این امام 
به  توان  ایشان می  از دیگر لقب های  و  والامقام است 

شاکر، صابر، هادی و امین اشاره کرد.
امام محمدباقر)ع( پس از شهادت مظلومانه امام چهارم 
شیعیان)ع(، زمامداری و هدایت مسلمانان را در هنگامی 
عهده دار شد که دولت بنی امیه با ضعف روبرو بود و امویان 
بر سر قدرت با یکدیگر درگیری داشتند. در این هنگامه 
به دلیل فراهم نبودن شرایط مناسب برای گسترش دین 
اسلام در دوره امامان پیشین)ع(، مکتب های انحرافی 
بسیاری در جامعه به وجود آمده بود و مسلمانان همواره 
با شبهه های بسیاری در زمینه امور دینی روبرو بودند، 
بدین شکل امام پنجم شیعیان که در علم، زهد و فضیلیت 
سرآمد زمان خویش بود، برای نجات دین اسلام از این 
وضعیت اقدام موثری را به عمل آورد و با بهره گیری از 
دریای دانش بی کران خویش، جنبش علمی گسترده ای 
را پدید آورد که در دوره امامت فرزند خود امام صادق)ع( 

به اوج رسید.
را در زمینه فقه، توحید،  ایشان روایت های بسیاری 
دوره  در  و  کرد  نقل  آداب  و  اخلاق  قرآن،  نبوی،  سنت 
راه  در  را  موثری  های  تلاش  خویش  امامت  سال   ۱9
تدوین دیدگاه های شیعه و مبارزه با مکتب ها و تفکرهای 

انحرافی انجام داد.
مبارزه  ها  سال  از  پس  محمدباقر)ع(  امام  سرانجام 
روشنگرانه، تلاش برای حفظ دین اسلام و سنت های 
ارزشمند رسول خدا)ص( در هفتم ذیحجه ۱۱۴هجری 
قمری در ۵۷ سالگی در شهر مدینه به دستور هشام بن 

عبدالملك مسموم شد و به شهادت رسید.
به مناسبت سالروز میلاد امام محمدباقر)ع( با »فرزانه 
جامعه  اسلام  تاریخ  پژوهشگر  و  مدرس  زاده«  حکیم 

الزهرا)س( به گفت و گو پرداخته ایم.
حکیم زاده درباره ولادت امام پنجم شیعیان)ع( گفت: 
امام محمدباقر)ع( به دلیل اینکه از طرف جد پدری، نوه 
امام حسین)ع( و از طرف مادر بزرگوار خویش نوه امام 
حسن مجتبی)ع( محسوب می شود، »ابن خیرتین« 
پنجم  امام  میلاد  ها  روایت  از  برخی  در  شده،  نامیده 
شیعیان نخستین روز رجب و در بعضی دیگر سوم صفر 
که  هستند  امامی  نخستین  ایشان  است.  شده  اعلام 
هم نام پیامبر نام گرفته اند. جابر ابن عبدالله انصاری از 
اصحاب پیامبر)ص(، نقل می کند که رسول خدا)ص( 
به وی فرمودند: »تو زنده می مانی تا فرزندی از فرزندان 
حسین )ع( را که هم نام من است دیدار کنی. او علم را 
می شکافد، آن گاه که دیدارش کردی، سلام مرا به او 
از  به واقعیت پیوست و جابر پس  این رخداد  برسان.« 
گذشت این سال ها موفق به درك محضر مبارك این امام 
همام)ع( شد. پژوهشگر تاریخ اسلام در گفت وگو با ایرنا 
درباره میزان علم امامان و جایگاه آنان در گسترش دین 
اسلام اظهار داشت: ائمه معصومین)ع( نسبت به دیگر 
افراد از علم خدادادی برخوردار بودند که از آن به علم 
»لدنی« یاد می شود، چنین علومی کامل و جامع بوده 
و میزان خطا در آنها بسیار اندك است. هر یك از امامان بر 
پایه شرایط سیاسی و اجتماعی موجود در عصر خویش 
توانستند جنبه ای از ویژگی های امام معصوم را برجسته 
و تقویت کنند و آن را برای مردم جامعه قابل درك سازند. 
برای مثال از امام علی)ع( به عنوان اسوه وحدت، خلافت 
و امامت تعبیر می شود، چگونگی صلح امام حسن)ع( 
برای حفظ اسلام و ایجاد زمینه های قیام نیز یك ویژگی 
برجسته برای امام دوم شیعیان)ع( به شمار می رود. امام 
حسین)ع( نیز با قیام جاودانه خویش برای گستراندن امر 
به معروف و نهی از منکر و امام سجاد)ع( هم با رواج دعا، 
نیایش و معارف اخلاقی توانست به مردمان آن روزگار 
درس اخلاق و معرفت بدهند و اقدام های خویش را در 
تاریخ اسلام ماندگار کنند. در این میان امام پنجم شیعیان 
)ع( با بهره گیری از فرصت ایجاد شده در دوران بنی امیه 
موفق شد، جایگاه علمی امامت را با اقدام های شایسته 
خویش در مناظره های گوناگون به جامعه بشناساند و در 
این امر به چنان موفقیتی دست یابد که از ایشان به عنوان 

جلوه امامت در افق دانش تعبیر شود.
وی در ادامه افزود: بنابراین می توان گفت که فرصت 
آموزش اصول اسلام، معارف دینی و راه های اثبات فروع 
دین از اصول در میان ائمه معصومین برای نخستین بار 
برای امام باقر)ع( ایجاد شد و ایشان با اهتمام و تلاش 
بسیار در این مسیر و بهره گیری از علم و دانش بی کران 
خویش توانست در راه احیا و شناساندن هر چه بیشتر 
دین مبین اسلام به جامعه آن روز گام های موثری بردارد و 
اینگونه لقب باقر العلوم را که از زمان پیامبر خدا)ص( برای 
ایشان برگزیده بودند، شایسته خویش سازد. امام باقر)ع( 
از جنبه علمی و گسترش علم فقه، کلام، تفسیر، تاریخ، 

صرف و نحو و به طور کلی در تمامی زمینه های علوم 
اسلامی موفق شد، نقش موثری را در حفظ و زنده نگاه 

داشتن این دین آسمانی و گسترش آن ایفا کند.
پایه گذاری فرهنگ و تمدن شیعه با بنیان 

نهادن حوزه علمیه
حکیم زاده درباره نقش فرهنگ و پیشینه یك جامعه 
برای حفظ دستاوردها و داشته های ارزشمند آن، تصریح 
کرد: این امام بزرگوار با بنیان نهادن حوزه علمیه؛ فرهنگ 
و تمدن شیعه را پایه گذاری کرد و اینگونه در حفظ دین 
اسلام بسیار اثر گذاشت. استحکام و ماندگاری هر امتی 
یك  اگر  بنابراین  است،  وابسته  جامعه  آن  فرهنگ  به 
امت، فرهنگ برتری داشته باشد و بتواند پایه ها و زمینه 
های ادامه حیات آن را محکم سازد و به مردم آن جامعه 
بشناساند، در طول تاریخ حفظ خواهد شد اما اگر ملتی 
از فرهنگ و پیشینه مناسبی برخوردار نباشد و از دانش 
و  تاز  و  تاخت  اندازه  مانند قوم مغول هر  نبرد  بهره ای 
کشورگشایی کند در نهایت منقرض می شود و اثری از 
آنها باقی نخواهد ماند. امام پنجم شیعیان)ع( نیز با این 
اقدام خویش به احیای فرهنگ شیعه و ماندگاری آن در 

طول تاریخ همت گماشت.
نقش  درباره  الزهرا)س(  جامعه  اسلام  تاریخ  مدرس 
حکومت وقت و شرایط سیاسی حاکم بر جامعه آن روزگار 
برای شناساندن دین اسلام بیان داشت: دوره امامت این 
امام همام با شرایط سیاسی و اجتماعی خاصی همراه بود 
زیرا در این دوره پایه های حکومت بنی امیه سست شد و 
بنی عباس می کوشید تا حکومت را در دست بگیرد. در 
این هنگام یکی از خلفای اموی به نام عمر بن عبدالعزیز 
جامعه  نگاه  حسین)ع(  امام  قیام  از  پس  که  دریافت 
نسبت به بنی امیه بسیار منفی شده است و در کنار آن 
به مظلومیت اهل بیت)ع( و جایگاه تقوایی و برجسته آنها 
پس از واقعه کربلا در کنار شیوه امامت امام سجاد)ع( 
توجه فراوانی می شود، به همین منظور خلیفه اموی برای 
جلوگیری از انقراض بنی امیه در ۱۰۰ هجری قمری، در 
شیوه حکومت خویش بازنگری کرد و در ظاهر نسبت 
آزار و اذیت  از  به اهل بیت)ع( روی خوش نشان داد و 
شیعیان دست کشید. ممنوعیت نقل و کتابت حدیث 
که در دوره های پیش ایجاد شده بود از جمله مواردی 
بود که به وسیله وی برداشته شد. بر پایه این ممنوعیت 
هیچ فردی اجازه نداشت، سخنی را از رسول خدا)ص( 
نقل کند و بنویسد. وی علاوه بر حذف این امر، دستور 
گردآوری این دسته از حدیث ها را صادر کرد و اینگونه 

کوشید تا اعتماد مردم به حکومت را دوباره احیا کند.
راستای  در  همچنین  وقت  خلیفه  شد:  آور  یاد  وی 
دستیابی به اهداف خویش، فدك را آزاد کرد و ثروت هایی 
که بنی امیه از میان برده بود، دوباره بازگرداند و به طور 
برای جلب رضایت شیعیان  را  زیادی  اقدام های  کلی 
انجام و اینگونه خود را در میان مردم به عنوان نجیب 
ترین خلیفه بنی امیه جلوه داد. در چنین شرایطی امام 
باقرالعلوم)ع( با غنیمت شمردن زمان، حوزه علمیه را 
بنیان نهاد و شاگردان زیادی را از سراسر جهان به محضر 
خویش پذیرفت. در این دوره حتی بزرگان فقه و حدیث 
از تمامی قلمرو حکومت اسلام به مدینه می آمدند تا در 
محضر ایشان کسب علم کنند، امام)ع( نیز در این دوره از 
فعالیت خویش با دشمنان اسلام که در زمینه نقل حدیث 
کرده  ایجاد  جامعه  در  اخلاقی  و  فکری  های  انحراف 
بودند و فرقه های منحرفی را شکل داده بودند به مبارزه 
برخاست و از توان علمی و استدلال های منطقی در این 

راه بهره جست.
مناظره های پیروزمندانه این امام پنجم)ع( 

حکیم زاده با اشاره به مناظره های پیروزمندانه این امام 
پنجم)ع(، تصریح کرد: افرادی که زندگی امام باقر)ع( 
و مباحثه های علمی ایشان را مطالعه کرده اند به دلیل 
شیوه مناظره های آن والامقام با فرقه های انحرافی که 
به طور بسیار دقیق و به صورت اقناع کننده، انجام شده 
است، درك خواهد کرد که چرا ایشان به باقرالعلوم شهرت 
یافت. امام پنجم شیعیان با صبر و حوصله و استفاده از 
استدلال و بیان جزییات، طرف مقابل را در انحرافی که 
به آن کشیده شده بود، متقاعد می ساخت و اینگونه به 
پیروزی دست می یافت. گفت و گوهای علمی امام)ع( به 
یقین از مهم ترین عامل های حفظ دین مبین اسلام در 

این دوره تاریخی شناخته می شود. این دین الهی بر پایه 
علم، عقل و معرفت استوار است و عقیده دارد که مباحث 
اعتقادی نباید با زور و اجبار به مردم تحمیل شود، بنابراین 
پیام آوران و حافظان اسلام، عقل انسان ها را مخاطب 
خویش قرار می دهند و از راه تدبر، تعقل و تفکر آنان را 
بیدار ساختند و به این شیوه گرایش های دینی آنها را به 

طرف حقیقت هدایت کردند.
این پژوهشگر تاریخ اسلام در ادامه توضیح داد: امام 
باقر)ع( با بهره گیری از علم و دانش بی اندازه خویش 
سبب شد که مسلمانان با شناخت و معرفت خود، دین، 
قرآن، نبوت و امامت را به خوبی بشناسند و جایگاه دین 
اسلام و پیام آن را به درستی و به دور از هرگونه انحراف و 
کج اندیشی درك کنند. ایشان همچنین درباره پیامبری 
رسول خدا)ص(، جایگاه نبوت و ضرورت و هدف های 
بعثت از مباحث علمی بهره مند می شد و با کلام رسای 
به  را  آن  بلکه  قانع می ساخت  را  افراد  تنها  نه  خویش 
درجه یقین می رساند. با نگاهی به مجامع حدیثی می 
توان دریافت، به دلیل شرایط اجتماعی و سیاسی ایجاد 
امام  و  شیعیان)ع(  امام  پنجمین  امامت  دوره  در  شده 
صادق)ع(؛ بیشتر روایت های مختلف به ویژه در زمینه 
یادگار مانده  به  و  بزرگوار نقل شده  این دو  از  اعتقادی 

است.
مدرس تاریخ اسلام جامعه الزهرا)س( اظهار داشت: 
ارزشمند  سخنان  گردآوری  بر  شیعیان  پنجم  امام 
پیامبر)ص( تاکید داشت و بر این کار همت گماشت. 
امام)ع(، ۷۰ هزار  از شاگردان  یزید جعفی«  »جابر بن 
حدیث از امام محمدباقر)ع( از رسول خدا)ص( نقل کرده 
است. دیگر شاگردهای ایشان نیز حدیث های بسیاری 
از امام باقرالعلوم)ع( در این راستا نقل کرده اند. فهم این 
دسته از حدیث ها بسیار برای امام)ع( مهم بود و در این 
باره یاران و شاگردان خویش را به درك هر چه بیشتر و 
شناخت معنای این کلام ها دعوت می کرد. »محمدبن 
از  به شمار می رود  از اصحاب اجتماع  نیز که  مسلم« 
شاگردان این امام بود. علمای شیعه اتفاق نظر دارند که 
هر حدیثی به اعضای این گروه ختم شود دیگر نیازی به 

بررسی ندارد و موثق و معتبر به شمار می رود.
تربیت شاگردان بسیار از طرف امام باقر)ع(

وی با اشاره به تربیت شاگردان بسیار از طرف امام)ع(، 
بیان داشت: امام محمد باقر)ع( در طول ۱9 سال امامت 
خویش شاگردان برجسته ای پرورش داد که بسیاری 
از آنها توانستند این امام معصوم را در مسیر دستیابی 
به هدف های دین اسلام و برطرف کردن شبهه های 
موجود در جامعه یاری رسانند. شیخ طوسی در کتاب 
رجال خویش، ۴۶۲ مرد و دو زن را از اصحاب و شاگردان 
امام باقر)ع( دانسته است که از آن بزرگوار حدیث نقل 
کرده اند. دانشگاه بزرگ فرهنگی این امام همام پس از 
شهادت ایشان به وسیله امام صادق)ع( ادامه یافت به 
هزار  چهار  توانست  شیعیان)ع(  ششم  امام  که  طوری 
شاگرد از سراسر جهان را در مکتب خویش تربیت کند و 
ادامه دهنده راه پدر و امام پیش از خود باشد. وقوع قیام 
های مختلف در دوره های گوناگون زندگی این امام بر 
میزان آزادی شیعیان در گسترش دین اسلام موثر بود، 
بنابراین نباید تصور کرد که امام باقر)ع( در شرایطی آرام 
و به دور از محدودیت  به این جنبش بزرگ فرهنگی اقدام 
کرد بلکه در زمان هایی امام)ع( و یاران ایشان مجبور به 
تقیه می شدند و به طور پنهانی به فعالیت های علمی و 
روشنگرانه خویش ادامه می دادند. حکیم زاده در پایان با 
اشاره به شخصیت امام باقر)ع( از نگاه دانشمندان گفت: 
امام پنجم شیعیان)ع( از شخصیت برجسته و یگانه ای 
برخوردار بودند به طوری که »ابن حجر هیتمی« درباره 
ایشان نوشته است: »ابوجعفر محمد باقر، به اندازه ای 
و  حکمت ها  و  احکام  حقایق  علوم،  پنهان  گنج های 
لطایف را آشکار کرد که جزء بر عناصر بی بصیرت یا بد 
نیت، پوشیده نیست و از همین رو است که وی را »باقر 
العلم« و جامع آن و برپاکننده پرچم دانش خوانده اند. 
او عمرش را در طاعت خدا گذراند و در مقامات عارفین 
بدان حد رسیده بود که زبان گویندگان از وصف آن ناتوان 
است.« عبدالله بن عطا از دانشمندان بزرگ عصر امام نیز 
می گوید: »علما را در محضر هیچکس کوچکتر از آنها در 

محضر ابوجعفر ندیدم.«

فرمانده انتظامی استان اصفهان:

ناهنجاری ها از طریق فضای مجازی است
فرمانده انتظامی استان اصفهان با بیان اینکه دشمن به دنبال عادی سازی ناهنجاری 
ها از طریق فضای مجازی است، گفت: باید مراقب قبح زدایی هنجارشکنی در این فضا 
باشیم.   سردار"مهدی معصوم بیگی" در همایش بزرگ یاوران معروف استان اصفهان، 
عادی  دنبال  به  که دشمن  نشان می دهد  دارد  وجود  آشکار  و  پنهان  در  آنچه  گفت: 
ناهنجاری ها در جامعه ما است. وی افزود: وقتی رفتار هنجارشکنان را بررسی می کنیم و با 
آنان صحبت می کنیم دقیقاً متوجه می شویم که فرآیند عادی سازی طی شده و بنابر این 
بایستی مراقب عادی سازی ناهنجاری ها در حوزه حجاب و عفاف باشیم. سردار معصوم 
بیگی اظهار داشت: در فرآیند عادی سازی دشمن ابتدا به بانوان نمی گوید کشف حجاب 
کنند بلکه اول آن ها را تشویق به بدپوششی، استفاده از مُدها و آرایش های روز کرده و در 
مورد آزادی زن در جامعه برایش سخن می گویند تا اینکه کم کم او را به سمت کشف حجاب 
پیش برده و رفته رفته منجر به موضوعات دیگر هم می شود. فرمانده انتظامی استان 
اصفهان، مهمترین ابزار دشمن در جریان عادی سازی ناهنجاری ها را فضای مجازی 
عنوان کرد و گفت: پیش راه قبح زدایی و خط مقدم عادی سازی هنجارشکنی در فضای 
مجازی است و بنابر این بایستی این فضا را بشناسیم و آن را مدیریت کنیم. سردار معصوم 
بیگی با بیان اینکه در فضای مجازی فرصت ها و تهدیدها با هم وجود دارند، تصریح کرد: 
تهدیدهای فضای مجازی مثل سیل است که وقتی راه افتاد هرچه در مسیرش باشد با 
خود می برد. این مقام ارشد انتظامی در ادامه به جایگاه امر به معروف در قانون اساسی، 
شرع مقدس، عقل و عرف جامعه اشاره کرد و اظهار داشت: امر به معروف و نهی از منکر 
یک وظیفه عمومی و همگانی است و بنابر این همه باید برای صیانت از جامعه تلاش کنند 
و هیچ کس نمی تواند بگوید به من مربوط نیست چرا که اگر بی تفاوت باشیم نسبت به 
مشکلات و معضلات جامعه این مشکلات دامن ما را نیز می گیرد. فرمانده انتظامی استان 
اصفهان، ذات و وظیفه نیروی انتظامی در نظام مقدس جمهوری اسلامی را امر به معروف و 
نهی از منکر عنوان کرد و اظهار داشت: اقدامات گسترده در این حوزه از سوی پلیس انجام 
شده که جدیدترین آن طرح ناظر است. وی افزود: در طرح ناظر این امکان فراهم شده تا 
افراد مورد وثوق در صورت مشاهده کشف حجاب در داخل خودرو مشخصات آن را از طریق 
اپلیکیشنی که به این منظور تعریف شده به ناجا ارسال کرده و ماموران پلیس بلافاصله به 
شماره تلفن همراه راننده خودرو پیام هشدار می دهند و در صورت اصرار فرد متخلف بر 
انجام عمل مجرمانه خود نسبت به توقیف خودروی او اقدام می کنند. سردار معصوم بیگی 
خاطر نشان کرد: براین اساس طی مدت ۶ ماهه اول سال جاری بالغ بر ۴ هزار و ۵۰۰ 
خودرو به لحاظ کشف حجاب، آلودگی صوتی یا ایجاد مزاحمت و هنجارشکنی و یا عدم 

رعایت مقررات توقیف شده و به پارکینگ منتقل شدند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی البرز اعلام کرد

 7۰ درصد البرزی ها از بیمه الکترونیک سلامت 
بهره مند شدند

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی البرز اعلام کرد که ۷۰ درصد جمعیت این استان تحت 
پوشش بیمه الکترونیک سلامت قرار گرفتند. دکتر حسین کریم  روز سه شنبه در نشست 
با حضور استاندار البرز  اظهار داشت: ۳۶۵ مرکز خدمات جامع سلامت، پایگاه سلامت 
شهری، پایگاه سلامت روستایی، خانه بهداشت در استان البرز وجود دارد که برای پوشش 
انسانی و  نیروی  افزایش فضاهای بهداشتی،  به  نیاز  بهداشتی کامل جمعیت استان 
تجهیزات است. وی در بخش دیگری ازسخنانش با اشاره به بدهی سازمان های بیمه گر 
به ویژه تامین اجتماعی به دانشگاه علوم پزشکی البرز، افزود: یکی از چالش های مهمی 
که دانشگاه را به شدت با مشکل مواجه کرده، طلب از بیمه ها  است. به گفته وی،   اگر 
این بدهی پرداخت نشود بیمارستان های استان از این پس قادر به ارائه خدمات به بیماران 
نخواهند بود. رئیس دانشگاه علوم پزشکی البرز، با اشاره به کمبود تخت های  بیمارستانی 
و فضای آموزشی و بهداشتی خاطرنشان کرد: پروژه های مهمی همچون بیمارستان 
فردیس با ۲۶۰ تخت با ۴۴ درصد پیشرفت فیزیکی، بیمارستان کمالشهر با ۱۰۰ تخت  
و ۱۱ درصد پیشرفت فیزیکی، بیمارستان سوختگی با ۵۰ تخت و ۱۴ درصد پیشرفت، 
کلینیک ویژه شهیدرجایی با ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی، کلینیک ویژه  بیمارستان امام 
حسن مجتبی )ع( در نظرآباد و کلینیک ویژه بیمارستان  امام جعفر صادق )ع( هشتگرد 
شهرستان ساوجبلاغ  با ۴۰ درصد پیشرفت در دست احداث است. وی خاطرنشان کرد: 
انتظار می رود با حمایت استاندار و مسئولان البرزروند ساخت این مراکز تسریع شود. رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی البرز،  با اشاره به وجود چهار زندان در استان، عدم پرداخت هزینه 
های درمانی سازمان زندان ها را از دیگر چالش های دانشگاه علوم پزشکی البرز برشمرد 
و افزود: این استان با وجود تعداد زیاد اتباع خارجی و جمعیت فراوان نیازمند امکانات 
بهداشتی و درمانی مناسب است.  این مسئول به اجرای برنامه ی روستای سالم در استان 
اشاره کرد و گفت: روستای سالم با هدف دسترسی به زندگی با کیفیت بهتر و با تحقق شعار 
سلامت برای همه به صورت پایلوت در چند روستای استان اجرا خواهد شد. کریم به آبیاری 
زمین های کشاورزی با فاضلاب خام اشاره کرد و اظهارداشت: پوشش پایین جمع آوری و 
تصفیه فاضلاب شهری و روستایی استان و آلودگی هوای شهر از دیگر چالش های حوزه 

سلامت  است.

پزشک کرمانشاهی، رکورددار جراحی

»پنجه طلا« همچنان زندگی می بخشد
پنجه طلای کرمانشاهی که رکورددار جراحی موفق قلب باز و پیشتاز استفاده از روش های 
نوین جراحی است، تا امروز به حدود ۱۳ هزار ایرانی زندگی بخشیده اما همچنان تمایلی 
به دیده شدن و علنی کردن نیکوکاری هایش ندارد. پروفسور »فریدون سبزی« سال هاست 
که جراح قلب شماره یک استان کرمانشاه و غرب کشور است و نامش برای بیماران قلب و 
عروق، امیدآفرین و زندگی بخش است. میزان موفقیت اعمال جراحی دکتر سبزی آنقدر 
بالاست که بیماران با رضایت در نوبت های چندماهه صبر می کنند و با جان و دل، قلب 
خود را به تیغ او می سپارند. شاید روز جهانی قلب، مناسبت خوبی برای پرداختن به 
گوشه ای از ابتکارات و دستاوردهای این جراح زبده باشد. پروفسور فریدون سبزی متولد 
سال ۱۳۴۳ در شهر کرمانشاه است. او که از همان آغاز تحصیلات به سخت کوشی معروف 
شد، مقطع ابتدایی و متوسطه خود را در همین شهر گذارند. رشته پزشکی عمومی را در 
تهران به پایان برد و دوره جراحی عمومی را هم در دانشگاه چمران اهواز سپری کرد. او 
پس از پایان تحصیلات به کرمانشاه برگشت و به کنگاور رفت؛ پروفسور سبزی در آنجا طی 
یک سال »بیش از هزار عمل جراحی« انجام داد و یک رکورد دست نیافتنی از خود ثبت 
کرد. او سپس به تهران رفت و دوره جراحی قلب را در دانشگاه علوم پزشکی ایران گذارند 
تا فصل جدیدی از زندگی خود و بیماران کرمانشاهی را رقم بزند. شروع بکار دکتر سبزی 
در بیمارستان تخصصی قلب و عروق امام علی)ع( کرمانشاه مصادف بود با آغاز فعالیت 
مرکز تخصصی و فوق تخصصی جراحی قلب و عروق این بیمارستان.ورود دکتر سبزی و راه 
اندازی این مرکز تخصصی، سرآغاز پیشرفت های تحسین برانگیز و اتفاقات شیرین در حوزه 

قلب و عروق کرمانشاه و کشور بود.

به میزبانی آبفای استان قم و با شعار صرفه جویی در مصرف آب؛
کارکنان وزارت نیرو به قله برف انبار صعود می کنند

دبیر کمیته ورزش شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: صعود سراسری کارکنان وزارت 
نیرو به قله برف انبار با شعار صرفه جویی در مصرف آب به میزبانی شرکت آب و فاضلاب 
استان قم برگزار می شود. به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، سعید 
عباسی با اشاره به برنامه های ورزشی وزارت نیرو اظهار داشت: در راستای اجرای تقویم 
ورزشی وزارت نیرو در سال ۱۳9۸ و با شعار صرفه جویی در مصرف آب، دبیرخانه شورای 
مرکزی ورزش وزارت نیرو، صعود کارکنان این وزارتخانه را به قله برف انبار در استان قم 
در دستور کار قرار داده است.  وی خاطرنشان کرد: قرار است صعود سراسری کارکنان 
شرکت های زیرمجموعه وزارت نیرو از شرکت های آب، آبفا، آبفار، توزیع برق و... به قله 
۳۲۰۰ متری برف انبار به میزبانی شرکت آب و فاضلاب استان قم در روز پنج شنبه ۱۱ 
مهرماه انجام شود. قله برف انبار در ۶۰ کیلومتری جنوب شهر قم و در باغ های جنوبی 
روستای فردو از توابع بخش کهک واقع شده است. این رشته کوه از شمال به محدوده 
روستای فردو، از شرق به محدوده وسف، از غرب به محدوده رشته کوه پلنگ آبی و از جنوب 
به محدوده روستای جاسب منتهی می شود. این قله با ارتفاع ۳۲۲۴ متر بلندترین نقطه 
طبیعی در سرتاسر استان قم محسوب می شود. وجود دره ای به عمق ۶۰۰ متر در کنار قله 
برف انبار باعث شده برف در فصل زمستان به میزان زیادی در آن انباشته گردد، به طوری 
که با گذشت فصول سرد و بعضاً تا فصل تابستان نیز این دره مملو از برف های یخ زده است، 

نام »برف انبار« نیز از این ویژگی ناشی شده است.

استاندار اردبیل  خبرداد

اختصاص هزار میلیارد تسهیلات به واحدهای 
تولیدی استان اردبیل 

 استاندار اردبیل گفت: بانک صنعت و معدن هزار میلیارد تومان تسهیلات مالی برای 
واحدهای تولیدی این استان پرداخت می کند. اکبر بهنامجو در حاشیه نشست با مدیرعامل 
بانک صنعت و معدن افزود: این تسهیلات در بازه زمانی ۲ ساله به واحدهای صنعتی استان 
برای توسعه ظرفیت های تولیدی پرداخت می شود. وی اظهار داشت: این بانک پیش تر 
تسهیلاتی برای کارخانه آرتاویل تایر و آرتاانرژی نیز اختصاص داده بود. استاندار اردبیل بیان 
کرد: در این نشست تسهیلات ۸۰ میلیارد تومانی به فاز دوم نئوپان خلخال که ۳۰۰ نفر 
اشتغالزایی خواهد داشت،تصویب شد که تفاهم نامه آن به زودی منعقد می شود. بهنامجو 
فزود: همچنین این بانک تعهد کرده برای اجرای واحد فروسیلیس خلخال حداقل ۲۵۰ 
میلیارد تومان تسهیلات اختصاص بدهد. وی ادامه داد: این واحد با سرمایه گذاری داخلی 
و خارجی با اعتبار هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان در حال  انجام مقدمات و تملک زمین برای 

اجرای این واحد است و برای ۵۰۰ زمینه اشتغال فراهم خواهد کرد.

به مناسبت سالروز میلاد پنجمین پیشوای شیعیان

امام محمدباقر)ع(؛ جلوه امامت در افق دانش

اجتماعی

وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی گفت: در مباحث جمعیتی شاهد وقوع چند 
اتفاق هستیم که یکی از آنها این است که به دلیل کاهش زاد و ولد و افزایش طول عمر، 

جمعیت ایران به سمت پیر شدن می رود.
سعید نمکی روز سه شنبه در آیین گرامیداشت روز جهانی سالمند )9 مهر( افزود: 
دومین اتفاق در مباحث جمعیتی ایران که با آن مواجه خواهیم بود این است که درآینده 
جمعیت زنان سالمند  از مردان سالخورده پیشی می گیرد به دلیلی اینکه در کشورهای 
در حال توسعه با توجه به مراقبت های سلامت ویژه زنان و کودکان به نوعی سلامت 
مردان مغفول می ماند. وی تاکید کرد: به دلیل اینکه مردان در جامعه کمتر دنبال چکاپ 
سلامت خود هستند،  در آینده شاهد افزایش جمعیت زنان سالمند در جامعه خواهیم 
بود. وزیر بهداشت ادامه داد: در حال حاضر ۸.۳ درصد جمعیت کشور، سالمند تلقی می 
شوند که در آینده نزدیک ا ین رقم به ۱۶ درصد و بعد از آن به ۲۸ درصد جمعیت خواهد 
رسید. نمکی گفت: ما به عنوان متولیان جامعه باید به سالمندان توجه کنیم؛  تفاوت ما با 
کشورهای صنعتی این است که نوع خلق و خوی جمعیت سالمند ما با آنها متفاوت است، 
سالمندان ما افرادی هستند که جوانی نکرده اند و پیر شده اند همان طور که کودکان ما 
کودکی نکرده و جوان شدند. وی افزود: فردی که در دوره جوانی خود به دلیل بیکاری 
احساس سرباری کرده،  در سالمندی نیز افسرده است، این فرد به دنبال آزمایشات دوره 
ای مصرف دارو نمی رود و دچار پوکی استخوان می شود.  وزیر بهداشت تصریح کرد: 
گرفتاری ما این است که متاسفانه درصد سالمند افسرده ما کم نیست بنابراین اولین گام 

برای حمایت از سالمندان، ایجاد نشاط اجتماعی است و باید کیفیت زندگی آنها را تغییر 
داد. همچنین باید برای همه اقشار جامعه، جو شاد ایجاد کنیم.

ضرورت سنت های حسنه گذشته  
وزیر بهداشت با تاکید بر ضرورت ارتقای کیفیت زندگی سالمندان، گفت: باید به سنت 
های گذشته برگردیم.  در سنت و فرهنگ ما در هر خانه ای که پیری بود در آن خانه انرژی 
و نور بود اما متاسفانه حالا سالمندان را به سرای سالمندان و کودکان را هم برای مراقبت 
به مراکز دیگر می سپاریم و دونسلی را که در زندگی غوغا می کردند، از یکدیگر جدا کرده 
ایم.   نمکی اضافه کرد: متاسفانه امروز بین دونسل کودکان و پدران و مادران خود فاصله 
ایجاد کرده ایم و راه بازگشت آن هم بازگشت به سنت های گذشته است. وزیر بهداشت 
گفت: اصلا قبول ندارم که در آپارتمان ۷۰ متری نمی توان پدر و مادری را نگهداری کرد 
بلکه این مساله به وسعت دل آدم هاست و می توان به یکدیگر محبت کرد و سالمندان را 
نگهداری کرد. وی ادامه داد: اما گاهی به دلیل مشکلات کار و اشتغال برخی خانواده ها، 
نیازمند است که با مشارکت شهرداری و سازمان های مردم نهاد، سرای محله ایجاد کرد که 
یکی از راهکارهایی است که به دنبال آن هستیم.  وزیر بهداشت اعلام کرد: کاری که در 
وزارت بهداشت انجام می دهیم این است که خدمات سالمندان در نظام خدمات سلامت 
ادغام شود و طرح هر خانه یک پایگاه سلامت خدمات پیشگیری، درمان و بازتوانی را ارائه 
خواهیم داد که بر این اساس عضو داوطلب در خانه از سالمند مراقبت می کند و این طرح  

پایلوت در یک شهر در استان آغاز خواهد شد.

وزیر بهداشت:
 ایران به سمت پیرشدن می رود
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 معاون اول رئیس جمهوری :

بخش معدن بار کمبود درآمدهای نفتی را 
بر دوش کشید

 معاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر ارزآوری بخش صنعت؛ گفت: از دلایل این که 
در شرایط تحریم و کاهش درآمدهای نفتی اقتصاد کشور با فروپاشی مواجه نشد این 
بود که بخش هایی نظیر معدن، پتروشیمی، مس، فولاد و صنایعی توانسته اند تا حد 

زیادی بار کمبود درآمدهای نفتی را بر دوش بکشند.
»اسحاق جهانگیری« در دیدار اعضای شورای مرکزی سازمان نظام مهندسی معدن 
ایران و روسای سازمان نظام مهندسی معدن استان های مختلف کشور که شب گذشته 
برگزار شد، با تاکید بر اینکه موضوع ایمنی در بخش معدن به هیچ عنوان قابل چشم 
پوشی نیست، از سازمان نظام مهندسی معدن ایران خواست ایمنی در معادن را در 
بالاترین سطح ممکن و به شکل سخت گیرانه دنبال کنند و در این سختگیری تحت 

هیچ شرایطی مماشات نکنند.
معاون اول رئیس جمهوری با یادآوری حادثه تلخ انفجار معدن ذغال سنگ "زمستان 
یورت" در استان گلستان تصریح کرد: عدم رعایت نکات ایمنی در معادن، می تواند 
منجر به بروز حوادثی شود که شیرینی استخراج و توسعه معدن را به تلخی مبدل کند.

جهانگیری با تاکید بر سخت و طاقت فرسا بودن کار در معادن بیان داشت: سختی و 
دشواری فعالیت معدن کاران و کسانی که در تونل های معادن کار می کنند با هیچ یک 

از مشاغل سخت و زیان آور قابل مقایسه نیست.
وی همچنین با تاکید بر اینکه رعایت اصول زیست محیطی و احیاء منابع طبیعی 
باید به طور جدی سرلوحه فعالیت معدن کاران و سازمان نظام مهندسی معدن ایران 
قرار گیرد،  از اعضای این سازمان خواست موضوع حفظ محیط زیست را به عنوان یک 
سرفصل مهم در دستور کار خود قرار داده و در این زمینه پیش قدم باشند تا به کم 

توجهی و عدم رعایت اصول زیست محیطی متهم نشوند.
معاون اول رئیس جمهوری اضافه کرد: لازم است سازمان نظام مهندسی معدن ایران 
مذاکراتی را با وزارت جهاد کشاورزی و سازمان حفاظت محیط زیست درخصوص 
احیاء منابع طبیعی انجام دهد و بر سر موضوعات مرتبط با اصول زیست محیطی 
به توافق برسند تا ضمن رعایت نکات زیست محیطی، روند توسعه معادن نیز متوقف 

نشود.
جهانگیری افزود: بخش معدن و صنایع معدنی از بخش های پراهمیت و ارزآور برای 
کشور محسوب می شوند و یکی از دلایل این که در شرایط تحریم و کاهش درآمدهای 
نفتی اقتصاد کشور با فروپاشی مواجه نشد این بود که بخش هایی نظیر معدن، 
پتروشیمی، مس، فولاد و صنایعی از این دست توانسته اند تا حد زیادی بار کمبود 

درآمدهای نفتی را بر دوش بکشند.
وی در ادامه این جلسه با بیان اینکه بخش معدن سهم مهمی در اقتصاد کشور ایفا 
می کند،  گفت: معادن و مواد معدنی ایران از تنوع زیادی برخوردار است و ایران یکی 
از کشورهای مهم در بخش معدن و صنایع معدنی است که حدود ۶۷ نوع ماده معدنی 

در کشور استخراج و بهره برداری می شود.
باید تلاش کنیم از صادرات مواد معدنی به شکل خام پرهیز شود

جهانگیری با تاکید بر اینکه باید تلاش کنیم حتی الامکان از صادرات مواد معدنی 
بصورت خام پرهیز شود و صنایع مرتبط با هر ماده معدنی در کشور ایجاد شود،  تصریح 
کرد: معادن فلزی کشور که صنایع مرتبط با آن شکل گرفته است از توسعه بیشتری 
نسبت به سایر معادن برخوردار بوده اند که باید تلاش کنیم در هر رشته صنعتی همین 

شیوه دنبال شود تا توسعه معادن مرتبط را به دنبال داشته باشد.
وی  با بیان این که بخش معدن در رشد اقتصادی کشور و مقابله با تحریم ها نقش 
مهمی ایفا می کند، عنوان داشت: با وجود آن که آمریکایی ها اکثر فلزات ایران نظیر 
آلومینیوم، مس، طلا و ... را تحریم کرده اند اما به فضل الهی کمترین اخلال در تولید 

و توسعه این فلزات در کشور رخ نداده است.
معاون اول رئیس جمهوری افزود: براساس گزارش ها و آمارهای رسمی بین المللی 
متوسط رشد جهانی فولاد در هشت ماه نخست سال ۲۰۱9 حدود ۳.۵ درصد بوده 
است و این درحالی است که این رقم در ایران با وجود تحریم بودن فولاد ۶.۵ درصد 
بوده است که نشان می دهد ظرفیت نیروی انسانی بسیار خوبی در این بخش در کشور 

وجود دارد که قادر است به گونه ای عمل کند که تحریم ها ناکارآمد باشند.

تسهیل شرایط برای بدهکاران مالیاتی

بخشش جرایم مالیات معوق چقدر در رونق 
تولید اثر دارد؟

اقدام سازمان امروز مالیاتی مبنی بر بخشودگی جرایم منجر به بازپرداخت بخش 
بزرگی از مالیات قطعی بنگاه ها و مشاغلی شد که مالیات سال های 9۵ تا 9۷ را 

پرداخت نکرده بودند.
هر چند برخی کارشناسان بر این عقیده اند که بخشودگی جرایم می تواند زمینه را 
برای تنبیه مودیان خوش حساب فراهم کند اما در شرایط خاص اقتصادی این مهم 
رد دستور کار برخی دولت ها قرار می گیرد تا شرای برای رونق بخش مولد و افزایش 

درآمدهای دولت همزمان فراهم گردد. 
 چندی پیش رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با صدور بخشنامه ای به اداره های 
کل مربوطه سراسر کشور شرایط بخشودگی جرائم مالیاتی قابل بخشش موضوع 

برخی مواد قانون مالیات های مستقیم و قانون مالیات بر ارزش افزوده را اعلام کرد.
در این بخشنامه آمده است: با توجه به نامگذاری سال ۱۳9۸ به نام سال رونق تولید، 
سازمان امور مالیاتی در چارچوب حمایت از تولید و کالای ایرانی و به منظور حمایت 
از فعالان اقتصادی، تصمیماتی به شرح زیر در خصوص بخشودگی جرائم مالیاتی 
قابل بخشش موضوع ماده ۱۶9 مکرر قانون مالیات های مستقیم مصوب ۲۷ بهمن 
ماه سال ۱۳۸۰ و مواد ۱۶9، ۱9۰، ۱9۳، ۱9۷ و ۱99 قانون مالیات های مستقیم و 
مواد ۲۲ و ۲۳ قانون مالیات بر ارزش افزوده، برای مودیان اشخاص حقیقی و اشخاص 
حقوقی غیر دولتی، اتخاذ تا در صورت پرداخت مانده بدهی قطعی شده خود )اعم 
از اصل بدهی و جرائم غیر قابل بخشش( تا پایان سال جاری، به عنوان مؤدی خوش 
حساب مشمول مقررات ماده ۱9۱ قانون مالیات های مستقیم خواهند شد و به شرح 

زیر مورد بخشودگی قرار می گیرند:
* بخشودگی معادل ۱۰۰ درصد جرائم قابل بخشش در صورتی که مؤدیان، بدهی 

قطعی شده خود را تا آخر مهر ماه سال جاری پرداخت نمایند.
* بخشودگی معادل 9۸ درصد جرائم قابل بخشش در صورت پرداخت مانده بدهی 
قطعی شده از تاریخ یکم تا ۳۰ آبان ماه ۱۳9۸ برای مودیان واحدهای تولیدی دارای 

پروانه بهره برداری و پروانه کسب تولیدی از مراجع ذیربط.
* در صورت پرداخت مانده بدهی قطعی شده از تاریخ یکم آذر ماه ۱۳9۸ تا پایان 
سال جاری برای مودیان واحدهای تولیدی دارای پروانه بهره برداری و پروانه کسب 
تولیدی از مراجع ذیربط، به ازای هر ماه معادل ۲ درصد و برای سایر مودیان معادل ۴ 

درصد، از درصد بخشودگی موضوع بند )۲( فوق کسر می گردد.
شرایط  در  می توان  را  تولیدی  بنگاه های  مالیاتی  جرائم  بخشودگی  همچنین   *
کنونی مهمترین گام دولت در راستای حمایت از کار و تولید به منظور حفظ منابع 
مالی شرکت ها و سرعت بخشیدن به تأمین مواد اولیه مورد نیاز جهت بهبود فرآیند 

تولیداتشان به حساب آورد.
رضا آریاراد کارشناس اقتصادی، با اشاره به اثرات مثبت اتخاذ این تصمیم در رونق 
تولید و بهبود اوضاع اقتصادی بنگاه ها در گفت و گویی اظهار کرد: این اقدام ارزشمند 
دولت به حفظ سرمایه درگردش واحدهای تولیدی کمک کرده و به بنگاه های تولیدی 
در استفاده حداکثری از منابع مالی در چرخه تولید و ادامه فعالیت کمک بسزایی 

خواهد نمود.
جنگ  شرایط  در  اقتصادی  فعال  بنگاه های  از  حمایت  ضرورت  بر  تاکید  با  وی 
اقتصادی گفت: اینگونه رویه های حمایتی در شرایط حال حاضر تولید داخل که 
تحت تأثیر تحریم ها و تورم ناشی از افزایش قیمت مواد اولیه با مشکلات زیادی دست 
و پنجه نرم می کند، نشان از درک عمیق دولت از وضعیت موجود بوده و رضایتمندی 

واحدهای تولیدی، به ویژه کسب و کارهای کوچک تولیدی را در پی دارد.
وی افزود: این اقدام دولت یک اقدام حمایتی در راستای کاهش مشکلات واحدهای 

تولیدی و گامی مثبت در رونق تولید است.
به گفته این کارشناس مالی واحدهای تولیدی می توانند با مراجعه به سازمان امور 
از  از بخشش جرائم مندرج در این بخشنامه،  مالیاتی ضمن درخواست استفاده 
بخشودگی جرائم عملکرد و دوره های مالیاتی سال های ۱۳9۵، ۱۳9۶ و ۱۳9۷ منوط 
به ارسال فهرست معاملات هر یک از سالهای مورد اشاره مطابق مقررات ماده ۱۶9 

قانون مالیات های مستقیم و آیین نامه اجرایی تبصره )۳( بهره مند شوند.
آریاراد در ادامه خاطرنشان کرد: واقعیت این است که یکی از مهمترین دلایل تأخیر 
در پرداخت مالیات فعالان اقتصادی در شرایط تحریم افزایش هزینه های تولید بوده 
است، بنگاه های تولیدی با هزینه های بالای ناشی از تورم روبرو بوده و برای تداوم 
فعالیت واحد خود به منابع مالی بیشتری نیازمند هستند، سرمایه در گردش یا به 
عبارتی وجوه نقد در دست بنگاه تولیدی به مثابه شریان حیاتی ادامه حرکت در تأمین 
مواد اولیه و تولید محصول است که معمولًا واحدهای تولیدی از طرق مختلف فروش و 

پیش فروش محصول نهایی، تسهیلات بانکی و... اقدام به تأمین آن می کنند.
به اعتقاد این کارشناس اقتصادی هرگونه افزایش هزینه غیر از هزینه های تولید، 
به طور مستقیم وجوه نقد جاری واحدهای تولیدی را تحت الشعاع قرارداده و شرایط 

تولید با مشکل روبرو می شود.
وی در پایان ضمن تاکید بر بازگشت بدهی های مالیاتی به خزانه دولت گفت: از این 
رو، تصمیم بخشودگی جرائم مربوط به بدهی های مالیاتی در سال رونق تولید علاوه 
بر حمایت از کار و فعالیت های مولد تولیدی به حفظ گردش وجوه نقدی فعالین 
اقتصادی در تولید محصول کمک کرده و همچنین با جذابیت بخشنامه مذکور پیش 
بینی می شود بخش بزرگی از بدهی های مالیاتی تا پایان سال جاری تسویه شده و به 

خزانه دولت واریز گردد.

۵ اقتصادی

وزیر سابق راه و شهرسازی معتقد است که عامل اصلی نابهره وری عدم حاکمیت 
قانون است و این موضوع خود از ساختاری نشئت می گیرد که تضاد منافع در آن موجب 

تصویب قوانینی متعارض و تبعیض آمیز می شود.
بهره وری یکی از دو عنصر اصلی رشد اقتصادی محسوب می شود. عباس آخوندی، 
وزیر سابق راه و شهرسازی در گفت وگویی با ایرناپلاس که با همکاری انجمن بهره وری 
ایران انجام شده، به عوامل عدم تحقق و ارتقای بهره وری می پردازد. آخوندی با نگاهی 
تولید چرخه  را عامل  اقتصادی و سیاسی کشور  اجتماع گرایانه، ساختارهای کلان 
نابهره وری معرفی می کند. به اعتقاد وی، عامل اصلی نابهره وری عدم حاکمیت قانون 
است و این موضوع خود از ساختاری برمی خیزد که تضاد منافع در آن موجب تصویب 
قوانینی متعارض و تبعیض آمیز می شود که در آن، منافع گروه های خاص گنجانده 

می شود.
و  نهادها  به  از عوامل فردی،  این است که وی بیش  نکته مهم استدلال آخوندی 
ساختارهای کلان توجه می کند و می گوید برای اصلاح امور به جای اینکه هزینه بالایی 
را صرف پیدا کردن افراد خیرخواه و اخلاقی کنیم، باید امور را طوری سامان دهیم که به 
نهادها امکان سوءاستفاده و منفعت طلبی را ندهد. این دیدگاه آخوندی با آنچه تاکنون 
درباره نظرات او تصور می شد، متفاوت است. هرچند در نهایت ایجاد رقابت در بازاری آزاد 

را هدف فرماسیونی می داند که قرار است با ایجاد نهادها نهادینه شود.
در ادامه مشروح این گفت وگو را می خوانیم.

بهروه وری از برنامه چهارم توسعه، موضوع برنامه ریزی کلان کشور شد. 
در این برنامه مقرر شد که ۳۱.۳ درصد تولید ناخالص داخلی کشور از طریق 
بهره وری حاصل شود. این هدف گذاری کمی در برنامه های بعدی افزایش یافت 
)در برنامه پنجم ۳۳ درصد و در برنامه ششم ۳۵ درصد(. با این وجود، آمارها حاکی 
از میانگین رشد صفر درصدی بهره وری در طول ۴۰ سال گذشته است، در حالی 
که این شاخص برای متوسط کشورهای دنیا ۳۳ درصد است. مثلًا برای کشورهای 
کره و ژاپن این رقم بالای ۵۰ درصد است. به نظر شما دلایل اصلی عدم رشد 

بهره وری در ایران چیست؟
نگاه من به بهره وری بیشتر از منظر توان رقابت پذیری اقتصاد ایران است، یعنی دو 
مفهوم بهره وری و رقابت پذیری را عجین می دانم. بعضی بهره وری را به اجزای خرد 
عوامل تولید )سرمایه و نیروی کار( تقسیم می کنند، اما از نظر من با این روش راه به جایی 

نخواهیم برد. در این زمینه هم بحث اصلی، عوامل محیطی است.
یعنی پیش از هر چیز لازم است بهره وری را در یک بستر کلان مشاهده 

کنیم؟
اگر بستر و فضای یک اقتصاد بسته با هزینه مبادله داخلی و بین المللی بسیار بالا 
باشد، ارتقای بهره وری در این محیط محکوم به شکست است؛ موضوعی که ۴۰ سال 
گذشته اقتصاد ایران شاهد گویای آن است. اینکه بهره وری در ایران طی ۴۰ سال 
گذشته صفر بوده، با مفهوم رقابت پذیری مرتبط می شود. رقابت پذیری بیان می کند 
اقتصاد کشورها نمی تواند به صورت بسته مدیریت شود. بخش عمده ای از ۱۱۲ مؤلفه 
شاخص رقابت پذیری به عوامل کلی نرخ بهره وری مرتبط است که یکی از اصلی ترین 
آنها حاکمیت قانون است. وقتی در کشوری حاکمیت قانون وجود نداشته باشد، تصور 
رشد بهره وری تصور نادرستی است. در فضایی با عدم حاکمیت قانون، قطعیت ها بسیار 
کاهش می یابد. در ایران این مؤلفه وضعیت بسیار ناشایستی دارد که خود موجد رانت و 

فساد گسترده  و همین طور افزایش هزینه مبادله بوده است.
هزینه مبادله بالا چگونه می تواند از رشد بهره وری جلوگیری کند؟

آن چیزی که در یک فضای با هزینه مبادله بالا خلق می شود، بازار سوداگری است؛ 
بازاری که بهره وری را در یک اقتصاد از بین می برد. در ایران به انحای مختلف هزینه 
مبادله افزایش و به تبع آن، بازار سوداگری گسترده و امکان درآمدهای نابهره ور فراهم 

می شود و از همین رو، دلیلی برای ارتقای رشد بهره وری وجود ندارد.
بعد از ۴۰ سال هنوز کسی امکان محاسبه هزینه صدور پروانه ساخت را ندارد

برای نمونه، وقتی کشوری در حوزه بین المللی عضو FATF نباشد، مبادله بین المللی 

با سیستم غیررسمی و ناآشکار صورت می گیرد و در پی آن، یک بازار قاچاق ارز بسیار 
بزرگی شکل می گیرد. بازاری که آنقدر سود بادآورده به همراه می آورد که اساساً انگیزه 
تولید را از بین می برد. در قلمروی مبادله داخلی هم می شود اخذ پروانه ساختمان را 
مثال زد. هنوز بعد از ۴۰ سال کسی امکان محاسبه هزینه صدور پروانه ساخت را ندارد 
و برای این امر باید با شهرداری مذاکره کند. در این مذاکرات، انواع فرصت های مختلف 
به وجود می آید، یعنی به جای افزایش بهره وری با رابطه و مذاکره سود خود را محقق 
می کند. نتیجه این وضعیت، تبدیل خانه های تهران در سن ۱۵ سالگی است. در چنین 
شرایطی اندازه گیری بهره وری عوامل تولید، آب در هاون کوبیدن است. بهره وری در 

اینجا معامله ای بوده که آن فرد با شهرداری )مبادله قانون( انجام داده است.
همین موضوع در بازار بین المللی هم وجود دارد. ۴۰ درصد از هزینه واردات و صادرات 
کشور مربوط به هزینه مبادله آن می شود. بنابراین از نظر من، بحث اصلی بهره وری به 
رقابت پذیری مرتبط است و رقابت پذیری نیز به حاکمیت قانون و از بین بردن عناصر عدم 
قطعیت برمی گردد. عدم قطعیت در سیاست تجاری، مالی و قضایی می تواند وجود 

داشته باشد.
مجلس، قانون را وضع و دولت آن را اجرا می کند. شما سال ها در دولت حضور 
و از نزدیک با این مسائل برخورد داشته اید. به نظر شما علت اینکه نتوانستیم در 

کشور قانون را حاکم کنیم، چه بوده است؟
درباره چرایی عدم حاکمیت قانون گرایی در ایران ابتدا باید تعریفی از قانون داشته 
باشیم. تعریف اصلی قانون، رفتارهای تکرارشونده و قاعده مند جامعه است و مجلس 
تنها به آن رسمیت می بخشد. مثلًا ما از قانون جاذبه زمین حرف می زنیم، زیرا به رفتاری 
بدون استثنا و تکرارشونده ارجاع می دهد. مجلس با رسمیت بخشیدن به این رفتارهای 
تکرارشونده، گام آخر را انجام می دهد. یعنی هر قانونی که مجلس تصویب می کند، 
منبعث از سلسله اصول ارزشی، دینی و اجتماعی در جامعه است. بنابراین وقتی قرار 
است قانونی وضع شود، باید به اصول قبلی مورد پذیرش جامعه ارجاع کند. این نکته 
مهمی است که حاکمیت قانون را به عملکرد عده ای در مجلس خلاصه نکنیم. در قانون 
باید منافع عام اولی، عدم تبعیض اصل و جمع منافع متعارض ممنوع باشد. در مورد 
شرط آخر مثلًا اگر کسی مطب داشته و در عین حال پزشک مخصوص دولت باشد، 
پذیرش این موضوع از سوی قانون گذار، نفی مردم را به همراه خواهد داشت و از آن 

به عنوان منشأ فساد یاد می کنند.
بنابراین مشکل قوانین در ایران این است که منافع عامه را در ارجاع به اصول مورد 
توافق در نظر نمی گیرد. برخی قوانین یا مبتنی بر تعارض و تبعیض اند یا نسبت به این 
دو مسکوت هستند. ثانیاً این قوانین به اصول مورد قبول جامعه برنمی گردند. اگر کسی 
خلاف قانون فعلی را انجام دهد، کسی نمی گوید یک کار ناپسند و خلاف شرع انجام 
گرفته است. به همین دلیل هم هست که در بسیاری مواقع مردم دور زدن قانون را حتی 

ارزش می پندارند.
از همین رو، برخی اوقات اشکال در خود قانون و در بعضی موارد هم اشکال در فرآیند 
قانون گذاری است و بخشی هم به کارکرد ساختارهای اقتصاد و سیاست برمی گردد. در 
قانون گذاری زمانی مسئله ایجاد می شود که به اصول ارزشی جامعه بی ارتباط باشد و 
کسی نمی تواند ادعا کند مبتنی بر منافع عام است. در مورد فرآیند قانون گذاری هم 
می توان شرایطی را مثال زد که در آن اصول انتخابات عده ای را بدون محکومیت محاکم 
قضایی کنار می گذارد. برای کارکرد ساختارهای اقتصاد و سیاست هم می توان شرایطی 
را شاهد آورد که قانون گذار خودش بازیگر اقتصادی می شود و در این صورت قانون را به 
نفع خود وضع می کند. این قانون فاقد ارزش ذاتی است و در این صورت افراد جامعه 
به صورت حسی نمی توانند این قوانین را قبول کنند. به طور کلی، باید ساختار اقتصاد و 
سیاست را به گونه ای سامان بخشید که امکان تبانی و مذاکره در آن وجود نداشته باشد.

آیا می توان با اصلاح یا نظارت بر قوانین این وضعیت را تصحیح کرد؟
همان طور که گفته شد، حاکمیت قانون به وضعیت ساختار اقتصاد و سیاست کشور 
برمی گردد. این ساختار اساساً بر منافع متعارض شکل گرفته است، بنابراین از این 
ساختار است که وضع متعارض قانونی کنونی برون تراویده است. از همین رو، وقتی 
پرسیده می شود چرا مجلس و دولت کاری نمی کنند، باید پاسخ داد که خود مجلس و 
دولت هم نسبت به این ساختار منفعل هستند. هزاران نمونه می توان شاهد آورد؛ مگر 
گفته نمی شود وضع حامل های انرژی به زیان طبقات پایین و به نفع طبقات بالای جامعه 
است؟ دلیل انفعال مجلس برای اصلاح این قانون، همان ساختار اقتصاد و سیاستی 
است که برای آنها  نفع دارد. اتفاقاً همان مجلس قانون وضع می کند که کسی حق 
افزایش نرخ را ندارد. مثال دیگر، کسری بودجه است. این کسری به نفع طبقه بالا و 
به ضرر طبقات کم درآمد است، اما با این حال هر سال بودجه با هزاران میلیارد تومان 

کسری به تصویب می شود.
ساختار اقتصاد و سیاست آنقدر از نهادهای اجتماعی و رسمی استفاده می کند که 
مردم به آنها بی اعتماد می شوند. این ساختار در نهایت با یک دوگانه مواجه می شود؛ یا 
باید از خودش عبور کند یا اینکه آن قانون مضر را تصویب کند که معمولًا راه دوم انتخاب 
می شود. در نهایت این ساختار نمی تواند یک کالای عمومی خوب یا خیر جمعی تولید 
کند. کالاهای عمومی مانند ایجاد نظم، قانون، کاهش هزینه مبادله و امثالهم زمانی که 

حامل منافع متعارض باشد، محصول باکیفیتی نمی شود.
همه اینها به مفهوم ساختار اقتصاد و سیاست برمی گردد. اگر این ساختار در قانون 
ذی نفع شود، همه آنها را از محتوا خالی می کند و در این صورت، قانون وسیله ای برای 
سلب حق واقعی افراد می شود. وقتی این اتفاقات رخ داد، هزینه اجرای قانون و هزینه 
مبادله اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و... هم افزایش می یابد. برای مثال، زمانی که 
شخصی قصد ورود به مجلس را دارد، یک مبادله اجتماعی انجام می دهد و زمانی که این 
فرد رد صلاحیت می شود، هزینه مبادله اجتماعی افزایش می یابد. این افزایش هزینه 
مبادله همان طور که گفته شد، بستر را برای دلالی و سوداگری محیا می کند که واسطه 

ارتباطات غیررسمی شود.

یک مدیر لایق، توانمند و قانونمند تا چه حد می تواند در این ساختار معیوب، 
فعالیت اثرگذاری داشته باشد؟

شکی نیست که عاملیت فردی هم می تواند در این ساختارها تأثیر داشته باشد، اما 
وقتی بخواهیم به صورت کلان نگاه کنیم، باید به اصلاحات نهادی توجه داشته باشیم. 
اولین بحث در این سطح، نهاد قانون و رقابت است. مثلًا فرض کنید افرادی قصد 
سرمایه گذاری و ساخت یک ملک را دارند. زمانی هست که این افراد با یکدیگر رقابت 
می کنند و این رقابت در جهت افزایش نرخ بهره وری و افزایش رفاه مصرف کننده پیش 
می رود، اما زمانی هم پیش می آید که این افراد به جای رقابت، به شهرداری مراجعه و از 
طریق مذاکره درآمد و سود خود را پیگیری می کنند. اما اگر یک شهردار قانونمند، سکان 
مدیریت را به دست گیرد و از امکان فروش قانون جلوگیری کند، حتماً این وضعیت تا 
مدتی بهبود خواهد یافت. با این حال، حاکمیت خوب تا زمانی دوام خواهد یافت که 
آن فرد خیرخواه و نیکوسرشت بر سر کار است و بعد از آن دوباره اوضاع به روال پیشین 
برمی گردد. بنابراین به جای اصلاح نهادی، نمی شود همه افراد جامعه را با هزینه بالا 
اخلاقی کرد؛ موضوعی که عدم قطعیت را هم افزایش می دهد. یعنی کسی که قصد 
سرمایه گذاری کند، پیش خود می گوید صبر کنم تا دو سال دیگر با شهردار جدید توافق 
کنم یا اینکه هم اکنون کار را شروع کنم و از تمام منافع توافق احتمالی این ملک بگذرم و 

با همین شهردار کار کنم. این فرد احتمالًا صبر می کند.
شما می گویید ساختارهایی وجود دارد که انگیزه ایجاد بهره وری را غیرموجه 
می کند. از طرفی همین سازوکار برای کسانی که امید می رود آن را از بین ببرند، 

منفعت ایجاد می کند. آیا این یک دور باطل ایجاد کرده است؟
ظرف ۱۲ سال معادل ۸۸ درصد کل واحدهای مسکونی تهران پروانه ساخت صادر 
شده است. آیا طی این مدت یک تهران دیگر ساخته شده یا اینکه مفهومش این است که 
قرار بوده ۸۸ درصد تهران نوسازی شود؟ مشخص است که اینها ساختمان هایی بوده اند 
که قبل از اینکه عمر مفید آنها تمام شود، تخریب و ساخته شده اند، بدین معنی که کل 
سرمایه قبلی شامل سرمایه انسانی و ثابت این ساختمان ها از بین رفته است. اما باز با این 
شرایط و هدررفت منابع، باید پرسید به ازای آنچه تولید شده است؟ آیا همه اینها تبدیل به 
خانه برای مردم یا کاهش قیمت شده است؟ تولید بیش از ۵۰۰ هزار خانه خالی و رشد 
۶ برابری قیمت مسکن طی هشت سال ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد نشان 

می دهد که پاسخ منفی است.
این یک بازار سوداگری وحشتناک هزاران هزار میلیارد تومانی است که ذی نفعان 
متعددی داشته است. این ساختار به شهرداری فشار می آورد که بین فروش یا حاکمیت 
قانون یکی را انتخاب کند. اگر اولی را برگزیند، مسبب هزینه و تضرر جامعه شده و اگر 
دومی را انتخاب کند، امکان ارائه خدمات معمولی به مردم را که از طریق فروش قانون 
محیا می شود از دست داده است. بشر برای ایجاد یک نظم به حاکمیت قانون رسیده 

است. این یک جمله یا نصیحت نیست و بنیادهای اصلی یک جامعه را شکل می دهد.
ایجاد فساد را هم از نبود حاکمیت قانون می دانید؟

فساد از جایی شکل می گیرد که افراد می توانند یک رویه را زیر پا بگذارند. اگر برای 
مبارزه با فساد به جای قاعده روی صلاحیت های فردی تأکید شود، فساد در فساد 

می شود.
عوامل دیگری مانند آموزش، فرهنگ سازی، شایسته سالاری و امثالهم تا چه 

میزان بر ارتقای بهره وری جامعه مؤثر است؟
اگر در یک جامعه قانون و رقابت حاکم باشد، آموزش و پرورش و دیگر عوامل هم 
مطمئناً بسیار تأثیرگذارند. کسی نمی تواند ادعا کند که آموزش و پرورش مؤثر نیست، 
اما بیش از اینها ساختار اقتصاد و سیاست اهمیت دارد. اینها وقتی بهره وری دارند که 
بستر رقابت بین آنها وجود داشته باشد. برای نمونه، کسانی هستند که در دانشگاه های 
خوب ایران هم تحصیل می کنند و بعد از فراغت وارد بازارهایی می شوند که سود بیشتری 
تولید کنند. بازارهای سکه، بیت کوین، ارز و امثالهم در محیط اقتصادی ایران مشخصاً 
این نقش را به خوبی ایفا کرده اند. بنابراین محیط نمی تواند هم بهره وری و هم سوداگری 
را با هم بیشینه کند. وقتی شهردار تهران از ۶۵ هزار میلیارد تومان کسری بودجه این نهاد 
حرف می زند، یعنی یک بازار عجیب و غریب پشت آن وجود داشته است. نمی شود هم 
این بازار وجود داشته باشد و هم از سوی دیگر یک مهندس با بهترین آموزش دنبال یک 
حقوق معمولی باشد. در غیاب حاکمیت قانون غیرممکن است که هرگونه اصلاحاتی از 

بهره وری تا سیاسی، اقتصادی و اجتماعی داشته باشیم.
برای اصلاحات نهادی باید چه اقداماتی صورت گیرد؟ حاکمیت در پیشبرد 

این هدف چه نقشی می تواند ایفا کند؟
خود حاکمیت هم تابعی از ساختار است. اصلاحات نهادی را باید جامعه انجام دهد. 
حاکمیت در توسعه نهادی قطعاً تأثیرگذار است، اما در نهایت بخش بزرگی از حاکمیت 
از این ساختارها متأثر هستند. از سوی دیگر، درصد کمی از اقتصاد ایران در اختیار بازار 
است و بخش عمده ای از آن دست نهادهای عمومی غیردولتی قرار دارد؛ نهادهایی 
که به موجب قانون اساساً برای کارهای دیگری تشکیل شده اند. اما در حال حاضر این 
نهادها برای خود بانک دارند و فعالیت اقتصادی می کنند. کجای قانون نوشته بنیاد 
مستضعفان، شهرداری و ارتش بانک تأسیس کنند. این نهادها برای فعالیت اقتصادی 

تأسیس نشده اند.
برای برون رفت از دور باطل تولید و بازتولید ساختارهای معیوبی که حاکمیت 

هم در زمین آن بازی می کند، چه نقطه آغازی وجود دارد؟
باید همه کسانی که به دنبال اصلاح هستند، به جای خود برگردند؛ یعنی به حاکمیت 
قانون. باید همه نهادها و بنیادها به وظایف اصلی خود که اهداف اولیه آنها بوده است، 
برگردند. شعار کانونی این است که همه در جای خود قرار گیرند. حرف من این است 
و  تکنولوژی  آموزش،  کافی  شرایط  و  است  قانون  حاکمیت  بهره وری  لازم  شرط  که 
شایسته سالاری خواهد بود. بهره وری در یک سازمان نمی گنجد، بلکه کارکرد کل یک 

جامعه است.

عباس آخوندی در گفت وگویی مطرح کرد

عامل نابهره وری، ساختارهای اقتصادی و سیاسی است

آمار بانک مرکزی نشان می دهد که نسبت مانده تسهیلات بانکی به مانده  سپرده های 
ارزی و ریالی پس از کسر سپرده  قانونی نسبت به سه ماهه نخست سال قبل با کاهش 

چهار درصدی همراه بوده است.
و  تسهیلات  کل  مانده  از  مرکزی  بانک  آمار  تازه ترین  اساس  بر  ایسنا،  گزارش  به 
سپرده های ریالی و ارزی بانک ها، مجموع مانده سپرده های ارزی و ریالی کشور در پایان 
خردادماه سال جاری به ۲۱۷۶ هزار میلیارد تومان رسیده که در این میان، سهم استان 

تهران از سپرده ها بیش از سایر استان هاست.
مجموع سپرده های ارزی و ریالی مردم نزد بانک ها نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

رشد ۲۶.۶ درصدی داشته است.
به این ترتیب مانده سپرده ها پس از کسر سپرده  قانونی در کشور به ۱9۵۳ هزار میلیارد  

تومان می رسد.
سپرده  قانونی بخشی از سپرده مشتریان بانک هاست که طبق مقررات بانک مرکزی، 
بانک ها موظف به سپرده گذاری آن نزد بانک مرکزی هستند و از جمله ابزارهای سیاست 

پولی بانک مرکزی به شمار می رود.
بانک مرکزی از طریق افزایش نسبت سپرده قانونی حجم تسهیلات اعطایی بانک ها 
را منقبض و از طریق کاهش آن، اعتبارات بانک ها را منبسط می کند که در ایران مطابق 
قانون پولی و بانکی نسبت سپرده قانونی از ۱۰ درصد کمتر و از ۳۰ درصد بیشتر نخواهد 
بود و بانک مرکزی ممکن است برحسب ترکیب و نوع فعالیت بانک ها نسبت های متفاوتی 
برای آن تعیین کند. در حال حاضر نسبت سپرده قانونی بانک ها رقمی در حدود ۱۰ 

درصد از سوی بانک مرکزی تعیین شده است.
از سوی دیگر مانده تسهیلات اعطایی بانک ها تا پایان خردادماه سال جاری ۱۵۶۵ 
هزار میلیارد تومان است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۰.۷ درصد افزایش یافته 

است.
بر اساس این آمار، بیشترین میزان سپرده های ارزی و ریالی نزد بانک ها مربوط به استان 
تهران با ۱۱۸۱ هزار میلیارد تومان و کمترین آن مربوط به استان کهگیلویه و بویر احمد با 

۵۷۳۳ میلیارد تومان است.

سهم استان های مختلف از مانده تسهیلات نیز به این صورت است که استان تهران 
با ۱۰۱۵ هزار میلیارد تومان و کهگیلویه و بویراحمد با ۵۳۰۷ میلیارد تومان بیشترین و 

کمترین میزان مانده تسهیلات پرداختی را به خود اختصاص داده اند.
به این ترتیب، نسبت مانده تسهیلات به سپرده ها پس از کسر سپرده قانونی به طور 
متوسط ۸۰.۱ درصد است که نسبت به سال گذشته با کاهش چهار درصدی همراه بوده 

است.

وام بانک ها آب رفت

رئیس کمیسیون تخصصی طلا و جواهر کشور گفت: قیمت سکه در 
یک سال گذشته حدود ۳۰ درصد افت داشت و از حدود پنج میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان در پنجم مهر ۱۳9۷ به حدود چهار میلیون تومان در 

ششم مهر امسال کاهش یافت.
»محمد کشتی آرای« درباره وضعیت بازار طلای کشور افزود: رکود 
بازار طلا به علت قرار گرفتن در ماه های محرم و صفر بسیار تشدید 

شده است.
رئیس کمیسیون تخصصی طلا و جواهر کشور یادآور شد: کاهش 
مناسبت هایی مانند عقد و ازدواج در این دو ماه، میزان مراجعه به بازار 
طلا کاهش یافته که پیش بینی می شود این وضعیت تا یک ماه آینده 

یعنی تا پایان ماه صفر ادامه داشته باشد.
کشتی آرای اضافه کرد: ضرر حدود ۳۰ درصدی خریداران سکه در یک سال گذشته در حالی بوده که در این مدت، برخی بازارهای 
موازی توانسته اند سود خوبی عاید سرمایه گذاران خود کنند. به گفته وی، اکنون طلا جذابیتی برای سرمایه گذاری ندارد و فقط برای 
مصارف خاص مانند هدیه دادن و مراسم های ازدواج از آن استفاده می کنند، در عین حال اکنون به دلیل قرار داشتن در ماه صفر، میزان 
خرید آن نیز کاهش زیادی یافته است. رئیس کمیسیون تخصصی طلا و جواهر کشور اضافه کرد: در گذشته به جز سرمایه گذاری از سکه 
برای هدیه دادن نیز استفاده می شد، اما در حال حاضر به دلیل بالارفتن قیمت سکه و کاهش توان خرید، مردم گرایش کمی برای هدیه 

دادن سکه در مراسم ها و مناسبت ها دارند و ترجیح می دهند که از سایر کادوها استفاده کنند.
حباب سکه به صفر رسید

رئیس کمیسیون تخصصی طلا و جواهر کشور درباره حباب سکه نیز گفت: به دلیل کاهش شدید قیمت سکه میزان حباب آن نیز افت 
زیادی کرده است،  حباب سکه تمام بهار آزادی اکنون به صفر رسیده و حباب نیم سکه نیز به صفر نزدیک شده است و ربع سکه و سکه 
گرمی هنوز اندکی حباب دارند که آن نیز در حال تخلیه شدن است. کشتی آرای درباره تاثیر اونس جهانی طلا بر قیمت ها نیز افزود: اونس 
طلا نوسان های زیادی داشته، قیمت آن به حدود یکهزار و ۵۵۰ دلار نیز رسیده بود، اما از حدود یک ماه پیش روند نزولی یافت و ارزش 
آن حدود ۷۵ دلار افت کرده و به قیمت یکهزار ۴۷۵ عقب نشینی کرده است. وی با بیان اینکه قیمت اونس تحت تاثیر تحولات سیاسی و 

اقتصادی است، اضافه کرد: به نظر کارشناسان بعید است که قیمت اونس افت بیش از این داشته باشد.
امیدواری به رونق بازار طلا پس از ماه صفر

رئیس کمیسیون تخصصی طلا و جواهر کشور درباره چشم انداز بازار طلا نیز گفت: با توجه به قرار داشتن در ماه صفر بازار طلا و سکه 
همچنان در رکود باقی خواهد ماند و انتظار می رود پس از پایان ماه صفر، رونقی موقت به بازار طلا بازگشته، اما پس از مدتی  وارد فصل 

زمستان می شود که در آن، بازار طلا دوباره به رکود می رود که تا عید نوروز ادامه خواهد یافت.

معاون اقتصادی و هماهنگی سازمان برنامه و بودجه کشور 
با بیان اینکه بودجه سال آینده متفاوت از سال های قبل برنامه 
ریزی شده، گفت: در بودجه سال آینده، کارشناسان سازمان 

برنامه و بودجه هزینه زاید و غیر ضروری را حذف می کنند.
حمید پور محمدی در دهمین جلسه ستاد بودجه افزود: بنا 
به چند ضرورت بودجه سال آینده متفاوت پیش بینی شده 
که نخستین و مهمترین آن تاکید رهبر معظم انقلاب مبنی بر 

اجرای اصلاحات ساختاری در بودجه است.
بیگانگان  طرف  از  اینکه   دوم  ضرورت  کرد:  اضافه  وی 
تحریم هایی وضع شده و  باید انعطاف لازم را در برابر تحریم ها 

داشته باشیم و به همین دلیل شیوه کار خود را تغییر دادیم  و روش مناسبی اتخاذ شد تا کشور در مقابل تکانه های مختلف مانند 
کاهش قیمت نفت، بتواند تاب آوری داشته و اقتصاد خود را جلو ببرد.

معاون اقتصادی و هماهنگی سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: درکنار ده ها نشست وکمیته تخصصی که در ستاد بودجه 
تشکیل شده، رئیس جمهور دیروز بخشنامه بودجه سال 99 را ابلاغ کرد و رویکردهای نوین بر پایه اصلاحات ساختاری در آن 

دیده شد.
وی افزود: یکی از رویدادها این است که هزینه های جاری کشور ارتباطش با نفت قطع شود و رویکرد دیگر اینکه سعی شد 

بودجه را به جای آنکه دستگاه محور باشد، برنامه محور کنیم.
پور محمدی ضمن تشریح تغییرات در بودجه با بیان اینکه تا به امروز موافقت نامه ها را در طول سال مبادله می کردیم و برخی 
از آن ها تا پایان سال ادامه داشت گفت:، براساس بودجه سال آینده مبادله موافقت نامه را از یکسال قبل در لایحه بودجه قرار 

دادیم.
وی افزود: طبق ضرورت چهارم در بودجه سال آینده کمیته بازبینی هزینه ها تشکیل شده و کارشناسان سازمان برنامه و 
بودجه هزینه زاید و غیر ضروری را حذف می کنند و در همین ارتباط دستگاه ها و فعالیت هایی را که قابل ادغام و حذف، اجرایی 

می شود و یا قابل برون سپاری و جلب مشارکت بخش خصوصی باشند، به کار گرفته می شوند.
معاون اقتصادی و هماهنگی سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: طبق ضرورت پنجم تقویت نظام تصمیم گیری در سطح 
استان ها در بودجه سال آینده دیده شده و بسیاری از طرح های ملی استانی به استان ها واگذار می شود تا بتوانند به راحتی 

تصمیم گیری کنند.
پورمحمدی خاطرنشان کرد: براساس ضرورت ششم بودجه سال آینده، منابع مالی کشور صرف بهترین موقعیت ها می شود 

تا بدانیم هر تصمیم چقدر بار مالی دارد و در صورت خوب بودن تایید می شود در غیر این صورت کنارگذاشته می شود.

رئیس کمیسیون تخصصی طلا و جواهر کشور خبرداد

قیمت سکه 3۰ درصد کاهش یافت
معاون سازمان برنامه و بودجه:

هزینه های غیرضروری از بودجه سال آینده حذف می شوند
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سردرگمی کادر فنی برای انتخاب وزنه برداران  

خودسری هایی که نتایج المپیک را تلخ می کند

تصمیم  های خودسرانه برخی از ورزشکاران در اعلام استقلال از قوانین ورزشی کشور 
می رود تا دست ایران را از سهمیه های المپیک در رشته وزنه برداری کوتاه کند.

در چهار دوره گذشته المپیک ها، ملی پوشان وزنه برداری یکی از مهمترین اعضای کاروان 
ایران بودند که در هر دوره به طور متوسط یک مدال کسب کردند. اما در کمتر از یکسال 
به المپیک ۲۰۲۰ توکیو ورزشکاران ایرانی این رشته شرایط مناسبی ندارند و برخی اخبار 
حکایت از سردرگمی کادر فنی برای انتخاب وزنه برداران دارد. انتخابی که با نتایج کاروان 
ایران در مسابقات وزنه برداری قهرمانی جهان در تایلند پیچیدگی آن روزبه روز بیشتر خواهد 

شد.
»سهراب مرادی« ملی پوش دسته 9۶ کیلوگرم که امید نخست ایران برای حضور در 
المپیک ۲۰۲۰ توکیو به شمار می رود، مصدوم است و باید منتظر ماند تا دوره نقاهت وی 
به پایان برسد. مرادی که عنوان دار جهان و المپیک به شمار می رود اگر نتواند خود را به 
گزینشی المپیک در سوییس برساند قطعا جایی در کاروان اعزامی ایران نخواهد داشت. 
براساس اعلام فدراسیون جهانی این رشته، وزنه برداران باید در ۶ گزینشی المپیمک در 

طول ۱۸ ماه شرکت کنند و در چهار مسابقه آن وزنه بزنند.
اما داستان تنها به مرادی ختم نمی شود بلکه براساس آمارها »سعید علی حسینی« و 
»کیانوش رستمی« در لبه تیغ حذف از المپیک ۲۰۲۰ توکیو قرار دارند. کیانوش که به 
پشتوانه مسابقات قهرمانی جهان نتوانسته بود در گزینشی ها ثبت نام کند در رقابت های 
جهانی اوت کرد و امتیازی به دست نیاورد. حالا برخی از اخبار حکایت از عدم حضور او در 
ایتالیا و سوییس دارد؛ اخباری که اگر صحت آن تایید شود باید رستمی را نخستن ناکام 

توکیو ۲۰۲۰ لقب داد.
همچنین سعید علی حسینی که در اردوهای آماده سازی دچار مصدومیت شده بود و 
قهرمانی جهان را از دست داد این روزها سرنوشتی بهتر از کیانوش ندارد. این وزنه بردار 
دسته به اضافه ۱۰9 کیلوگرم در تلاش است که بتواند جواز حضور در رقابت های گزینشی 

سوییس را کسب کند.
اما چرا به این شرایط گرفتار شدیم؟ در پاسخ به این پرسش باید گفت خودسری برخی 
ورزشکاران در دور زدن قوانین ورزشی کشور یکی از مهمترین علل آن به شمار می رود. اینکه 
یک وزنه بردار به پشتوانه مدال طلای المپیک برای خود حد و مرز خودمختاری تعیین کند 
مشکلی است که در کمتر کشوری نشانه هایی از آن یافت می شود  اما در ایران رستمی به 

نماد خودمختاری ورزشی تبدیل شده است.
روشی که کیانوش رستمی در چند سال گذشته آن را پیگیری و با تصمیمات خودسر 
خود آسیب های زیادی را متوجه ورزش ایران کرده است. اوت در جهانی ۲۰۱۷، اوت 
در بازی های آسیایی ۲۰۱۸ جاکارتا و عدم توانایی در مهار وزنه در رقابت های تایلند از 
مهمترین تصمیمات خودخواهانه این ورزشکار بود. کیانوش رستمی که با کسب مدال 
طلا در تورنمنت جام پادشاهی تایلند یک مرحله از گزینشی توکیو را سپری کرده بود با 
مصدمیت مرادی به تایلند اعزام شد تا در رقابت های قهرمانی جهان این رشته شرکت کند. 

اما ناتوانی او در مهار وزنه ها موجب شد تا او هیچ امتیازی کسب نکند.
عدم توانایی در رقابت جهانی نه تنها برای رستمی بلکه برای ورزش ایران گران تمام شد 
و این وزنه بردار با انداختن وزنه ها نه تنها امتیازی کسب نکرد بلکه ایران را از سکوی نایب 
قهرمانی به عنوان چهارمی سوق داد. قربانی شدن منافع وزنه برداری و ورزش کشور به 
پای تصمیمات خودسر رستمی در حالی است که پیام های فضای مجازی »سعید علی 

حسینی« نیز حکایت از گلایه هایی دارد که منشا آن مشخص نیست.
او که محرومیت طولانی مدت دوپینگ را به پایان رسانده در سن بالای ۳۰ سال همچنان 
به دنبال حاشیه سازی است و این را می شود در پیام های او مشاهده کرد. بر کسی پوشیده 
نیست در دسته سنگین وزن رقابت ها تا چند سال آینده »لاشا تالاخادزه« عجوبه گرجستانی 
اجازه قدرتمنایی به کسی نخواهد داد و سن کنونی علی حسینی نیز جایی برای پیشرفت 
در این دسته ندارد. علی داودی قهرمان جوانان جهان ملی پوش ایرانی این دسته یکی 

از امیدهایی است که در صورت توجه می تواند رقیب جدی برای غول گرجستانی باشد.
سعید علی حسینی در شرایط کنونی آماده تر از بهداد سلیمی نیست که در بازی های 
پایانی سن  او در روزهای  از دنیای قهرمانی خداحافظی کرد.  آسیایی ۲۰۱۸ جاکارتا 
قهرمانی است و باید در جرگه مربیان و پیشکسوتان قرا گیرد اما اینکه وی در این سن خود 
را رقیبی برای علی داودی جوان بداند بدون شک منصفانه نیست. زیرا داودی با ۲۰ سال 

سن م ی تواند در این دسته یکی از امیدهای ایران برای قهرمانی باشد.
عمر قهرمانی در وزنه برداری کوتاه است و تالاخادزده چند سال دیگر در این دسته دوام 
نخواهد آورد و دوران سنگین وزن های مدعی غیر از وی فراخواهد رسید. لذا برای دوران پسا 
تالاخادزه باید تدبیری اندیشیده شود تدبیری که بتواند به مانند گذشته بزرگانی مانند بهداد 
سلیمی و حسین رضازاده را به وزنه برداری جهان معرفی کند. اما آیا با ورزشکار بالای ۳۰ 

سال سال این مهم امکان پذیر است؟ بدون شک پاسخ این سوال خیر است.
اما اینکه چه کسی قرار است مسافر توکیو شود سبب شکل گیری کلاف سردرگمی شده 
است که فدراسیون وزنه برداری را در بدترین شرایط ممکن برای انتخاب وزنه بردار قرار داده 
است. انتخابی که تحت تاثیر تصمیات خودسر کیانوش رستمی و سهراب مرادی قرار دارد.

طلسم عجیب پنالتی های استقلال

 هفتمین پنالتی متوالی آبی ها سوخت!
 مرتضی تبریزی مهاجم تیم استقلال مقابل گل ریحان یک پنالتی از دست داد تا طلسم 

گل نشدن پنالتی های این تیم همچنان ادامه داشته باشد.
تیم فوتبال استقلال در حالی موفق شد گل ریحان را در مرحله یک شانزدهم نهایی جام 
حذفی شکست دهد که مرتضی تبریزی مهاجم استقلال در این بازی یک پنالتی از دست 

داد. 
این هفتمین پنالتی متوالی آبی پوشان از فصل گذشته تاکنون بود که از دست می رود تا 

پنالتی زدن برای این تیم تبدیل به یک معضل شود. 
فصل گذشته وریا غفوری یکبار مقابل پارس جنوبی و یکبار مقابل سپیدرود پنالتی از 

دست داد تا با از دست دادن دو پنالتی بیشترین سهم را داشته باشد.
آیاندا پاتوسی هافبک پیشین آبی پوشان نیز در رقابتهای آسیایی این تیم یک پنالتی از 

دست داد تا به این جمع اضافه شود.
اما معروف ترین و حرف و حدیث دار ترین پنالتی از دست رفته فصل گذشته استقلال هم 
پنالتی فرشید اسماعیلی مقابل پرسپولیس بود. آخرین پنالتی از دست رفته فصل گذشته 

هم مقابل ذوب آهن بود که زننده آن  محسن کریمی بود.
سریال خراب کردن پنالتی آبی ها از فصل گذشته به فصل جدید رسید و آنها ابتدا توسط 

علی کریمی و  در دربی پنالتی را از دست دادند. 
شب گذشته مرتضی تبریزی نیز مقابل گل گهر یک پنالتی از دست داد تا هفتمین پنالتی 

متوالی آبی پوشان نیز بدین ترتیب به هدر رفته باشد.
استقلالی ها هفت پنالتی گذشته خود را در سه تورنمنت بزرگ لیگ برتر، جام حذفی 

و لیگ قهرمانان آسیا از دست داده اند تا آمار عجیبی را از خود به جای گذاشته باشند.

علی پروین و مصاحبه ای حوالی نیمه شب. آن هم در پایان یک مراسم هیات عزاداری 
امام حسین. علی آقا خسته و البته کمی نا خوش روبروی مان نشسته. هنوز همان قدر 
دوست داشتنی و شیرین است اما انگار دیگر آن کاریزمای هراس انگیزش را از دست 

داده است. 
هنوز وقتی از برند علی پروین حرف می زند ، چنان داغ و هیجان انگیز می گوید: 
»۵۵ سال است من علی پروینم و کسی نمی تونه خرابم کنه « که هیچ تردیدی برای ما 
هم نماند در خاص بودنش. خاص بودن مردی که همه چیزش با بقیه فرق دارد. شوخی 

هایش ، مردم داری اش ، رفیق بازی اش و ...
شیرینی به دلیل صحبت های من، میناوند را بخشید

من الآن ۵۵ سال است که علی پروینم، نه اینکه بگویم از بقیه بالاترم ولی هر چقدر هم 
حرف بزنند. مهرداد میناوند محرم آمد خانه ما، آقای شیرینی از او شکایت کرده بود. من 
فقط به او گفتم تو باید طرف ما را بگیری یا طرف کسی که چکی را که بابت مصاحبه آقای 
برانکو داده بودند از دست کارمند ما گرفته است! تو ما را ول کرده ای و طرف او را گرفته 
ای. حالا آقای شیرینی شکایت کرده، قاضی هم ۵ روز به شما وقت داده است که رضایت 
بگیری وگرنه نشریه شما تعطیل می شود. من با آقای شیرینی صحبت کردم ایشان هم به 
خاطر من گفته رضایت می دهم. من جواب هیچکس را نمی دهم؛ همین بهروز شاگرد 
ماست. البته به نظرم تقصیر اهالی رسانه هم هست که مثلا زمانی که بهروز ناراحت است 
با او تماس می گیرند و از او حرف می کشند. اردشیر لارودی روزی که من مربی تیم ملی 
شدم به من حرف خوبی زد، گفت علی اقا هرکس چیزی درباره فوتبال به شما می گوید، 
گوش کن، هرکدام به دردت خورد نگه دار هر کدام به دردت نخورد فراموش کن. منم الان 

بچه ها مصاحبه می کنند پای جوانی آن ها می گذاریم.
مثلا از مجتبی ناراحتم، سر تمرین نیاید حقوقش کم می شود

مجتبی محرمی خیلی علیه من مصاحبه کرده مجتبی را بین بچه ها هم خیلی دوست 
دارم . هربار چیزی گفته اصلا انگار نه انگار. از روزی هم که در نیاوران خانه گرفته یک 
جلسه هم تمرین نیامده است. از او گلایه دارم. آقا مجتبی نیای سر تمرین از حقوقت کم 

می شود، از من گفتن بود!
اگر آب دیدی و شنا نکردی هنر است

اگر آب دیدی و شنا نکردی هنر است.من تا به حال لب به مشروب نزده ام که این هم 
حسن خدادادی است. وقتی خدا به شما چیزی می دهد دیگر خود به خود در خونت 
می رود. ما در خدمت مردم هستیم. مردم خوب ما که این روزها همه می دانیم وضع 
اقتصادی خوبی ندارند و همه به نوعی گرفتار هستند و به سختی زندگی خود را می 
گذرانند. ما یک سری آدم داریم که مثلا کسی گرفتار می شود، همفکری می کنیم و 

کمکش می کنیم.
نفس تماشاگر باید پشت گردن تیم باشد

ماه رمضان تمرین تیم ملی بود زمین شماره ۲ تمرین داشتیم که حضور مردم هم 
آزاد بود. این را هم بگویم که مخالف تمرین پشت درهای بسته هستم؛ نفس تماشاگر 
باید پشت گردن بازیکن باشد، مگر بد است که قبل بازی پنج هزار نفر بیایند و تمرین 
پرسپولیس را نگاه کنند؟ برای بازیکن بهترین روحیه است تا اینکه در را ببندند. بازیکن 

هم می داند اگر بد باشد باید در تمرین جوابگوی مردم باشد. 
حاج آقایی که از علی دایی بهتر بود!

خلاصه آمدم بروم داخل که دیدم یک حاج آقایی با یک فلاسک چای آمد و گفت آقای 
پروین من از آقای دایی بهترم! گفتم خب باشه، چکار کنیم؟ گفت اجازه می دهی من 
تمرین کنم؟ گفتم نه، اول برو داخل دروازه من چند تا پنالتی می زنم اگر گرفتی، آن 
موقع می توانی بیایی تست بدهی. رفتیم و زدیم و طوری زدیم که همه توپ ها گل شد. 
قد کوتاهی هم داشت. گفت خب چه کار باید بکنم؟ گفتم ما افطار خانه آقای مجتبی 

محرمی هستیم. می خواهیم برویم آنجا، می آیی آنجا و تست می گیریم. اول رفتیم حمام 
سمت محله آقا جلال بعد هم رفتیم آنجا. رفتیم حمام عمومی دوش گرفتیم و بعد رفتیم 
افطار کردیم، بعد افطار حاج آقا گفت چه کار باید بکنیم؟ گفتم تست بگیریم دیگر.تست 

هم گرفتیم و مردود شد!
آقای تاج ۵ جلسه محروم کن و محرومیت ها را نبخش!

راستش من راجع به فوتبال اصلا نمی خواستم صحبت کنم. اولا سخت است بعداز سه 
قهرمانی یک مربی تیم را بگیرد. بعد هم تا بخواهد آشنا شود زمان می برد. درست است 
کالدرون دو باخت و یک تساوی داشته ولی به نظرم تیمش بد نیست. من یک ایرادی 
از آقای تاج می خواهم بگیرم، احتمالا ۳-۴ روز دیگر به دیدار او بروم؛ آقای تاج اجازه 
ندهید بازیکنان آنقدر به سمت داور بروند؛ نه فقط استقلال و پرسپولیس، همه ۱۶ تا تیم 
اعتراض می کنند. هر سوتی داور می زند پنج نفر به سمتش می روند. آقای تاج ۵ جلسه 
محروم کن ولی به هیچ عنوان محرومیت ها را نبخشید. داور بیچاره چه گناهی کرده 

است؟ بدتر کار را برای داور سخت می کنند. 
از دیدن بازی استقلال مقابل ذوب آهن کیف کردم

به نظر من پرسپولیس جزو چهار تیم برتر لیگ خواهد بود و بگذارید یک چیزی راجع 
به استقلال هم بگویم.بازی این تیم را مقابل ذوب آهن دیدم و واقعا کیف کردم؛ به مربی 
کاری ندارم ولی دو تیم استقلال و پرسپولیس بازیکن بزرگ و ملی می خواهند، این دو 
تیم باید حداقل دوازده بازیکن ملی داشته باشند ولی جمعه واقعا از بازی هر دوتیم کیف 

کردم.چقدر فوتبال سرعتی و قشنگی بود. امیدوارم به استراماچونی فرصت بدهند؛ 
متاسفانه در تیم هایی که هوادار دارند، نه مدیرعامل و نه هیئت مدیره نقش دارند! مردم 
از بالا فشار می آورند؛ همین کالدرون اگر دو نتیجه ضعیف دیگر بیاورد، تماشاگر برانکو 

را صدا می زند. 
شانس پرسپولیسی برای قهرمانی زیاد است

چون تیم پرسپولیس که دست آقای برانکو بود خیلی خوب بود و بازیکنان چون چند 
سال باهم بازی می کردند چشم بسته هم را پیدا می کردند. علاوه بر این نزدیک ۱۰ تا 
بازیکن خیلی خوب داشتند، چرا نباید قهرمان شوند؟ حتی امسال هم به نظرم شانس 

پرسپولیس برای قهرمانی زیاد است. 
پرسپولیس ارث پدرم نیست

مترجم آقای کالدرون با من تماس گرفت گفت رخصت می دهید من هم گفتم باشه. 
اگز من اجازه ندهم می گویند فکر کرده ارث پدرش است! 

باشگاه برود کاپ بخرد روی آن پلاک نصب کند
همین الان می گویند چرا جام های قهرمانی پرسپولیس در منزل من است. در مورد 
کاپ ها هم آن زمان باشگاه اصلا ساختمانی نداشت که کاپ ها را ببرم! کاپی که الان 
پانصد هزارتومان نمی خرند را به باشگاه بدهم؟ آن زمان صندوق عقب ماشین من 
رختکن پرسپولیس بود. حتی این کاپ ها پلاک هایش هم کنده شده است، باشگاه 

برود سیصدهزار تومان کاپ بخرد و روی آن پلاک هم نصب کند.

علی پروین:

این چه فوتبالیه همه می رن تو سینه داور آقای تاج؟

مهاجم پرتغالی ممکن است پس از پایان قراردادش با یوونتوس دیگر فوتبال بازی 
نکند.

 کریستیانو رونالدو درباره خداحافظی از در یکی، دو سال آینده صحبت کرد. مهاجم 
پرتغالی تا سال ۲۰۲۰ با یوونتوس قرار دارد و پس از آن می تواند کفش هایش را بیاویزد.
ستاره یوونتوس گفت: هنوز فوتبال را دوست دارم. دوست دارم وقتم را با هوادارانم و 
کسانی که کریستیانو را دوست دارند بگذرانم. سن برایم اهمیتی ندارد و تنها ذهنیت 
مهم است. از پنج سال گذشته به این موضوع فکر کردم که خود را بیرون از فوتبال 

ببینم. بنابرین چه کسی می داند یکی، دو سال آینده چه اتفاقی رخ خواهد داد؟
رونالدوی ۳۴ ساله همچنان یکی از بهترین بازیکنان جهان محسوب می شود. 
موفقیت های برنده پنج توپ طلا پس از حضور در تیم های اسپورتینگ لیسبون، 

منچستریونایتد، رئال مادرید و یوونتوس متوقف نشده و ادامه دارد.
با این حال چهره رونالدو فراتر از زمین های بازی است. در سال ۲۰۱۶ شرکت نایکی 

یک پیشنهاد مادام العمر به بازیکن پرتغالی داد. این سومین قرارداد مهم ورزشی پس از مایکل جردن و لبرون جیمز است.
ستاره یوونتوس در پایان گفت: دوست ندارم از کسی تقلید کنم. باید همیشه خودتان باشید اما همیشه می توانید از جزئیات 
کوچک بهره بگیرید و از ویژگی های خوب الگوبرداری کنید نه تنها در میان فوتبالیست ها بلکه در دیگر ورزش ها همچون فرمول یک، 

NBA، گلف، UFC. مثل آنها کار کنید چون مجبور بودند برای کسب موفقیت های بزرگ تلاش زیادی کنند.

احساس درد ستاره جوان پاری سن ژرمن در تمرین اخیر این تیم باعث نگرانی توماس توخل 
شده است.

پاری سن ژرمن در دیدار دوم خود در مرحله گروهی لیگ قهرمانان اروپا باید به مصاف گالاتاسرای 
برود.

کاروان پاری سن ژرمن به ترکیه سفر کرده تا خود را آماده این بازی حساس کند.
ادینسون کاوانی به خاطر مصدومیت و نیمار به خاطر محرومیت نمی توانند پاری سن ژرمن را در 
این دیدار خارج از خانه همراهی کنند اما احتمال دارد که ام باپه هم این بازی را از دست دهد تا 

شرایط برای تیم توخل سخت شود.
ام باپه بعد از نزدیک به یک ماه مصدومیت در دیدار برابر بوردو به شرایط بازی رسید و برای پاری 

سن ژرمن به میدان رفت.
روزنامه اکیپ فرانسه نوشت که آسیب دیدگی ام باپه به صورت کامل برطرف نشده است و او هنوز 

احساس درد دارد.
به نوشته این روزنامه فرانسوی، ام باپه در تمرین روز گذشته پاری سن ژرمن نزد توخل رفت و به او اعلام کرد که در دویدن مشکل دارد و 

احساس درد می کند و شاید به بازی برابر گالاتاسرای نرسد.
پاری سن ژرمن در دیدار نخست خود در فصل جدید لیگ قهرمانان اروپا توانست رئال مادرید را با سه گل شکست دهد این درحالی است 

که گالاتاسرای برابر کلوپ بروژ به تساوی دست پیدا کرد و به دنبال کسب نخستین سه امتیاز خود است.

ام باپه باعث نگرانی توخل شدرونالدو شاید تا 2 سال دیگر از فوتبال خداحافظی کند

تیم ملی والیبال ایران در نخستین بازی خود در جام جهانی مقابل تیم روسیه صف آرایی 
کرد و شکست خورد.

چهاردهمین دوره رقابت های جام جهانی والیبال از روز سه شنبه 9 مهرماه با حضور 
تیم های ایران، روسیه، مصر، کانادا، استرالیا، برزیل، آمریکا، تونس، آرژانتین، ژاپن، ایتالیا 

و لهستان به میزبانی ژاپن آغاز شد.
تیم ملی والیبال ایران در نخستین گام رقابت ها از ساعت ۸:۳۰ مقابل تیم روسیه، 

پرافتخارترین تیم جام صف آرایی کرد و با نتیجه ۳ بر یک شکست خورد.
ست نخست؛ ۲۵ بر ۲۱ به سود روسیه 

ایگور کولاکوویچ بازی را  با ترکیب سعید معروف، امیر غفور، علی شفیعی، فرهاد قائمی، 
میلاد عبادی پور و محمدرضا حضرت پور آغاز کرد. نخستین امتیاز در این ست با برخورد 
توپ سرویس روس ها به تور برای ایران ثبت شد و با امتیاز سرویس علی شفیعی ایران 
با نتیجه ۲ بر صفر پیش بود. در ادامه دو تیم تا امتیاز ۵ برابر پیش رفتند اما در نهایت 
شاگردان ایگور موفق شدند با دفاع قائمی و امتیاز سرویس مجرد نخستین تایم استراحت 
فنی را با نتیجه ۸ بر ۵ پیروز پشت سر بگذارند. ایران برتری خود را تا امتیاز ۱۰ حفظ کرد 
و در ادامه روس ها با کسب سه امتیاز متوالی ۱۲ بر ۱۰ از ایران پیش افتادند تا سرمربی 
تیم ملی تقاضای تایم استراحت دهد که تاثیری نداشت و ایران دومین تایم استراحت 
فنی را با نتیجه ۱۶ بر ۱۴ مغلوب نزد کولاکوویچ رفت. با شروع مجدد بازی روس ها برتری 
خود را تا امتیاز ۲۰ حفظ کردند اما بار دیگر ملی پوشان ایران کار را در امتیاز ۲۰ به تساوی 

کشاندند. در نهایت این ست با برتری ۲۵ بر ۲۱ به سود روسیه به پایان رسید.
ست دوم؛ ۲۵ بر ۱۸ به سود روسیه

نخستین امتیاز در  ست دوم  با دفاع میلاد عبادی پور برای ایران به ثبت رسید. در 
این ست دو تیم بازی برابری تا امتیاز ۵ داشتند و  در ادامه شاگردان ساملوو عملکرد 
بهتری داشتند و در نهایت نخستین تایم استراحت فنی را با نتیجه ۸ بر ۶ پیروز پشت سر 
گذاشتند. روس ها برتری خود را تا امتیاز ۱۰ حفظ کردند و درخشش قائمی و شفیعی بار 
دیگر بازی را در امتیاز ۱۰ برابر کرد. پس از کسب ۴ امتیاز متوالی روس ها در حالی که تیم 
ملی ۱۵ بر ۱۲ عقب بود کولاکوویچ تقاضای تایم استراحت داد. دومین تایم استراحت 
فنی نیز با نتیجه ۱۶ بر ۱۴ به سود شاگردان ساملوو همراه شد. روس ها در خط حمله و 

دفاع عملکرد بهتری داشتند و ست دوم را با نتیجه ۲۵ بر ۱۸ پیروز پشت سر گذاشتند.
ست سوم؛ ۲۶ بر ۲۴ به سود ایران

نخستین امتیاز در این ست برای روس ها ثبت شد. روسیه در این ست از امتیاز ۲ 

برتری خود را حفظ کرد و  در نخستین تایم استراحت فنی را با نتیجه ۸ بر ۵ پیروز پشت 
سر گذاشتند. دفاع و حمله برگ برنده روس ها بود تا با عملکرد خوب در این دو بخش 
برتری خود را حفظ و دومین تایم استراحت فنی را با نتیجه ۱۶ بر ۱۲ به سود خود پشت 
سربگذارند. در حالی که ایران ۴ امتیاز عقب بود با آمدن پوریا یلی به زمین بازی به نفع تیم 
ملی تغییر کرد و درخشش فرهاد قائمی، شفیعی و مجرد یک بار دیگر بازی را در امتیاز 
۱۸ برابر کرد تا ساملوو تقاضای تایم استراحت دهد. عبادی پور ایران را در امتیاز ۲۱ پیش 
انداخت.  در ادامه دو تیم رقابت نزدیک و پایاپایی را داشتند و تا امتیاز ۲۴ مساوی رفتند اما 

در نهایت ایران ۲۶ بر ۲۴ توانست ست سوم را به سود خود خاتمه دهد.
ست چهارم؛ ۲۵ بر ۲۲ به سود روسیه

روسیه نخستین امتیاز را در این ست کسب کرد و در ادامه این تیم ایران بود که با 
درخشش پوریا یلی تیم برتر زمین شد. نخستین تایم استراحت فنی با نتیجه ۸ بر ۵ به 
سود تیم ملی همراه شد. پوریا یلی در این ست نیز به درخشش خود همانند ست سوم 
ادامه داد و ایران تا امتیاز ۱۰ از روسیه پیش افتاد. دومین تایم استراحت فنی با نتیجه ۱۶ 
بر ۱۵ به نفع روسیه همراه شد. بازی پایاپای دو تیم تا امتیاز ۲۰ پیش رفت. در نهایت این 
ست با نتیجه ۲۵ بر ۲۲ به سود روسیه خاتمه یافت تا ملی پوشان ایران نخستین گام را با 
شکست بردارند.  ایران در دومین دیدار خود از ساعت ۵:۳۰ بامداد فردا چهارشنبه مقابل 

مصر صف آرایی می کند.
سعید معروف، جواد کریمی، امیر غفور، پوریا یلی، پوریا فیاضی، فرهاد قائمی، میلاد 
عبادی پور، امیرحسین اسفندیار، علی شفیعی، مسعود غلامی، علی اصغر مجرد، 
محمدرضا حضرت پور و محمدرضا مؤذن ۱۳ بازیکن ایران در چهاردهمین دوره مسابقات 
جام جهانی هستند. سید محمد موسوی بزرگ ترین غایب ایران در این مسابقات است 
که به دلیل خستگی و مشکلات شخصی با موافقت ایگور کولاکوویچ در این مسابقات 

حضور ندارد.
دامغانی کارشناس والیبال ایران:

دست ایران برای حریفان رو شده است
کارشناس والیبال پس از شکست تیم ملی مقابل روسیه گفت: شاید ایگور کولاکوویچ 

لج کرده است که از ترکیب جوان استفاده نمی کند.
محمدرضا دامغانی درباره شکست تیم ملی والیبال مقابل روسیه در نخستین بازی جام 
جهانی گفت: قبل از آغاز مسابقات پیش بینی این بود کولاکوویچ با ترکیب جوان جام را 
آغاز کند اما نمی دانم چرا بار دیگر شاهد حضور ترکیب اصلی بودیم. شاید کولاکوویچ لج 

کرده یا تفکرش اینگونه  و علاقه مند به استفاده از ترکیب اصلی است.
کارشناس والیبال افزود: در ست سوم شاهد بودید با خروج امیر غفور و حضور پوریا 
یلی بازی به نفع ایران تغییر کرد. البته شاید باید به کولاکوویچ حق داد. ساملوو سرمربی 
تیم روسیه در یک سال گذشته با سه ترکیب متفاوت مقابل ایران بازی کرده است و ایران 
چنین بضاعت انسانی را ندارد. متاسفانه از همین نیروی انسانی در اختیار هم به خوبی 
استفاده نمی کنیم. وی تاکید کرد: دست تیم ایران برای همه حریفان رو شده است و 
بازیکنان ایران را کاملا شناسایی کرده اند. افکار کولاکوویچ برایم جای سوال دارد. حضور 
در جام جهانی به غیر از بحث مسائل مالی تاثیری برای حضور در المپیک ندارد. اینکه چرا 
کولاکوویچ از بازیکنانی مثل کریمی و یلی استفاده نمی کند عجیب است. این بازیکنان 
کجا باید محک بخورند و برای رویدادهای مهمی مانند المپیک آماده شوند؟ واقعا پاسخ 
این سوال را نمی دانم و سوال بزرگی است که در ذهن دارم. آیا دستیاران ایرانی به او 

گوشزد نمی کنند؟ شاید هم کولاکوویچ به حرفایشان گوش نمی دهد.
دامغانی ادامه داد: کولاکوویچ می توانست از ابتدا از یلی استفاده کند و به کریمی نیز 
فرصت دهد. امیدوار بودم امروز از ترکیب جوان استفاده کند اما این اتفاق رخ نداد. در 
مجموع به غیر از ست سوم روز خوبی نداشتیم و روس ها در سرویس و دفاع خوب بودند.

وی درباره بازی فردا مقابل مصر گفت: مصری ها در این چند سال گذشته نتواستند 
ایران را شکست دهند. امیدوارم سرمربی تیم ملی فردا از جوانان استفاده کند تا آنها در 

روزهای سخت در المپیک دستش را بگیرند.

روسیه ۳ - ایران یک

والیبال ایران جام جهانی را ناامیدکننده شروع کرد

مقابل  استقلال  بازی  مثبت  نکته  ایران گفت:  فوتبال  کارشناس 
گل ریحان آرامش استراماچونی نسبت به بازی های قبلی بود و این 
در  نامجومطلق   مجید  است.  استقلال  برای  خوبی  خیلی  اتفاق 
خصوص بازی حذفی استقلال مقابل گل ریحان گفت: به عقیده 
من بازی چیز خاصی نداشت. استقلال هنوز از استرس و فشار خارج 
نشده است. امیدوارم این برد بتواند شرایط بد روحی و روانی استقلال 
را برطرف کند تا تیم از این فشار خارج شود. ما براساس این بازی 
نمی توانیم آنالیز مثبتی برای استقلال داشته باشیم. بازیکنان پاس 
اشتباه زیاد می  دادند و در کارهای تهاجمی مشکل داشتیم که اینها فکر 
می کنم به خاطر استرس بود. تیم گل ریحان تیم قابل احترامی است 
و انگیزه زیادی داشت اما در مقابل یک تیم لیگ یکی استقلال باید 
آنقدر قدرتش را نشان دهد که اینگونه تیم ها نتوانند ایستادگی کنند 
اما بازی تقریباً پایاپای بود و در بعضی دقایق نیز تیم حریف شرایط فنی 
بهتری داشت. نامجومطق در ادامه گفت: شاید آنها توان ۱۲۰ دقیقه 
بازی را نداشتند و استقلال توانست از این ضعف حریف استفاده کند 
و به برتری برسد. اگر بخواهیم قضاوت واقعی از این بازی داشته باشیم 

باید بگویم استقلال یک بازی پراشتباه داشت و در کارهای تاکتیکی، 
حفظ توپ و حفظ مالکیت دچار مشکل بود. با این سبک و سیاق 
سخت است که بخواهیم استقلال را جزو مدعیان امسال بدانیم. البته 
استقلال مقابل ذوب آهن بازی خوبی انجام داد و فوتبال با سرعت و 
گردش توپ سریعی را به نمایش گذاشت اما در بازی دیشب نتوانستند 
آنطور که باید موفق باشند. وی در ادامه گفت: تیمی که می خواهد به 
اوج برسد نباید تا این حد بالا و پایین داشته باشد این روند سینوسی 
می تواند تیم استقلال را در ادامه راه دچار مشکل کند. به هر حال خدا 
را شکر که از این مرحله عبور کرد و به دور بعدی جام حذفی رسید. در 
جام حذفی با چهار پنج بازی می شود به قهرمانی رسید و سهمیه لیگ 
قهرمانان آسیا را به دست آورد. به همین خاطر این جام اهمیت بالایی 
دارد. پیشکسوت آبی های تهران در مورد نقش سرمربی استقلال در 
پیروزی شب گذشته گفت: من در تمرینات نیستم و شرایط بازیکنان را 
نمی دانم اما با توجه به شناختی که از آنها دارم و همچنین بازی هایی 
که تاکنون از آنها دیده ام به نظرم رضاوند بازیکنی است که می تواند 
به استقلال کمک کند. استقلال در حال حاضر فاقد یک بازی ساز و 

نظم دهنده به تیم است و با توجه به این شرایط به نظر من بهتر است از 
رضاوند بیشتر استفاده شود ضمن اینکه سجاد آقایی هم وقتی به بازی 
آمد تأثیرگذار بود. نامجومطلق در ادامه گفت: با توجه به اینکه این روزها 
فشار زیادی روی تبریزی وجود دارد به نظر من بهتر است یکی دو بازی 
استراحت کند و این مسئله هم می تواند به نفع استقلال باشد و هم به 
نفع خود او. باید از جوان ها بیشتر استفاده شود. گل نکردن پنالتی در 
مقابل گل ریحان ناشی از این فشار و استرس است او در ذوب آهن جزو 
بهترین های لیگ بود اما الان استرس زیادی دارد و به همین خاطر فکر 
می کنم اگر یکی دو هفته استراحت کند به نفع خودش و تیم خواهد 
بود. وی افزود: به هر حال کار سرمربی خوب بود، تعویض های خوبی 
او فراهم شود استراماچونی افکار  باید شرایط لازم برای  انجام داد. 
خوبی دارد و این را با توجه به بازی مقابل ذوب آهن می گویم. استقلال 
تیمی است که هفته به هفته بهتر می شود. نکته مثبت بازی این بود که 
آرامش استراماچونی نسبت به بازی های قبلی بیشتر بود و دیگر شاهد 
حرکات عجیب او نبودیم و این اتفاق خیلی خوبی است و به نظر من 
با یکی دو برد دیگر تیم از لحاظ روحی بهبود پیدا می کند. کارشناس 

فوتبال ایران در مورد سیستم دفاعی استقلال که با سه مدافع بازی 
می کند، گفت: البته تیم های دیگر هم با این سیستم بازی می کنند 
اما سبک استراماچونی در نوع خودش جالب است و تفاوت دارد. 
نقشی که بازیکنان در این سیستم ایفا می کنند کاملًا مشهود است. 
البته مهم تر از هر چیزی ابزاری است که سرمربی  برای موفق شدن 
باید در اختیار داشته باشد. باید زمان بیشتری به او بدهیم و در آینده 
بهتر می توانیم در مورد استقلال صحبت کنیم الان چیزی که به چشم 
می آید استقلال از لحاظ ابزار دچار مشکل است. نامجومطلق در مورد 
بازی این هفته استقلال مقابل گل گهر سیرجان در لیگ برتر گفت:  
ان شاءالله که این بازی سرآغاز جهش استقلال و امتیازگیری این تیم 
باشد. ما منتظر این هستیم که استقلال با یکی دو برد دیگر از فشار 
خارج شود. گل گهر یکی از تیم های قابل احترام فوتبال ما است اما 
قطعاً پیروزی مقابل این تیم می تواند به استقلال برای خارج شدن از 
فشار کمک کند. امیدواریم این اتفاق پس از برد دیشب بیفتد. استقلال 
در هفته های اخیر پراسترس بازی می کرد و من امیدوارم در بازی های 

بعدی هم به پیروزی برسد تا بازیکنان از فشار و استرس خارج شوند.

نامجومطلق:

 نکته مثبت استقلال آرامش سرمربی بود
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 رئیس جمهوری گفت: جامعه بین المللی باید با اتخاذ تصمیمی قاطع و اقداماتی موثر 
با رویکرد خصمانه و یکجانبه گرایانه آمریکا مقابله نماید. 

حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی در اجلاس سران کشورهای عضو اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا اظهار داشت: بسیار خوشحالم که فرصت تاریخی حضور در اجلاس 
بزرگ سران اتحادیه اقتصادی اورآسیا در شهر زیبا و تاریخی ایروان، همزمان با مهیا 
شدن مقدمات اجرای موافقت نامه موقت ترتیبات تجاری جمهوری اسلامی ایران با این 
اتحادیه، فراهم گردید. لازم می دانم از جناب آقای پاشینیان، نخست وزیر محترم جمهوری 
ارمنستان برای برگزاری این نشست مهم و میهمان نوازی شایسته، صمیمانه سپاسگزاری 

نمایم.
رئیس جمهوری اضافه کرد: نشست سران کشورهای عضو اتحادیه اقتصادی اورآسیا، 
فرصتی مغتنم برای  تبادل نظر و چاره اندیشی درخصوص پاره ای از موضوعات و مسائل 
بین المللی و منطقه ای است و امیدوارم نتایج ارزشمندی از گفت وگوهای این نشست 
حاصل شود. وی افزود: نظام جهانی بر پایه چندجانبه گرایی و همکاری های مشترک 
کلیه اعضای جامعه بین المللی استوار است و همه کشورها به حکم تعهد و مسئولیت 
بین المللی خود و در راستای حفظ صلح، امنیت، ثبات و نظم بین المللی، موظف به مقابله 

با یک جانبه گرایی هستند.  
رئیس جمهوری با بیان اینکه مقاومت و تقابل برخی از کشورها از جمله جمهوری 
اسلامی ایران با اقدامات  خصمانه  و یکجانبه گرایانه ایالات متحده آمریکا، باعث مواجه 
شدن این کشور با تحریم های شدید و غیرانسانی شده است، افزود:  آمریکا در سال های 
اخیر با اعمال رویکرد یکجانبه و بی توجهی به تعهدات، و توافقات بین المللی و زیر پا 

گذاشتن موافقت نامه های دوجانبه، بسیاری از کشورهای دیگر از جمله؛ چین و روسیه، 
همچنین تعدادی از متحدین خود را هدف قرار داده است.  

وی اضافه کرد: به اعتقاد ما، جامعه بین المللی باید با اتخاذ تصمیمی قاطع و اقداماتی 
موثر با رویکرد خصمانه و یکجانبه گرایانه آمریکا مقابله نماید. اقدامات قهری امریکا و 
استفاده از دلار به عنوان یک سلاح، به تروریسم اقتصادی منجر خواهد  شد و زندگی مردم 

عادی را هدف قرار خواهد داد.
اعضاء سازمان ملل متعهد به رعایت و حمایت از اجرای مفاد برجام می باشند  
رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: اجرای برجام به عنوان الگوی کارآمدی از موفقیت 
دیپلماسی چندجانبه برای حل و فصل مسائل بین المللی، مستلزم اجرای کامل تعهدات 
متقابل از سوی همه امضاکنندگان آن می باشد و کلیه اعضاء سازمان ملل، متعهد به 

رعایت و نیز حمایت از اجرای مفاد آن هستند.
روحانی تاکید کرد: جمهوری اسلامی  از امضاءکنندگان توافق برجام انتظار دارد در 
راستای اجرایی شدن آن اقدام نمایند و در شرایط حساس کنونی علاوه بر نقش اعضای 
باقی مانده در برجام، حمایت سایر کشورها از این دستاورد چندجانبه جهت حفظ و 

ارتقای همکاری ها، امنیت و ثبات منطقه ای و بین المللی ضروری است.
رئیس جمهوری گفت: متأسفانه در نتیجه اقدامات مخرب آمریکا، امروزه شاهد ایجاد 
مشکلات فراوان در روابط اقتصادی کشورها، رشد روزافزون فقر، ناامنی، مهاجرت و کاهش 
رشد اقتصادی در جهان هستیم و استمرار این فضای تنش آلود، لطمات غیرقابل جبرانی 
را به دنبال خواهد داشت. در چنین فضای توام با بیم و ناامیدی در نظام بین الملل، لاجرم 
نیازمند همکاری های اقتصادی چندجانبه و منطقه ای به موازات چندجانبه گرایی در نظام 

بین الملل هستیم. وی تاکید کرد: همکاری جمعی و منطقه ای در قالب اتحادیه های 
اقتصادی، تجاری و سیاسی  مانند اتحادیه  اقتصادی  اورآسیا، سازمان  همکاری های 
اقتصادی )اکو(، سازمان همکاری شانگهای و مجمع گفت و گوی آسیایی )ACD( به 
عنوان مهمترین ابزارها در همگرایی اقتصادی  ـسیاسی منطقه ای مورد حمایت جمهوری 
اسلامی ایران است. رئیس شورای عالی امنیت ملی با تشریح سیاست ایران در منطقه 
اظهار داشت: سیاست جمهوری اسلامی ایران حفظ صلح و ثبات در منطقه و از جمله 

خلیج فارس و تأمین آزادی و امنیت کشتی رانی بویژه در تنگه هرمز است.  
روحانی با اشاره به تحولات رخ داده در منطقه خلیج فارس و دریای عمان تصریح کرد: 
حوادث اخیر، این امنیت را به شکل جدی در معرض خطر قرار داده است. امنیت و صلح 
در خلیج فارس، دریای عمان و تنگه هرمز با مشارکت کشورهای این منطقه تأمین می شود 
و همان گونه که در نشست سالیانه مجمع عمومی سازمان ملل متحد مطرح کردم، همه 
کشورهایی را که از تحولات خلیج فارس و تنگه  هرمز متأثر می شوند به »ائتلاف امید« یعنی 

»ابتکار صلح هرمز Hormoz Peace Endeavor « دعوت می کنم.  
تشریح اهداف ائتلاف امید 

وی در تشریح اهداف ائتلاف امید خاطرنشان کرد: هدف این ائتلاف ارتقای صلح، 
ثبات، پیشرفت و رفاه همه ساکنان تنگه هرمز و تفاهم متقابل و روابط صلح آمیز و دوستانه 
میان آنهاست. این ابتکار حوزه های مختلف همکاری مانند تأمین همگانی امنیت انرژی، 
آزادی کشتی رانی و انتقال آزادانه نفت و سایر منابع نسبت به کشورهای حوزه تنگه هرمز 

و فراتر از آن را در برمی گیرد.
ایران متنوع سازی روابط  اراده جمهوری اسلامی  اینکه  بر  تاکید  با  رئیس جمهوری 
اقتصادی و تکیه بر اصول اقتصاد مقاومتی و همکاری های فعال تر منطقه ای و بین المللی 
است، ابراز داشت: امضای موافقتنامه تجاری جمهوری اسلامی ایران و اتحادیه اقتصادی 
اورآسیا، بیانگر دیدگاه جامع و سازنده ایران، همراه با اراده سیاسی در کمک به توسعه 
روابط اقتصادی - تجاری چندجانبه و منطقه ای است. اجرایی شدن موافقتنامه فی مابین 

قدمی در مسیر تقویت ساختارهای تجاری چند جانبه تلقی می شود.
روحانی با بیان اینکه موقعیت جغرافیایی ایران امکان اتصال ترانزیتی قاره های اروپا و 
آسیا و کشورهای مختلف در غرب، شرق، شمال و جنوب را به همدیگر فراهم می سازد، 
عنوان کرد: ما علاقه مندیم از این موهبت برای کمک به توسعه پایدار و رشد کشورمان و 

همگرایی اقتصادی سایر کشورهای منطقه به بهترین وجه استفاده کنیم.  
کارگروه ویژه ای برای اجرای ایده فرصت های سرمایه گذاری تشکیل شود

وی افزود: جمهوری اسلامی ایران ظرفیت ها و زیرساخت های گسترده ای در مناطق 
آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی به  ویژه در جنوب شامل منطقه آزاد چابهار و شمال 
شامل امیرآباد در استان مازندران، انزلی در استان گیلان، منطقه آزاد تجاری ارس در 
آذربایجان شرقی ایجاد کرده و این مناطق برای گسترش همکاری های تجاری با اتحادیه 
اقتصادی اورآسیا آماده است. به همین مناسبت از سرمایه گذاران اتحادیه اقتصادی 
اورآسیا دعوت می کنم از توانمندی های مذکور برای توسعه مناسبات فی مابین استفاده 
کنند. رئیس جمهور با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران با تصویب و لازم الاجرا کردن 
یکی از جامع ترین قوانین تشویق و حمایت از سرمایه گذاری خارجی، آمادگی دارد میزبان 
سرمایه گذاران و کارآفرینان اتحادیه اقتصادی اورآسیا و برگزاری نشست های فرصت های 
با  کشورهای  عضو  هرگونه  همکاری   از  گفت:  باشد،  نزدیک  درآینده  سرمایه گذاری 
اتحادیه  اورآسیا در حوزه های مالی  و بانکی و سرمایه گذاری به ویژه از طریق مکانیزم های 
جدید و موثر استقبال کرده و پیشنهاد می کنم کارگروه ویژه ای جهت اجرایی  کردن 
ایده فرصت های سرمایه گذاری مشترک در حوزه اوراسیایی توسط نمایندگان  محترم 

دولت های عضو اتحادیه  و جمهوری  اسلامی ایران تشکیل شود.

از عمان و آبه تاعمران خان و عادل عبدالمهدی 

»تهران« چهارراه میانجی ها 

از بین رفتن شانس آمریکا در مذاکره با ایران در حاشیه اجلاس سازمان ملل، یکی از 
مهمترین رویدادهای این روزهای عرصه سیاست بین الملل بود. این اتفاق دقیقا پس از 
آن افتاد که مکرون رئیس جمهور فرانسه در تلاش هایی پی در پی سعی داشت باوجود بی 
تجربگی سیاسی، معامله میان تهران و واشنگتن را پس از خروج ترامپ از برجام جوش 
دهد. اما آنچه رقم خورد، ناکامی اروپا در آشتی دادن و برقراری صلح بود. نتیجه ای که بیش 
از هرچیز، اهمیت  همان میانجی های سنتی آسیایی و همسایه ایران را بیش از پیش نمایان 
ساخت. حال شاید این جالب باشد که ببینیم میانجی های مطرح درباره تنش زدایی در 

خاورمیانه چه کسانی هستند؟
عمران خان؛ زیر بلیط تهران

نخست وزیر پاکستان یکی از اولین گزینه هایی بود که هم از طرف آمریکا و هم از طرف 
عربستان به عنوان یک عنصر میانجی مطرح شد. او البته از برخی جنبه ها زیر بلیط ایران نیز 
هست. در ماجرای مجادلات میان افغانستان و پاکستان، و همچنین درگیری هند و پاکستان 
بر سر کشمیر، ایران طرف پاکستان را گرفت. این درحالی است که ایران به صورت عادی 
باید بخاطر ماجرای عدم نظارت ارتش و پلیس پاکستان به مرزهای مشترک با ایران -که 
اسباب ورود تروریست ها و قاچاقچیان را به کشور فراهم آورده است- از دست دولت عمران 
خان شاکی باشد. با این حال مواضع مقامات ایرانی کاملا نشان دهنده نزدیکی مواضع این 
کشور به پاکستان دارد. در همین راستا سردار سرلشگر باقری فرمانده ستاد کل نیروهای 
مسلح ایران برای کاهش تنش میان هند و پاکستان تاکنون بارها به صورت حضوری و تلفنی 
وارد رایزنی شده است.  با این حال بازی عمران خان در ایران و حضور وی در شهر مقدس 
مشهد و دیدارش با مقامات ایران نشان داد که اراده وی برای شکل دادن به یک بازی بین 
المللی جدی است. پاکستان هم روابط جدی و دیرینه با عربستان سعودی دارد و ارتباطات 
اقتصادی-نظامی گسترده ای را با این کشور برقرار کرده است، و هم رابطه خوبی با آمریکا 
نیز دارد. وی که مرداد سال گذشته به عنوان نخست وزیر پاکستان قسم یاد کرده، ارادت 
شدیدی به علی شریعتی و اقبال لاهوری، دو روشنفکر دینی پارسی زبان دارد. این پزشک 
برجسته و بازیکن سابق تیم ملی کریکت پاکستان که فعال حقوق بشر و صاحب بیمارستان 
بردفورد نیز هست، قصد دارد لیست بلند افتخارات خود از فلسفه و اقتصاد و موسیقی تا 
تفسیر ورزشی را تا سطح نامزدی برای جایزه نوبل نیز ارتقاء دهد. وی در هفته گذشته یعنی 
سپتامبر ۲۰۱9 اعلام کرد که »ترامپ« از او خواسته میان ایران و آمریکا میانجی گری کند. 
همچنین وی اندکی بعد نیز پس از دیدار با بن سلمان ادعا کرد که ولیعهد عربستان از او 

خواسته تا برای کاهش تنش از طرف عربستان با ایرانی ها صحبت کرده و پادرمیانی کند.
عیار دیپلماتیک سلطان عمان

سلطان قابوس و عمانی ها نیز سال های سال است که قبل از پیروزی انقلاب نیز زیر 
بلیط ایران هستند. همانطور که امروز بشار اسد قدرت خود در سوریه را به لطف ایران دارد، 
ایرانی ها نیز در ماجرای شورش چریک های ظفار عمان و یمن جنوبی شرکت داشته و 
نقشی بی بدیل در حفظ حکومت خاندان سلطان قابوس داشتند. از طرفی ریشه عمانی ها 
به خوارج می رسد و با توجه به خوانش محافظه کارانه و صلح طلبانه آنان از دیدگاه خوارج، 
آنها معتقدند که هرگز نباید دو کشور یا دو گروه مسلمان در برابر هم قرار گیرند و جنگ و 
نزاع تنها میان کفار یا میان مسلمانان و کفار رخ می دهد. به همین خاطر از دیرباز نقش 
عمان به عنوان یک کشور کم جمعیت و ثروتمند و آرام، نقشی میانجی گرایانه و صلح طلبانه 
بوده است. عمان از زمان احمدی نژاد )سال 9۱( محل بحث و گفتگو میان ایران و آمریکا 
بود. میانجیگری سلطان قابوس شاه عمان در ماجرای برجام نیز قابل توجه بود. این سنت 
میانجیگری عمان بین ایران و آمریکا تا آنجا ادامه یافته است که ظریف و روحانی اولین دیدار 
خود را در اجلاس جنجالی امسال سازمان ملل -که بحث امکان دیدار مستقیم ترامپ و 

روحانی در آن جدی شد- به دیدار با وزیر خارجه عمان اختصاص دادند!
آبه؛ همچنان امیدوار

شینزو آبه یکی دیگر از میانجی هایی است که اخیرا به بازی میانجی ها دعوت شده است. 
حضور بی سابقه نخست وزیر ژاپن در ایران آنهم بعد از ۴۰سال، خود نمادی از شکل گیری 
یک میانجی جدید در بازی بود. دیدار جنجالی وی به همراه نامه ترامپ با شخصیت 
سیاسی اول ایران یعنی آیت الله خامنه ای پایان امیدواری او برای ایجاد آشتی میان ایران و 
آمریکا نبود، بلکه سایر اظهارات و سخنان اخیر وی نیز حاکی از تلاش وی برای ایفای این 
نقش مهم سیاسی است. آبه به عنوان نخست وزیر صنعتی ترین کشور آسیایی، هنوز اراده 

آن را دارد که بتواند بحران در غرب آسیا را با نقش خود مدیریت کند.
عادل عبدالمهدی؛ یک میانجی عادل

بسیاری از کارشناسان سعودی از ابتدا بر این باور بودند که عراق و عادل عبدالمهدی 
نخست وزیر این کشور گزینه مناسبی برای میانجیگری بین ایران و عربستان، و همچنین 
ایران و آمریکا نیستند. عراقی ها بیشتر به ایران نزدیک هستند و قضاوت و میانجی گری آن ها 
بی طرف نخواهد بود. این دیدگاهی است که نشریه العرب نزدیک به سعودی ها مطرح کرد 
و اتهام حمله به آرامکوی عربستان از خاک عراق را نیز در آن نشریه مطرح کرد. البته خود 
عراقی ها به این مسئله اهمیتی نمی دهند. ناظم دباغ از تحلیلگران عراقی و نماینده اقلیم 
کردستان عراق در ایران در گفتگوی اخیر خود با »نامه نیوز« اعلام کرده است که رویدادهایی 
مثبت در زمینه شکل گیری گفتگو و صلح میان عربستان و ایران به میانجیگری عراق افتاده 
است. زبان و قومیت مشترک با عربستان، و رابطه اقتصادی و مذهبی با ایران، دو شرطی 
هستند که عبدالمهدی و دولت عراق برای ایفای نقش میانجی گری از آن برخوردار هستند. 
عبدالمهدی از جمله چهره های عراقی است که مکتب های فکری متعدد و حتی متناقضی 
را تجربه کرده است. در جوانی تحت تاثیر اندیشه های پان عربیسم قرار گرفت و به شدت 
پان عربیسم شد. با ظهور حزب بعث به این حزب متمایل شد و از بعثی های متعصب قبل 
از به قدرت رسیدن حزب بعث شد. پس از آن که افراط گرایی های حزب بعث در حذف 
مخالفان سیاسی فزونی گرفت، از این حزب جدا شد، به فرانسه رفت و در آنجا با سید محمد 
باقر حکیم و مجلس اعلای اسلامی آشنا و در دهه هشتاد رسما یک فرد شیعی معتدل و 
عضو مجلس اعلای اسلامی عراق شد. سابقه گرایش های عربگرایانه عبدالمهدی در کنار 
تشیع عادل عبدالمهدی، زمینه مناسبی برای مذاکره سازی فراهم آورده است. به طوری که 

دیدیم وی رسما اعلام کرد که موفق شده ایران و عربستان را برای مذاکره آماده کند.
امانوئل مکرون؛ میانجی ناکام

سیاست خارجی مکرون نیز مانند رفتار اقتصادی او چنگی به دل نمی زند. تا قبل از 
مکرون، فرانسه در مذاکرات مختلف )بخصوص در زمان اولاند( نقش »پلیس بد« را در 
مذاکرات با کشورهای خاورمیانه و از جمله ایران ایفا می کرد. اما با روی کار آمدن مکرون، او 
سعی کرده به عنوان میانجی خودی نشان دهد و خود را گزینه کسب »جایزه صلح نوبل« 
کند. اما این خواسته او محقق نشد. در جریان تلاش های امانوئل جوان برای مذاکره با 
روحانی، رئیس جمهور ایران به او بارها گفت که شرط مذاکره وی با ترامپ، برداشتن همه 
تحریم ها است. مکرون با وجود مطرح کردن این بحث، اما نتوانست مانند مرکل قاطعانه 
بگوید که »از نظر غرب این خواسته واقع بینانه نیست!«. با این حال سیاست های یک بام 
و دوهوای او در ماجراهای مختلف ادامه داشت. بیانیه مشترک فرانسه با آلمان و انگلیس 
در نسبت دادن بدون مدرک ماجرای حمله هوایی یمنی ها به آرامکوی عربستان، همراهی 
او، مانع  نامتوازن  با ترامپ در ماجرای معامله قرن در فلسطین، و سایر سیاست های 
ایجاد اعتماد کافی برای وی گشت. از سوی دیگر، ترامپ نیز با این ذهنیت که فشارهای 
اقتصادی او به ایران جواب خواهد داد، شرط ایران برای مذاکره را پاسخ نگفت و در این میان 
تنها امانوئل مکرون بود که ناکام بزرگ صحنه سیاست بود. تلاش های پی درپی و دوندگی 
های متمادی او برای ایجاد یک عکس تاریخی که حاصل دست دادن روحانی و ترامپ بود، 

به سرانجام نرسید و هرچه بافته بود رشته شد.

روحانی در اجلاس سران اتحادیه اقتصادی اوراسیا؛

جامعه بین الملل با یکجانبه گرایي آمریکا مقابله کند 

 یک تحلیلگر مسائل بین الملل در واکنش به عملیات زمینی نیروهای یمنی 
علیه عربستان و گمانه زنی ها درباره حمله آرامکو گفت: از آنجا که عملیات 
زمینی یمنی ها علیه نظامیان تا دندان مسلح عربستانی صورت گرفته، کسی 
نمی تواند بگوید که یمنی ها نباید چنین می کردند. زیرا عملیات آنها علیه 

نظامیانی بوده که قصد تجاوز به خاک یمن را داشتند.
جنگ احتمالی آینده محدود به ایران و عربستان نخواهد بود

 حسن بهشتی پور در گفت و گویی درباره حمله اخیر آرامکو و سناریوهای 
موجود درباره آن گفت: گمانه اولی که می تواند درباره حمله آرامکو وجود 
داشته باشد این است که کار اسرائیل باشد تا بهانه ای برای حمله به ایران 
فراهم کرده باشد. در مورد این احتمال می توان گفت در عالم سیاست 
هراتفاقی ممکن است و در تحلیل رویدادها هم تحلیلگر می تواند هر پدیده 
ای را به پدیده دیگر ربط دهد و در تحلیل دلایل و چرایی وقوع یک حادثه 
و مسئولیتهای آن برای کشورها منافع تعریف کرده و اهداف آنها را به نقد 

بکشد.
وی افزود: اما اینکه تحلیل ها چقدر منطبق با واقعیت است بستگی به روش 
و اصولی دارد که تحلیل گر به کار می گیرد و ارائه فکت ها، شواهد و اسناد 
دقیق که همه این ها در یک تحقیق جامع امکان پذیر است و نمی توان در 

یک تحلیل مختصر به همه جوانب آن پرداخت .
این تحلیل گر بین المللی گفت: اگر آن گونه که ادعا می شود دولت اسرائیل 
چنین کاری کرده تا از یک طرف آمریکا و عربستان را به جنگ با ایران ترغیب 

کند و از طرف دیگر سهام آرامکو را بعد از این حمله به ثمن بخس بخرد.  
باید این واقعیت را نیز در نظر بگیریم که آنها می دانند جنگ احتمالی آینده 
محدود به ایران و عربستان نخواهد بود، بلکه کل منطقه را در برمی گیرد. در 
چنین جنگ احتمالی اگر اسرائیل بیش از ایران و عربستان ضرر نکند، کمتر 

هم نخواهد کرد. بنابراین این احتمال بسیار ضعیف است.
وی در ادامه با بیان گمانه دوم گفت: حالت دوم این است که حمله آرامکو 
کار ایران و با هدف پیشبرد سیاست منطقه ای خود بوده باشد. کسانی که 
مدعی مسئولیت ایران در قبال حمله به تاسیسات نفتی آرامکو درعربستان 
هستند، می گویند چون رییس جمهور ایران قبلا گفته بود »یا همه نفت 
صادر می کنند یا اگر ایران نتواند نفت صادر کند سایر کشورها هم نفت صادر 
نخواهند کرد.« ایرانی ها حرف خود را عملی کردند. این افراد از سوی دیگر به 
موضوع حمله به کشتی های نفتکش در خلیج فارس و سایت نفتی فجیره در 
امارات اشاره می کنند و حمله سهمگین به تاسیسات نفتی عربستان را  دقیقا 

در راستای اجرای همین سیاست می دانند.
بهشتی پور گفت: عده دیگری هم معتقدند ایران این عملیات را انجام داد 
تا از موضع قدرت وارد مذاکره مستقیم با عربستان و امارات شود و طرح صلح 
هرمز که از سوی آقای روحانی در مجمع عمومی سازمان ملل مطرح شد در 
واقع بخش تکمیلی این سیاست بود. اما چرا باید بگوییم که این حمله کار 
ایران نبود؟ زیرا ایران در شرایطی که با آمریکا و متحدانش بر سر مسائل برجام 
درگیر است و با گسترده ترین تحریم های طول تاریخ روبرو است و نیز منطقه 

در وضعیت بحرانی قرار دارد هیچ انگیزه ای برای ایجاد نا امنی بیشتر ندارد.
وی اظهار داشت: طرف ایرانی می داند افزایش ناامنی در منطقه به معنای 
تا بتواند در منطقه حضور بیشتری  فراهم کردن بهانه برای آمریکا است 
داشته باشد و بازهم سلاح بیشتری به کشورهای منطقه بفروشد. در این 
میان، حتی امکان شروع تحمیل جنگی جدید از طرف آمریکا و متحدانش 
به منطقه وجود داشته و دارد. پس بسیار دور از ذهن است که ایران صرفا 
بخاطر ممانعت از فروش نفت سایر کشورها و نیز زمینه سازی برای مذاکرات 

با عربستان دست به چنین ریسک بزرگی زده باشد.
حمله آرامکو به احتمال زیاد کار نیروهای یمنی بود

بهشتی پور در ادامه به گمانه سوم اشاره کرد: سناریوی آخر این است که 
حمله کار نیروهای یمنی در حال جنگ با عربستان و امارات باشد. حوثی ها 
در کنار سایر نیروهای مردمی و ملی یمن بیش از چهار سال است که در برابر 
ارتش های مسلح به پیشرفته ترین سلاح ها مقاومت می کنند و این کار از 
یک گروه تروریستی بر نمی آید. به باور من از سه گمانه موجود، احتمال اینکه 
یمنی ها عملیات حمله به تاسیسات نفتی آرامکو درعربستان را انجام داده 
باشند، بیش از دو گمانه دیگر است. بااین حال، باید این واقعیت را در نظر 
بگیریم که قدرت نمایی یمنی ها می تواند زمینه سازی برای ایجاد تمایل بیشتر 

عربستان برای رسیدن به راه حلی صلح آمیز در مورد یمن باشد.
وی افزود: راه حلی که از یک سو، امنیت مرزهای جنوبی عربستان با یمن به 
طول ۱۳۰۰ کیلومتر را تامین می کند و از سوی دیگر، به استقرار یک دولت 

مقتدر و مستقل در صنعا که نماینده اکثریت مردم یمن باشد، کمک کند. 
دولتی که بی شک تهدیدکننده منافع عربستان نیست؛ اما مانند چهار دهه 

گذشته وابسته به ریاض هم نخواهد بود.
بهشتی پور با بیان اینکه تنها حوثی ها یا انصارالله یمن نیستند که علیه 
تجاوز عربستان مقاومت نشان می دهند، گفت: نیروهای یمنی مخالف 
تجاوز عربستان متشکل از طیف های مختلف هستند. ولی غربی ها مایلند تا 
عملیات های نظامی یمنی ها علیه عربستان را تنها به حوثی ها نسبت دهند. 
در صورتی که جنگ با عربستان از سوی مجموعه نیروهای یمنی مخالف 
تجاوز صورت می گیرد. این نیروها متشکل از  ارتشی ها، حوثی ها و حتی 

ملی گرایان هستند.
عربستان از جنگ با یمن هیچ نتیجه ای نگرفته است

وی بیان کرد: از آنجا که عملیات زمینی یمنی ها علیه نظامیان تا دندان 
مسلح عربستانی صورت گرفته، کسی نمی تواند بگوید که یمنی ها نباید 
چنین می کردند. زیرا عملیات آنها علیه نظامیانی بوده که قصد تجاوز به 
خاک یمن را داشتند. ضمن اینکه منطقه عملیات نیز علیه نظامیان بیگانه و 
در خاک یمن بوده است. عربستانی ها طی این عملیات با شبیخون نظامی 
نیروهای یمنی مواجه شدند. به نظر می رسد که این عملیات ها می توانند در 
معادلات قدرت اثرگذار بوده و عربستانی ها را وادار کند تا پیشنهاد آتش بسی 
را که پیشتر از سوی انصارالله و سایر گروه های مبارز یمنی مطرح شده بود، 

بپذیرند و پای میز مذاکرات قرار بگیرند.

بهشتی پور گفت: بیش از ۴ سال است که عربستان به بدترین شکل ممکن 
و با مدرن ترین سلاح ها دست به جنایت علیه ملت مظلوم یمن می زند و هنوز 
از این اقدام خود هیچ نتیجه ای نگرفته است. بنابراین حمله نظامی یمنی ها 
علیه نیروهای متجاوز سعودی احیاگر این نظر خواهد بود که باید مذاکراتی 

جدید برای حل و فصل این موضوع انجام گیرد.
سعودی ها جلو ضرر را هرجا بگیرند منفعت است

وی اظهار داشت: سعودی ها جلو ضرر را هرجا بگیرند منفعت است. 
به هرحال کشته شدن انسان ها از دو کشور اسلامی به ضرر هر دو طرف 
است و تنها کسانی که از ادامه چنین جنگی سود خواهند برد، آمریکای ها، 
فرانسوی ها و انگلیسی ها هستند که سلاح بیشتری می فروشند. از طرف 
دیگر اسرائیل نیز از کشته شدن یمنی ها، عربستانی ها و اماراتی ها خشنود 

خواهد شد.
این تحلیل گر مسائل بین الملل در پاسخ به اینکه آیا ائتلاف به رهبری 
عربستان پس از عملیات گسترده زمینی یمنی ها بازهم می تواند بگوید 
حمله کار ایران بوده، گفت: به نظر من، آنها در پایان هر ماجرایی بازهم حرف 
خود را می زنند و در این باره نیز خواهند گفت که عملیات زمینی یمنی ها 
ربطی به حمله آرامکو نداشته است. به باور من نیز این دو حمله باهم قابل 
مقایسه نیستند زیرا در آرامکو، حمله ای هوایی با کمک فناوری صورت 
گرفت. ولی در عملیات اخیر یمنی ها، یک شبیخون موفق زمینی به نیروهای 

متجاوز عربستانی اتفاق افتاد. 

یک تحلیل گر مسائل بین الملل:

 سعودی ها جلو ضرر را هرجا بگیرند منفعت است

جواسیس  برخی  احکام  تشریح  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
دستگیر شده در کشور گفت: علی نفریه به دلیل جاسوسی به نفع 
سرویس اطلاعاتی آمریکا به ١٠ سال حبس، محمدامین نسب 
به ١٠ سال حبس، محمدعلی  انگلیس  برای  برای جاسوسی 
باباپور به دلیل جاسوسی برای آمریکا به ١٠ سال حبس و فرد 
دیگری به جرم جاسوسی برای آمریکا به اعدام محکوم شده که 

پرونده به دیوان عالی کشور ارسال شده است.
 غلامحسین اسماعیلی در یازدهمین نشست خبری خود با 
خبرنگاران به موضوع بازگردان برخی زمین ها به بیت المال اشاره 
کرد و گفت: اخیرا وزارت اطلاعات به موضوع پرونده ۸۵ هزاز 
متری در شهرک غرب اشاره کرد که در این پرونده با ارزش پنج 
هزار میلیارد تومان قوه قضائیه همکاری بسیاری خوبی داشت و 
اسناد مالکیت این زمین ها نسبت به شصت هزار متر آن صادر 

می شود.
پلاک ۲۱۰۸سولقان  اراضی  به  مربوط  پرونده  در  افزود:  وی 
۷۱ هکتار از اراضی دولتی مترصد شده است. اراضی تقی آباد 
با پنجاه هزار هکتار با ارزش هزار میلیارد تومان رفع تصدی شد. 
پلاک ۷9 سوهانک هم به اداره منابع طبیعی بازگشت. اراضی 
بوستان ولایت با هفت هکتار در اختیار شهرداری تهران قرار گرفت 
. در اراضی شمیرانات با ارزش پنجاه میلیارد تومان تحویل اداره 

منابع طبیعی استان شد.
رفع تصرف از ۱۶۷هزار هکتار از اراضی کشور

سخنگوی قوه قضائیه ادامه داد: بیش از ۳۵مورد استرداد اموال 
به نهاد های مختلف داشتیم. ۱۰ هزار میلیارد تومان زمین در 
استان تهران از ید زمین خواران گرفته شد و عملا تحویل نهادهای 
متولی زمین و مسکن شد. به طور کلی ۱۶۷هزار هکتار از اراضی 

در کشور رفع تصرف شده است.
صدور احکام در برخی پرونده های اقتصادی

های  پرونده  برخی  در  احکام  صدور  به  ادامه  در  اسماعیلی 
اقتصادی خبر داد و گفت: ایوب عطا کام به حرم مشارکت در 
اخلال در نظام اقتصادی از طریق قاچاق ارز به بیست سال حبس 
و یک میلیارد جزای نقدی محکوم شده است. ولی  و هشتاد 
حاجی پور جنکانلو هم به تحمل هشت سال حبس و محرومیت 
دایم از خدمات دولتی و پنج هزار یورو جریمه محکوم شده است. 
امیر موسایی به جرم مشارکت در اخلال در نظام اقتصادی به 
شش سال حبس و پنج میلیون و چهارصد هزار یورو جریمه شده 
است. شهرام حمامی به دوازده سال حبس به جرم اخلال در نظام 
اقتصادی و پرداخت ۴۵ میلیارد ریال جزای نقدی محکوم شده 

است.
وی افزود: امیر بهادری به جرم اخلال در نظام اقتصادی به ۱۰ 
سال حبس و جزای نقدی محکوم شده است. حمزه قنبری به 
جرم اخلال در نظام اقتصادی به هشت سال حبس و جزای نقدی 

محکوم شده است.
صدور حکم برای چند جاسوس آمریکا و انگلیس

اسماعیلی به احکام قطعی برخی جواسیس اشاره کرد و گفت: 
علی نفریه فرزند غلامحسین جاسوسی به نفع سیا به تحمل ۱۰ 
سال حبس و استرداد پنجاه و پنج هزار دلار حق الزحمه دریافتی، 
محمد امیر نصب جاسوسی برای انگلستان به تحمل ۱۰ سال 

حبس فرد دیگری هم برای جاسوسی برای آمریکا به اعدام محکوم 
شده اما چون قطعی نیست، قابل بیان نیست. همچنین محمد 
باباپور هم به دلیل جاسوسی به ده سال حبس محکوم شده است.
وی همچنین به صدور حکم یکی از سرشاخه های باند های 
مواد مخدر اشاره کرد و گفت: فردی که ۱۰۶۲ کیلو مورفین و 
چهار تن تریاک را حمل می کرد شناسایی و به اعدام محکوم شد.

بازداشت بازپرس سابق دادسرای فرهنگ و رسانه 
دادسرای  سابق  بازپرس  بازداشت  خصوص  در  اسماعیلی 
فرهنگ و رسانه یعنی فردی که حکم فیلترینگ تلگرام را صادر 
کرد، گفت: نباید مسائل را با هم آمیخت و فردی اگر خدماتی 
داشت باید تشکر و اگر هم خطایی داشت باید به اتهام آن رسیدگی 
کرد. اینکه قبلا این فرد چه احکامی صادر کرده ندارد. در رابطه 
با پیگیری برخی عناصر در خود قوه قضائیه دو نفر از قضات از 
قضات شاغل و بازنشسته بازداشت شده و همچنان در بازداشت 

هستند.
حکم متهمه مرتبط با وزارت نفت به زودی صادر 

می شود
وی در خصوص پرونده های مربوط به وزارت نفت در رابطه با زنی 
که در وزارت متهم بود و استفاده از دستگاه پز گفت: در رابطه با 
خانومی که دستگیر شده بود امر کارشناسی نسبت به طبقه بندی 
اسناد واصل و رسیدگی به اتمام رسیده و دادگاه به زودی رای خود 
را صادر می کند. در رابطه با کارت خوان گزارش کامل و جامعی از 
ناحیه وزارت اطلاعات به مراجع قضایی واصل نشده و تنها یک 
گزارش ابتدایی ارسال شده و منتظریم گزارش کامل ارسال شود. 
وی بیان کرد: حکم زن متهم مرتبط با پرونده وزارت نفت به زودی 

صادر می شود.
کیفرخواست پرونده قائم مقام شهردار اسبق صادر 

شده است 
سخنگوی قوه قضاییه گفت: کیفرخواست قائم مقام شهردار 

اسبق تهران صادر شده است.
آقای غلامحسین اسماعیلی در نشست خبری درباره آخرین 
این  افزود:  تهران  اسبق  شهردار  مقام  قائم  پرونده  وضعیت 
کیفرخواست حدود یک ماه پیش صادر شده و پرونده به دادگاه 
ارسال شده است و با توجه به گستردگی پرونده تاکید شده که 
دادگاه در فرصت مناسب و با سرعت به پرونده رسیدگی کند و 

هنوز در این پرونده رای صادر نشده است.
وی در رابطه با سرقت از منزل یکی از نمایندگان مجلس و اینکه 
این فرد حجم زیادی پول و ارز در منزلش نگهداری می کرده 
است با توجه به مصوبه بانک مرکزی در رابطه با نگهداری یک 
میزان خاص از ارز گفت: در رابطه با اینکه سارق از محل سرقت 
چه اموالی را برده مالباخته است که اعلام می کند. آنچه که ما 
اطلاع داریم این است که نمی دانیم واقعیت امر چیست. اما خود 
نماینده اعلام کرده چنین مواردی وجود نداشته و وقتی خود 
مالباخته چنین چیزی را مطرح نمی کند ما چه بگوییم. ما اصل 
را بر صحت این گفته می گذاریم و به قرائنی مبنی بر نگهداری ارز 

دست نیافتیم.
حکم حسین فریدون صادر شد

وی در رابطه با آخرین وضعیت پرونده حسین فریدون گفت: در 

رابطه با سه نفر ارفاق هایی شده و در رابطه با این فرد هفت سال 
حبس به پنج سال حبس تقلیل یافته است. اما جزای نقدی  به 

علت اخذ رشوه باید پرداخت شود.
وی ادامه داد: در مورد یکی از متهمان دادگاه رای برائت صادر 
کرده است. در مورد یکی از بانوان متهم در این پرونده دادگاه 

تجدید نظر یک سوم حبس مطرح شده را تعلیق کرده است.
اسماعیلی تصریح کرد: میزان رشوه مطرح شده در این پررونده 

۳۱ میلیارد است که وی باید آن را بازگرداند.
حکم قاتل شیرعلی تایید شد

وی همچنین در رابطه با آخرین وضعیت پرونده قتل شیر علی 
گفت: دیوان عالی کشور حکم قاتل شیر محمدعلی را تایید کرد و 
حکم صادره برای خود و همدستش را برای اجرا به دادسرا ارسال 

کرده است.
دولت کانادا اقدام غیرحقوقی خود را لغو کند 

غلامحسین اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره اقدام اخیر 
به وزارت  نامه رسمی  افزود: در  ایران  دولت کانادا درباره اموال 
امورخارجه، آمادگی خود را برای همکاری با آن ها در عرصه بین 
المللی و اقدام قضایی متقابل در صورت شناسایی اموال دولت 
کانادا در ایران اعلام کردیم.وی گفت: در جلسه قبل هم اشاره 
کردیم که پیش از هرگونه اقدام قانونی و مقابله به مثل ما، دولت 
کانادا و دستگاه قضایی اش اقدام غیرحقوقی خود را لغو کند و اگر 
این کار صورت نگیرد، آمادگی خود را به وزارت امورخارجه برای هر 

اقدامی اعلام کرده ایم. 
رای پرونده دانشگاه آزاد صادر شده است

وی درباره اخرین وضعیت پرونده حادثه دانشگاه آزاد و همچنین 
با شاکیان و وکیل  از رسانه هایی که  آزاد اخیرا  اینکه دانشگاه 
شاکیان مصاحبه می کنند، شکایت کرده آیا جرم است؟ گفت: 
باید دید در مصاحبه چه گفته می شود. ممکن است در حین 
مصاحبه نشر اکاذیب و توهین و یا انتشار محتوایی از دادگاه های 
غیرعلنی منتشر شود که که قانون تعیین تکلیف کرده است. 
پرونده دانشگاه آزاد رای صادر کرده است. نمی دانم پرونده به 

تجدیدنظر ارسال شده است یاخیر.
 دو قاضی در میان ۱۷ بازداشتی پرونده طبری  

سخنگوی قوه قضاییه درباره پرونده اکبر طبری گفت: در این 
پرونده ۱۷ نفر بازداشت شده اند.

یک  افزود:  خبری  نشست  ادامه  در  اسماعیلی  غلامحسین 
قاضی شاغل و یک قاضی بازنشسته در میان بازداشت شدگان 
هستند و شاید در آینده به تعداد متهمان در پروند طبری افزوده 

و از برخی افراد رفع اتهام شود.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا برخی موضوع ها بر 
اساس اعتراف های اکبر طبری را که در رسانه ها و فضای مجازی 
نیز  پرونده  آن  در  ما  افزود:  می کنید؟  تایید  می شود،  منتشر 
مانند سایر پرونده ها به خاطر ملاحظات قانونی، اطلاع رسانی 
از محتوای پرونده را انجام نداده ایم، اما از این خلاء ایجاد شده 
برخی سوء استفاده و موضوع هایی را به عنوان اعترافات متهم یا 

متهمان بیان کردند که مورد تایید ما نیست. 
هیچ  بدون  و  درنگ  بی  را  قضایی  رسیدگی  ما  افزود:  وی 

ملاحظه ای انجام می دهیم. 
اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره اینکه علت بازداشت کامیل 
احمدی چیست و چه نهاد امنیتی شاکی اوست؟ گفت: این 
پرونده در حال تحقیقات مقدماتی است و از بیان جزئیات آن 

معذوریم. 
وی گفت: اصل بازداشت صحت دارد و اتهام این فرد ارتباط با 
کشور های بیگانه و موسسه های وابسته به سرویس های بیگانه 

است. 
امنیتی،  نهاد  نیست که چه  ما مهم  برای  اسماعیلی گفت: 
تعقیب کننده یا رابط است، آنچه برای ما اهمیت دارد، عنوان 

اتهامی و اثبات آن در دادگاه است.
 ایوب استاد کریمی به ۲۰ سال حبس محکوم شد 

سخنگوی قوه قضاییه گفت: ایوب استاد کریمی به جرم اخلال 
در نظام ارزی و پولی کشور به ۲۰ سال حبس محکوم شده است.

غلامحسین اسماعیلی در نشست خبری گفت: ایوب استاد 
کریمی به جرم اخلال در نظام ارزی و پولی کشور از طریق 
مشاغل  از  محرومیت  حبس،  سال  به ۲۰  ارز  عمده  قاچاق 
دولتی و پرداخت بیش از ۸۱ میلیارد جزای نقدی محکوم شده 
است. وی افزود:، ولی حاجی پور نیز به جرم مشارکت در اخلال 
در نظام ارزی و پولی به تحمل ۸ سال حبس، محرومیت دائم از 
خدمات دولتی و پرداخت بیش از ۵ میلیون در حق دولت و امیر 
موسایی به جرم قاچاق عمده ارز به ۶ سال حبس محکوم شده 

است.

سخنگوی قوه قضائیه  خبرداد

صدور احکام قطعی برای برخی جاسوسان



رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم:

۱۰ هزار واحد مسکونی جدید باید در 
قم ساخته شود

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم با اشاره 
به اجرای طرح اقدام ملی در کشور گفت: سهم قم از این طرح کمتر از ۲ 
هزار واحد مسکونی می باشد، این در حالی است که نیاز قم ساخت ۱۰ هزار 

واحد مسکونی جدید است.
روح الله امراللهی در نطق پیش از دستور یکصد و سیزدهمین جلسه 
رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم، ادامه داد: کمیته امداد به تنهایی 
تقاضای ۲ هزار واحد مسکن جدید برای مددجویان خود دارد ضمن اینکه 
اگر آمار مسکن اولی ها و مددجویان بهزیستی قم نیز به آن افزوده شود، نیاز 
استان بیش از سهمیه تعیین شده است. رئیس کمیسیون عمران و حمل 
و نقل شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه در قالب این طرح ۴۰۰ هزار 
واحد مسکونی در کشور ساخته می شود، ادامه داد: با افزودن برخی زمین ها 
به محدوده شهر امکان افزایش ظرفیت لازم برای تامین زمین مورد نیاز این 
شهر برای افزایش سهم استان از طرح اقدام ملی وجود دارد. امراللهی گفت: 
در روزهای آینده معاون اول رئیس جمهوری و وزیر راه شهرسازی به قم سفر 
می کنند که از مسئولان استان تقاضا داریم که از این سفر برای حل مشکلات 
استان به ویژه افزایش سهم استان از طرح اقدام ملی برنامه ریزی لازم را انجام 
دهد. وی ادامه داد: هم اکنون تامین زمین در قم بسیار گران تمام می شود 
که با توجه به تخصیص زمین دولتی و پرداخت تسهیلات در  قالب طرح اقدام 
ملی، باید تلاش شود از این فرصت در راستای کاهش کمبود مسکن موجود 
در قم اقدام شود. رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر 
قم در ادامه با اشاره به ضرورت احداث تصفیه خانه پردیسان، گفت: از نظر 
علمی و پدافندی تجمیع فاضلاب ها در یک تصفیه خانه منطقی نیست و 

باید تلاش شود تا تصفیه خانه پردیسان فعال سازی شود.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم  خبرداد

رشد قریب به 4۰۰ درصدی تجهیزات و 
امکانات آتش نشانی قم

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: 
اگرچه رشد نزدیك به ٤٠٠ درصدي در تجهیزات و امکانات و نیروی انسانی 

داشتیم ولي کمبودهایي داریم که باید به دنبال رفع آنها باشیم.
عباس جعفری پیش از ظهر دیروز در مراسم رونمایی از نردبان ۴۰ متری 
امداد و نجات و اطفای حریق آتش نشانی قم و تقدیر از آتش نشانان که 
در ایستگاه ۲۱ سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم برگزار 
شد، با بیان اینکه آتش نشانان ایثارگرانی هستند که دائما از کشور دفاع 
می کنند، اظهار کرد: آتش نشانان برای خدمت به مردم همواره شجاعت 
و ایثارگری به خرج می دهند. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهرداری قم با تاکید بر اینکه آتش نشانی قم در برهه ای مظلوم واقع 
شده بود و از نظر نیروی انسانی و امکانات مشکلات زیادی داشت، اظهار 
کرد: در این برهه سازمان از کمترین امکانات بهره مند بود و امکانات بسیار 
محدود ما باعث خدمت رسانی محدود و نارضایتی مردم شده بود. جعفری 
با بیان اینکه در چند سال اخیر اقدامات متعددی در شهر قم صورت گرفته 
است، اظهار کرد: نزدیک به ۳۰۰ نیرو جذب آتش نشانی شده و تجهیزات 
خوبی خریداری شده اما اگرچه رشد نزدیک به ۴٠٠ درصدی در تجهیزات 
و امکانات و نیروی انسانی داشتیم ولی کمبودهایی داریم که باید به دنبال 
رفع آنها باشیم. وی با اذعان به اینکه تجهیزات آتش نشانی قم در مواقع زلزله 
و نجات بسیار کم است، خاطرنشان کرد: نردبانی در آتش نشانی داریم که 
نزدیک به ٢٧ سال استفاده می شود در حالی که شرکت سازنده اعلام کرده 
که مدت استفاده از آن ۱۰ سال است و یک پلتفرم ۵۵ متری سازمان هم 
برای اورهال ارسال شده است اما در تمام شهر نیازمند نردبان و تجهیزات 

پیشرفته برای خدمت بهتر به مردم هستیم.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم :

6۰درصد تاکسی ها در اختیار
 بخش خصوصی است

مدیرعامل سازمان نظارت و مدیریت بر تاکسیرانی شهرداری قم گفت: 
۶۰ درصد تاکسی ها در اختیار بخش خصوصی است و تنها تاکسی های 

گردشی در اختیار سازمان نظارت و مدیریت تاکسیرانی است.
مرتضی عزتی با اشاره به لایحه اخذ مجوز افزایش نرخ شارژ دریافتی از 
رانندگان خطی تحت نظارت شرکت های حمل و نقل مسافر درون شهری، 
گفت: ۱۸ شرکت تاکسیرانی در قم فعالیت می کنند که از این تعداد، ۱۵ 

شرکت ویژه حمل و نقل مسافر و سه شرکت ویژه حمل بار است.
مدیرعامل سازمان نظارت و مدیریت بر تاکسیرانی شهرداری قم با اشاره 
به فعالیت ۶ هزار تاکسی در سطح معابر قم، بیان داشت: ۶۰ درصد این 
تاکسی ها در اختیار بخش خصوصی است و تنها تاکسی های گردشی 
در اختیار سازمان نظارت و مدیریت تاکسیرانی است. عزتی با بیان اینکه 
۶ شرکت در قالب تاکسی های بیسیم فعالیت می کند، گفت: زیر مجموعه 
هر شرکت بین ۲۰۰ تا ۸۰۰ تاکسی فعالیت می کند ضمن اینکه عمده این 
شرکت ها برای ارائه خدمت به سرویس مدارس ایجاد شده است. لایحه 
اخذ مجوز افزایش نرخ شارژ دریافتی از رانندگان خطی تحت نظارت شرکت 
های حمل و نقل مسافر درون شهری از مبلغ ۳۴۰ هزار ریال به ۴۰۰ هزار 

ریال معادل ۱۸ درصد به تصویب اعضای شورای اسلامی شهر قم رسید. 
 

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

تمام معابر قم مزین به نام شهدا می شود
رئیس شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه تمام معابر و کوچه های قم 
مزین به نام شهدا خواهد شد، گفت:  شورای شهر نسبت به موضوع شهید 
و شهادت همواره توجه ویژه داشته و نامگذاری معابر به نام شهدا در این 
راستا انجام می شود. عبدالله جلالی در یکصد و سیزدهمین جلسه رسمی و 
علنی شورای اسلامی شهر قم در ساختمان شهید باکری این شورا، با اشاره 
به حذف عنوان شهید از برخی تابلوهای معابر قم توسط برخی بدخواهان 
نظام، افزود: این عمل شنیع، خیانت به شهداست و خائنان به نظام و خون 
شهدا فکر نکنند که اقدام بزرگی انجام داده اند و به طور قطع پاسخ این 
خیانت خود را خواهند دید. رئیس شورای اسلامی شهر قم، شهدا را عزیزان 
این ملت دانست و گفت: پاک کردن عنوان شهید از برخی تابلوهای معابر 
قم توسط مزدوران بیگانه موجب فراموشی یاد شهدا نخواهد شد. جلالی با 
تاکید بر اینکه از نیروهای امنیتی و انتظامی استان درخواست داریم که این 
افراد به سرعت شناسایی و با آنها برخورد قانونی صورت گیرد، ادامه داد: 
شهدا به گردن همه ما حق دارند و نباید به سادگی از این موضوع عبور کرد 
که در این مسیر هوشیاری مردم ضروری است. وی تاکید کرد: خائنانی که 
عنوان شهید از پلاک معابر قم را مخدوش کردند، از خارج قم و به صورت 
را  انقلاب  به عنوان خاستگاه  تا وجهه قم  برنامه ریزی شده بوده است 
مخدوش کنند ولی این خیال خامی است که هرگز محقق نخواهد شد و 

همه مسئولان استان خود را متعهد به حرکت در مسیر راه شهدا هستند.
 

مدیرکل طرح های توسعه شهرداری قم :

مناسب سازی، شرط صدور پایان کار 
ساختمان است

با سیاست های جدید  توسعه شهرداری قم گفت:  مدیرکل طرح های 
را  سازی  مناسب  ضوابط  که  واحدهایی  برای  کار  پایان  پروانه  شهرداری 
رعایت نکرده باشند، صادر نمی شود. محسن صادقی امینی در جلسه ستاد 
هماهنگی و مناسب سازی قم، افزود: در یک سال اخیر به هیچ مجتمع و 
واحدی که مناسب سازی های لازم را انجام نداده، پروانه پایان کار صادر 
نشده است. مدیرکل طرح های توسعه شهرداری قم ادامه داد: وضعیت 
مناسب سازی در سطح شهر قم برغم اینکه در مقایسه با شهرهای دیگر 
وضعیت مطلوب تری دارد اما همچنان رضایت بخش و مطلوب نیست. 
صادقی امینی عنوان کرد: برای بهبود و پیگیری مصوبات مربوط به مناسب 
سازی شهری باید جلسات مربوط به این مبحث به صورت مستمر و بدون 
وقفه انجام بگیرد. وی گفت: در بودجه سال 9۸، در تمام مناطق هشت گانه 
شهرداری قم بودجه مناسب سازی به مبلغ ۲۰ میلیون تومان تصویب شده 
که در سالهای آینده می تواند این ردیف بودجه با افزایش های قابل توجه پیدا 
کند. مدیرکل طرح های توسعه شهرداری قم با تاکید بر نیاز روزافزون جوامع 
در توسعه فرایندهای مناسب سازی ویژه افراد معلول، نابینا و ناشنوا، تاکید 

کرد: مناسب سازی یک امر مستمر بوده که باید همواره ادامه داشته باشد.

حضورناطق نوری در جلسه جامعه روحانیت پس از 10 سال
سخنگوی جامعه روحانیت از حضور علی اکبر ناطق نوری در جلسه این تشکل اصولگرا خبر داد و 
گفت: او از سوی آیت الله محمد علی موحدی کرمانی به عنوان میهمان دعوت شده بود. غلامرضا 
مصباحی مقدم  درگفت وگویی با تایید خبر حضور »علی اکبر ناطق نوری« در جلسه جامعه روحانیت 
مبارز کشور پس از ده سال، گفت: آیت الله محمد علی موحدی کرمانی رئیس جامعه روحانیت در 
حاشیه آخرین جلسه مجمع تشخیص مصلحت نظام از ناطق نوری برای حضور در جامعه روحانیت 
مبارز کشور دعوت کرد.وی افزود: پس از دعوت آیت الله موحدی کرمانی و استقبال از حضور ناطق 
نوری در جامعه روحانیت، آقای ناطق هم در پاسخ می گوید که »دعوت کنید تا حضور پیدا کنیم«  و 
همانجا به شکل مکتوب از وی دعوت به عمل آمد. سخنگوی جامعه روحانیت مبارز کشور با بیان اینکه 
ناطق نوری در این جلسه به شکل میهمان حضور داشت، یادآور شد: در جلسه امروز بحث انتخاباتی 
مطرح نشد.ناطق نوری یکی از پایه گذاران جامعه روحانیت مبارز در سال ۱۳۵۶ است که گفته می شود 
پس از مناظره های رقابت های انتخابات دهمین دوره ریاست جمهوری در جلسات جامعه روحانیت 

شرکت نمی کرد.

پاسخ دادستان تهران به ادعای وکیل معزول نجفی
دادستان تهران به ادعای محمود علیزاده طباطبایی؛ وکیل معزول شده در پرونده قتل مرحوم میترا 
استاد واکنش نشان داد. سیدمحمود علیزاده طباطبایی؛ وکیل محمدعلی نجفی در پرونده قتل 
مرحومه میترا استاد از چندی پیش ادعایی را مبنی بر دستگیری و آزادی یک شخص ناشناس را در 
پرونده قتل مرحوم میترا استاد عنوان کرده است. علیزاده طباطبایی مدعی شده فردی از لحظه اول 
قبل از ورود دختر، داماد و راننده آقای نجفی و پسر خانم میترا استاد داخل منزل بوده که وقتی این ها 
داخل منزل می شوند وی آنجا بوده است. وی در ادامه اظهارات خود مدعی شده این فرد دستگیر 
می شود و خودش را مأمور یکی از نیرو های امنیتی و اطلاعاتی معرفی می کند، وی ساعتی بعد ازاد 
می شود و در کمال تعجب هیچ اثری از آن فرد اکنون در پرونده نیست. علی القاصی دادستان تهران 
ضمن تکذیب ادعای علیزاده طباطبایی، تصریح کرد: دستگاه قضایی اصلا به اثبات این موضوع 
نرسید و این ادعا را تأیید نمی کنیم.وی خاطرنشان کرد: صِرف هر ادعایی دلیل و مدرک نمی شود، اما 
شرایط برای بررسی هر ادعایی فراهم است البته بررسی ادعا به معنای تایید آن نیست و تنها اگر ابهامی 

باشد از بین می رود.

7 میلیون سالمند در کشور وجود دارد 
 رییس جهاد دانشگاهی علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان اینکه امروز حدود ۷ میلیون سالمند 
داریم، گفت: این رقم در سال ۱۴۲۰ به بیش از ۲۶ میلیون نفر افزایش می یابد که برنامه ریزی و 
سیاستگذاری مناسبی را می طلبد. دکتر علیرضا بهرامی  دیروز نشست تخصصی» سلامت سالمندی«  
همزمان با روز جهانی سالمند در جهاد دانشگاهی علوم پزشکی شهید بهشتی برگزار شد افزود: از 
سوی دیگر امروز خانواده های مراقب سالمند به طور میانگین ۵ نفر است که این رقم در آینده به ۱.۲ 
کاهش می یابد، در نتیجه باید برای پیشگیری از بروز مشکلات بیشتر در جامعه سالمندی از امروز به 
فکر باشیم.وی با اشاره به بحث سالمندی به عنوان یکی از ۵ ابرچالش های جامعه در ۲۰ سال آینده، 
عنوان کرد:  اگر از همین امروز به فکر نباشیم، مساله سالمندی نیز مانند سایر چالش ها، بدون راه حل 

مناسب باقی می ماند.

پیشنهاد نام گذاری روز ی به نام روز منع خشونت علیه زنان 
سید فاطمه ذوالقدر گفت: روز اول صفر به عنوان روز ورود حضرت زینب )س( و خاندان اهل بیت 
به شام در اکثر کشور های اسلامی از جمله سوریه، عراق و لبنان به عنوان روز منع خشونت علیه زنان 
گرامی داشته می شود. در همین راستا اعضای فراکسیون زنان مجلس شورای اسلامی طی نامه ای به 
وزیر ارشاد پیشنهاد نامگذاری این روز به نام روز منع خشونت علیه زنان را دادند که انتظار می رود این 

خواسته اعضای فراکسیون زنان در شورای فرهنگ عمومی مورد بررسی و تحقق قرار گیرد.
 

ماجرای برخورد مأمور امنیتی سازمان ملل با ظریف چه بود؟
در روز های اخیر فیلمی از وزیر خارجه کشورمان منتشر شده که یک مامور سازمان ملل متحد، ظاهرا 
مانع از ورود وی به محدوده ای در مجمع عمومی سازمان ملل می شود. پس از موج سواری چند روزه 
این فیلم ناقص به تازگی ویدیوی کامل رویترز از این رویداد در شبکه های اجتماعی منتشر شده است 
که در آن "افسر امنیتی سازمان ملل" ظریف و تیم همراهش را مودبانه راهنمایی می کند که اندکی صبر 

کنند و از مسیر ورودی کناری خارج شوند.

تکذیب تعطیلی کنسولگری عراق در مشهد 
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری خراسان رضوی گفت: خبر تعطیلی کنسولگری 
عراق صحت ندارد، سوتفاهم ضمنی صورت گرفته بود که برطرف شد و هیچ مشکلی وجود ندارد.

حسن جعفری در گفت وگو با ایسنا، در خصوص تعطیلی کنسولگری عراق در مشهد، اظهار کرد: این 
خبر صحت ندارد. سوءتفاهم ضمنی صورت گرفته بود که برطرف شد و هیچ مشکلی وجود ندارد. 
کنسولگری در حال فعالیت بوده و کار خود را انجام می دهد.وی افزود: سوءتفاهم در حد شایعاتی 
بود که در سطح شهر مطرح شده بود و صحت نداشت.جعفری در خصوص تاثیر این سوتفاهم ها در 
اربعین، گفت: برای اربعین مشکلی نداریم. امروز که ستاد اربعین برگزار شد، کنسولگری حضور داشت 

و قول داد که همراهی و همکاری داشته باشد، بنابراین هیچ دغدغه ای نداریم.

هشدار رئیس پلیس فتا استان قم  :

پیامک های جعلی با عنوان قطع یارانه  توجه نکنید
رئیس پلیس فتا استان قم گفت: ارسال پیامک های جعلی و کلاهبردارانه پیرامون قطع یارانه، 

همچنان یکی از شگردهای رایج مجرمان سایبری است. 
 سرهنگ علی موالی هشدار داد: کلاهبرداران با ارسال پیامک هایی تحت عنوان قطع یارانه، 
شهروندان را برای ثبت نام از طریق لینک ارسالی به درگاه جعلی هدایت می کنند. رئیس پلیس فتا 
استان قم افزود: در حقیقت کلاهبرداران با سوء استفاده از اخباری که در خصوص وضعیت یارانه ها 

وجود دارد، اقدام به ارسال این پیامک با هدف سرقت اطلاعات حساب های بانکی افراد می کنند .
سرهنگ موالی به شهروندان توصیه کرد: به پیامک هایی که تحت عناوینی همچون "قطع یارانه، 
سبدکالا، سامانه سبدغذایی خانوار و یا ثبت نام کارت سوخت و ... به آن ها ارسال می شود، اعتماد 
نکرده و برای کسب اطلاعات واقعی و درست به سازمان های مربوطه مراجعه و یا از مراجع رسمی 

استعلام کنند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

دستگیري باند سارقان دوچرخه در قم
فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری باند سارقان حرفه ای دوچرخه در قم خبر داد. 

سرهنگ راد حسین جعفریان اظهارداشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت دوچرخه در قم، با اعلام 
موضوع به واحدهای گشت انتظامی در استان موضوع در دستور کار مأموران پلیس قرار گرفت.

وی تصریح کرد: تحقیقات ادامه داشت تا این که مأموران کلانتری ۱۴ ولیعصر )عج( موفق به 
شناسایی و دستگیری ۵ نفر در این رابطه شدند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم با اشاره به کشف ۴ دستگاه دوچرخه مسروقه، خاطرنشان کرد: افراد 
مذکور طی تحقیقات صورت گرفته به سرقت هاي متعدد دوچرخه در قالب تعمیر و جابجایي آن با 

استفاده از تاکسي هاي شهري در استان اعتراف کردند.
سرهنگ جعفریان گفت: در نهایت متهمان که به مواد مخدر اعتیاد داشتند، به همراه پرونده تشکیل 

شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

توسط شرکت توزیع نیروی برق استان قم صورت گرفت 

اهدا 2۰۰۰ بسته لوازم التحریر  در مدارس استان قم 
همزمان با شروع سال تحصیلی جدید با حضور مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم در دو  

مدرسه استان ۳۱۰ بسته لوازم التحریر به دانش آموزان اهدا گردید. 
مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم در جمع دانش آموزان ضمن تبریک شروع سال 
تحصیلی جدید و گرامی داشت هفته دفاع مقدس اظهار داشت:  حذف قبوض کاغذی برق علاوه بر 

حفظ محیط زیست از نظر اقتصادی نیز باعث صرفه جویی بیت المال میگردد. 
مهندس مهدی آهنین پنجه درحاشیه این مراسم  با بیان اینکه از محل حذف قبوض کاغذی برق در 
استان قم سالانه ۶۰۰ میلیون تومان صرفه جویی صورت می گیرد ادامه داد: از محل  اعتبار این صرفه 
جویی امروز اول مهر بیش از ۳۰۰ بسته لوازم التحریر در دو مدرسه استان توزیع و قریب  ۱۷۰۰ بسته  

دیگر نیز در روزهای آینده در  مدارس مناطق محروم استان توزیع خواهد شد.

طرح:محمد علی رجبی

شکست مفتضحانه ائتلاف سعودی در جنگ با یمن 

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir۱۵كافى: ج۲، ص۱۵۲، ح

امام باقر علیه السلام :

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمى
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهى

عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتى، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
تلفن: 3۲903۲09 - 3۲906۱60 صندوق پستى: 37۱8۵/449۵ 

نشانى: قم، میدان مفید، بلوار شهید كریمى، نبش كوچه 4، ساختمان شهاب، طبقه سوم، واحد 3

اذان صبح: 4/39 طلوع آفتاب: 06/01 اذان ظهر:11/55 اذان مغرب: 18/07

ب(
زتا

رو
ی3)

هر
مش

پ ه
چا

0۲
۱-

44
۵4

۵0
76

تر
گس

شر 
ع:  ن

وزی
ت

ثواب صله رحم سریع تر از هر 
کار خیری به انسان می رسد.

چهار شنبه - دهم مهرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4894

ابعاد  یمن  الله  انصار  الله«  من  »نصر  عملیات 
استراتژیک قابل توجهی داشته و ضربه محکمی به 
ارتش عربستان و مزدوران این کشور وارد کرده است .

اصلاحیه فراخوان مجمع عمومی فوق العاده 
انجمن ام.اس استان قم 

 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: 
مقدمات ایجاد شهرک تخصصی سرمایه گذاری خارجی در 

شهرک الغدیر قم در دست پیگیری و اقدام است. 
اسرافیل شعاعی روز سه شنبه در بیست و یکمین جلسه 
جلسات  سالن  در  قم  تولید  موانع  رفع  و  تسهیل  ستاد 
استانداری بیان کرد: ایجاد نواحی صنعتی و شهرکهای 

تخصصی از هدف گذاری های اصلی استان است.
وی بیان کرد: شهرک الغدیر حلقه مفقوده استان است  
که با وجود مساحت ۸۰۰ هکتاری، هنوز زیرساخت های 

صنعتی و خدماتی در آن به درستی شکل نگرفته است.
وی اظهار داشت: برای ایجاد شهرک تخصصی سرمایه 
گذاری در شهرک الغدیر در درجه نخست باید زیرساخت 

های مورد نیاز از جمله برق و گاز به صورت کامل و مورد نیاز 
سرمایه گذاران خارجی تامین شود.

ناحیه  ایجاد  برای  کرد:  تصریح  همچنین  شعاعی 
ابتدایی  طرحهای  قم  در شهر کهک  پوشاک  تخصصی 
نهایی شده و آغاز عملیات عمرانی آن معطل واگذاری زمین 
از سوی مسئولان استانی است. وی در ادامه با اشاره به 
روند مطلوب سرمایه گذاری در استان عنوان کرد: در ۶ 
ماه نخست سال جاری شاهد افزایش سرمایه گذاری در 
قم بوده ایم. وی با اشاره به تامین زیرساختهای آتش نشانی 
در شهرک های صنعتی گفت: برای تقویت زیرساخت های 
آتش نشانی در شهرک شکوهیه، ۲ باب ایستگاه جدید در 

فاز یک و فاز توسعه شهرک پیش بینی شده است.

شعاعی تصریح کرد: با ارتقا و زیرساخت های ایمنی در 
شهرکهای صنعتی در آینده تعداد آتش سوزیهای از نظر 

کمی و کیفی سیر نزولی به خود خواهد گرفت.
قرار  قم   کیلومتری  در ۵۰  قم  الغدیر  صنعتی  شهرک 
گرفته  و بیش از ۲ هزار هکتار وسعت دارد. قم دارای هفت 
شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، 
محمود آباد،ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات و 
ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، 
سیرو و طغرود است. ۲ هزار و ۳۰۰ واحد صنعتی کوچک، 
متوسط و بزرگ در قم وجود دارد که بیش از 9۰ درصد آن 
مربوط به صنایع کوچک و متوسط است؛ همچنین بیش از 
۵۳ هزار تن در واحدهای صنعتی استان فعالیت می کنند.

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: مجوز فعالیت ۲۸۰ ایستگاه های صلواتی 
در ایام محرم  در قم صادر شده، این در حالی است که این رقم در سال گذشته حدود 

۲۳۰ ایستگاه بوده است.
امیر سامع، در یکصد و سیزدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در 
ساختمان شهید باکری این شورا، با اشاره به اقدام های صورت گرفته شهرداری قم در 
ایام محرم، گفت: هشت ستاد شهرداری برای ایام محرم به ویژه دهه اول در نقاط مختلف 
شهر ایجاد و امکانات مورد نیاز به ویژه در اطراف حرم حضرت معصومه)س( و مسجد 

جمکران پیش بینی شد.
معاون خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه یک هزار و ۵۰۰ پرسنل شهرداری 
با ۳۰۰ دستگاه خدماتی در دهه اول محرم به عزاداران حسینی خدمت رسانی کردند، 
گفت: در حوزه سیاه پوشانی کردن شهری امسال بیش از ۵۷ درصد نسبت به سال 

گذشته فضاسازی شهری افزایش داشت.
سامع با تاکید بر ضرورت ساماندهی نحوه قربانی در ایام تاسوعا و عاشورا، گفت: 
شهرداری قم امسال مانند سالهای گذشته برای ظروف یک بار مصرف گیاهی یارانه داد 

که بر این اساس ۵۰ درصد مبلغ این لیوان ها توسط شهرداری پرداخت شد.
وی ادامه داد: با اقدامهای ایمنی صورت گرفته، خوشبختانه هیچگونه حادثه ای مرتبط 
با هیات های عزاداری امسال در ایام محرم در قم رقم نخورد ضمن اینکه در این ایام از 

۱۸۳ مسجد، تکیه و حسینیه بازدید های ایمنی صورت گرفت.
معاون خدمات شهری شهرداری قم ادامه داد: هماهنگی مسیر حرکت دسته جات، 
برپایی باشکوه نماز ظهر، ساماندهی ایستگاه های صلواتی و همچنین ایجاد پارکینگ 
ویژه موتورسیکلت ها از جمله اقدام های و نقاط قوت مدیریت شهری در دهه اول محرم 

است.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم :

شهرک تخصصی سرمایه گذاری خارجی در قم احداث می شود

معاون خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد

صدور مجوز فعالیت برای 2۸۰ ایستگاه صلواتی درماه محرم 

معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی استان قم گفت: طبق آمار رسمی کشور، قم 
مطلوب ترین و بهترین استان کشور درمناسب سازی فضاهای شهری برای استفاده افراد 

معلول است.
محمد علی مقدم خواه در جلسه ستاد هماهنگی و مناسب سازی قم افزود: میانگین 

مناسب سازی قم ۷۲ درصد بوده است.
معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی قم بیان کرد: مناسب سازی دستگاههای استان 
در مقایسه با متوسط کشوری بیش از ۳۳ درصد بیشتر بوده که نشان از وضعیت مطلوب 

استان در مقایسه با شهرهای دیگر است.
مقدم خواه خاطرنشان کرد: در رابطه با مناسب سازی توسط دستگاههای دولتی استان 

قم در رتبه نخست کشور قرار گرفته اما نیاز به مناسب سازی همچنان احساس می شود.
وی تصریح کرد: در رابطه با مناسب سازی در سطح بانکهای استان، تعاملات و هماهنگی 

های لازم با مدیریت شعب بانکها انجام گرفته است.
معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی قم با اشاره به ضرورت مناسب سازی در سطح 
بانکهای استان، بیان کرد: در وضعیت کنونی مسیر و زیرساختهای موجود برای دسترسی و 

عبور و مرور افراد معلول مناسب و ایمن نیست.
مقدم خواه عنوان کرد: معلولیت صرفا در معلولیت جسمی خلاصه نشده و مناسب سازی 
حوزه های متنوعی دارد که در رابطه با افراد نابینا و ناشنوا شکل مناسب سازی با مناسب 
سازی افراد معلول تفاوت دارد. وی گفت:مناسب سازی و افزایش خدمات الکترونیکی در 
انجام امور خدماتی و اجتماعی نیز مهمی بوده که در رابطه با افراد نابینا و ناشنوا احساس 
می شود. معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی قم بیان کرد: در صورتی که روند دولت 
الکترونیک در رابطه با افراد معلول و ناشنوا و نابینا توسعه پیدا کند، روند مراجعه حضوری این 

افراد به دستگاه های اجرایی کاهش می یابد.

معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی استان قم :

قم بهترین استان کشور در مناسب فضای شهری است

 آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع تقلید ضمن قدردانی از  اقدامات و تلاش های 
استاندار قم ، خواستار تلاش برای تبدیل شدن قم به الگوی شهر تراز اسلامی شد و گفت: 

لازمه تحقق این امر کاهش آسیب های اجتماعی است. 
این مرجع تقلید روز سه شنبه در دیدار بهرام سرمست، ضمن قدردانی از  اقدامات و تلاش 
های استاندار قم ، جلوگیری از آسیب پذیری را از اولویت های قم دانست و افزود: خروجی 
شهر طیب میوه طیب و طاهر است و نبود اختلاس، ایجاد اشتغال برای جوانان و کاهش 

آسیب ها از میوه های چنین شهری به شمار می آید.
وی گفت: اگر شهری داشته باشیم که عاری از اختلاس و دزدی و زندان و سایر آسیب های 

اجتماعی باشد، به هدف غایی دست یافته ایم.
این مرجع تقلید ترغیب آموزش و پرورش به ترقی علمی دانش آموزان را از وظایف مسئولان 
دانست و افزود: اگر در مدارس کار تربیت به درستی انجام شود مشکلاتی همچون اختلاس 
ها را نخواهیم داشت. آیت الله جوادی آملی در ادامه با بیان اینکه نخستین کار پیامبر اکرم 
)ص( در شهر مدینه ایجاد مسجد بود گفت: امروز مساجد باید به مرکز حضور مردم از نسل 

های مختلف تبدیل شود.
استاندار قم:

81 فرصت سرمایه گذاری درقم آماده شده است 
استاندار قم نیز در این دیدار با اشاره به مصمم بودن دولت برای ساماندهی اطراف حرم 
کریمه اهل بیت)س( گفت: برای پشتیبانی از اجرای هشت طرح محدوده ی اطراف حرم 

مطهر، ۴۸ هکتار از اراضی پردیسان در نظر گرفته شدند.
سرمست تخصیص اراضی دولتی در کنار عوارضی قم-تهران برای احداث شهرک زائر را 
مورد توجه قرار داد و با بیان اینکه به دنبال نهایی کردن این طرح هستیم افزود: از استان 
های دیگر نیز خواسته ایم در این اراضی سرمایه گذاری کرده و اقدام به احداث زائرسرا 

نمایند.
استاندار قم در ادامه با اشاره به برنامه بازدید از واحدهای تولیدی و صنعتی به صورت 
یک هفته در میان گفت: هدف اصلی مدیریت استان حفظ ظرفیت اشتغال، جلوگیری 
از تعطیلی واحدهای تولیدی و توسعه اشتغال در استان قم بوده است که توفیقات خوبی 

داشته ایم.
وی به برگزاری ۲۱ جلسه رونق تولید در ۶ ماهه نخست سالجاری اشاره کرد و با بیان اینکه 
بیش از ۳۰۰ مصوبه در این جلسات داشته ایم گفت: ۵۱ درصد از مصوبات اجرایی شده 

اند.
وی با بیان اینکه تولیدکنندگان موفق برای مدیریت استان در اولویت حمایت هستند بیان 
کرد: به ۵۱ واحد جدید پروانه بهره برداری ارائه شده و ۵۳ فقره توسعه واحدهای موجود 
را داشته ایم. سرمست با اشاره به در دستور کار بودن تدوین سند توسعه اقتصادی استان 
گفت: ۸۱ فرصت سرمایه گذاری آماده شده است که در همایش فرصت های سرمایه 
گذاری استان قم در سال جاری به دنبال جذب بخش خصوصی برای اجرای آنها خواهیم 

بود.

آیت الله جوادی آملی دردیدار استاندارقم:

قم باید به الگوی شهرترازاسلامی تبدیل شود

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

شهروند محترم : حذف سفرهای 
غیرضروری درون شهری کمک به بهبود 

محیط زیست است.

پیام آموزشی

بدینوسیله به اطلاع اعضای انجمن ام.اس استان قم 
می رساند در آگهی فراخوان مجمع عمومی فوق 
العاده نوبت اول مندرج در ایمان شماره ۴۸۸۸ 

صفحه آخر به تاریخ ۱۳9۸/۰۷/۰۲ ، تاریخ برگزاری 
مجمع عمومی فوق العاده به اشتباه 9۸/۱۵/۱ درج 
شده است که صحیح آن 98/07/16 می باشد که 

بدینوسیله اصلاح می گردد.

گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  در  قم  مردم  نماینده 
جذب  برای  باید  استان  دراین  اجرایی  دستگاه های 
سرمایه گذاران توجه بیشتری کرده و برخورد خوبی با آنان 

داشته باشند.
برخی  متأسفانه  اینکه  بیان  با  فراهانی  امیرآبادی  احمد 
مدیران، سرمایه گذاران را تحویل نمی گیرند، خاطرنشان 
کرد: طرد سرمایه گذاران به هر دلیلی اصلا قابل قبول نیست.
وی با بیان اینکه نهادهای نظارتی باید با مدیران متخلف 

و فساد و رانت خواری در دستگاههای اجرایی مقابله کنند، 
اما نباید جرأت مدیران را بگیریم، اظهار داشت: همه باید با 
داشته  مشارکت  کارها  پیشبرد  برای  اجرایی  دستگاههای 
باشیم. عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی با بیان 
مسائل  برخی  در  تسهیل  و  تخفیف  برای  وزیران  اینکه 
اختیاراتی دارند که باید از آنها برای جذب سرمایه گذاران 
استفاده کنیم، گفت: اگر مدیری به دنبال این تسهیلات 

نباشد، قطعا سرمایه گذاران به استان های دیگر می روند.

وی همچنین بر ضرورت شفاف سازی در تمامی مسائل 
در کشور تأکید کرد و گفت: اگر می خواهیم جلوی تخلفات، 
سوءاستفاده ها و رانت خواری ها گرفته شود، باید در میان 
همه مسئولان و نهادهای کشور شفافیت داشته باشیم و این 
حق مردم است. امیرآبادی با اشاره به معرفی اموال مسئولان 
و لزوم راستی آزمایی آن، تصریح کرد: کسی در کشور زبانی با 
مسأله شفافیت مخالف نیست، اما متأسفانه برخی آن را قبول 
ندارند و همه باید کمک کنیم که به این مهم دست پیدا کنیم.

امیرآبادی نماینده مردم قم:

نباید جرأت مدیران را بگیریم 


